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la o mamă
E ceasul cînd, in Bistrița Nă- 

săudului, ca pretutindeni, zăpe
zile se sting, absorbite de vîntul 
cald ce urcă dinspre cimpie, cind 
stelele răsar curate și clare, cind 
se ivesc motoceii de salcie, cei 
dinții zurgălăi de lumină ai pri
măverii, cind am intrat in zodia 
mărțișorului, cind se apropie 8 
Martie, cind bărbații acelor locuri, 
ca pretutindeni, se gindesc la 
această zi a tandreții și gingășiei, 
fericită secundă astrală in care 
soarele sărută mina femeii.

Noi vom face, pentru această 
zi, o urare adresată unei tinere 
mame de pe acest pămint de la 
miazănoapte, unde soarele 
uneori mai intirzie, dar unde căl
dura umană este, ca pretutin
deni, cea care creează viața, o 
urare acestei tinere mame și unuia 
din copiii săi, care acum, in aces
te zile, împlinește un an.

E o tinără mamă din llva Mare, 
Maria Mărginean, in virstă de 27 
de ani, al cărei ultim copil — al 
șaptelea — împlinește, in aceste 
zile, un an.

7 copii, la 27 de ani ai u nei mame, 
cer, desigur, mai mult decit o 
urare de Mărțișor, mai mult decit 

darul minuscul al Mărțișorului, 
menit să țină doar o zi, deci ilu
zoriu ca și un fulg de zăpadă. 
Adevăratul dar il are, de fapt, 
acolo, in propria-i casă, această 
mamă, înflorind cast in zimbetul 
de zăpadă a mieilor,al celor șapte. 
Adevăratul dar e genuflexiunea 
de dragoste cu care ei, cei șapte, 
se infățișează de Ziua Femeii in 
fața ei, aducîndu-i in casă soarele. 
Adevăratul dar i-l va face cel mai 
mic dintre ei, care acum, in aceste 
zile de Mărțișor, a învățat și știe 
să zică «mamă», ea, desigur, 
tulburindu-se cind il aude, deși 
buzele lui ii datorează acest cu- 
vînt.

Pentru o tinără mamă din Tran
silvania, care muncește din greu 
ca să-și crească cei șapte copii, 
care, mai mult decit atit, mun
cește cu brațele și cu inima ei 
pentru țară, pentru ea și pentru 
cei șapte ai ei, pentru ea și pen
tru cei mai mic dintre ei, care 
împlinește un an, spunem, ca o 
urare, un singur cuvint, cel mai 
frumos după «mamă», cel mai 
scump mărțișor dintre cele pe 
care le dăruie, in transparențele 
ei de luceafăr, limba română: 
mulțumesc.

ILIE PURCARU ■

PRIMĂVARA FIERBINTE

A PĂMÎNTULUI

producția agricolă 
e cauza noastre 

a tuturor!
Dacă anul acesta martie, luna prin tra

diție de inceput a anului agricol la români, 
a venit cu semne certe de primăvară, cu 
ferestre de soare și cu dezghețuri pe tim
puri, cu aburii umezi ai brazdelor care cer 
sămința, el a adus totodată în prim-planul 
conștiinței noastre dorința și voința ca 
recolta anului să fie cît mai mare, mai bo
gată. Iar asta înseamnă acțiune, acțiune la 
scară națională, mobilizare generală a tu
turor forțelor din agricultură în vederea 
bunei pregătiri și desfășurări a lucrărilor 
agricole de primăvară, așa cum a stabilit 
conducerea partidului în recenta sa șe
dință de lucru de la C.G al P.C.R. E vorba 
în primul rînd de pregătirea cît mai grab
nică a pămîntului pentru a fi însămînțat. 
Arăturile și fertilizarea ogoarelor nu su
portă amînare, orice întîrziere poate Impie
ta randamentul agricol. I_a efectuarea lor 
sînt chemați să pună umărul toți cetățenii 
satelor. In fond, oamenii si numai ei au 
decis și vor decide mereu recolta. Țăranii 
și nu numai țăranii, și muncitorii agricoli, 
și mecanizatorii, și zootehniștii, și uriașul 
detașament de agronomi, de specialiști 
care lucrează azi în agricultură și pentru 
agricultură. Răspunzător este și primarul 
și activistul de la uniunea cooperativelor 
de producție, răspunzător este și specia
listul din minister^ specialistul din cerce
tarea agricolă, din stațiunile și fermele 
experimentale. Ce fel de sămînță punem în 
pămint hotărăște fundamental soarta re
coltei. Și iată că în primăvara aceasta va 
trebui să facem neapărat o cotitură. Una 
de calitate și una de permanență, de obiș
nuință: zonarea soiurilor potrivit condi
țiilor naturale de climă și de sol din fiecare 
unitate agricolă în parte, iar dintre acestea 
semințele de cea mai bună calitate, de înaltă 
productivitate. Agricultura s-a făcut întot
deauna cu dragoste și cu răspundere pentru 
destinul pămîntului în vatra noastră de 
țară. Ca să însămînțăm deci toate ogoarele, 
fără excepție, ca să facem să rodească să- 
mînța pusă care costă bani și efort, e nevoie 
de evacuarea în timpul cel mai scurt a 
apelor care băltesc, de grăbirea lucrărilor 
de amenajare a terenurilor pentru irigații, 
bazîndu-ne mai cu seamă pe sistemele 
locale. Deci, totul, toate lucrările agricole 
de primăvară stau sub semnul urgenței. 
Ca și soarta legumelor, ca și soarta vinului 
și a mărului toamnei viitoare, ca și soarta 
furajelor pentru zootehnie, toate stau sub 
semnul aceleiași lupte contra cronometru. 
Luptă în favoarea radului bogat, în favoarea 
toamnelor îmbelșugate, în favoarea vieții 
noastre. CICi IORDACHE ■

recăpătîndu-și vede
rea după 57 de ani, 
ioan băcioiu din brea
za de sus a cerut o 
oglindă, apoi s-a mi
rat: tare am mai îm- 

bătrînit!

— Un’ te duci tu, mielule ? 
Un' te duci tu, mielule ?

- La pășune, domnule. 
La pășune, domnule.

Operat în urmă cu patru zile, unul din 
cele peste trei mii de transplanturi de cornee 
executate de mina binecuvîntată a conferen
țiarului colonel Mircea Olteanu, șeful sec
ției de oftalmologie a Spitalului militar 
central, loan Băcioiu din Breaza de Sus are 
deocamdată ochiul drept acoperit cu un 
bandaj. Ține capul pe spate, poziție carac
teristică, aflu, pentru nevăzători, oameni 
care s-au deprins să caute cu disperare lu
mina unui soare stins pentru ei, speră că 
operația a reușit și socotește.

Socotește de citi ani nu vede. Din 1919,

zice, văd numai alb. in anul acela, vara, băie- 
tan fiind, m-am apucat să-l ajut pe bietul tata 
la stins varul. Lingă canton, pe marginea căii 
ferate. Am dat cu lopata, nu mai știu cum, dar 
un bulgăre de zeamă înfierbintată mi-a sărit 
în față și mi-a luat ochii. O vreme parcă am 
mai văzut cîte ceva, am fost la niște nunți și 
am jucat chiar și tabinet cu frații mei, mai 
mult pe ghicite. Apoi, asta să fi fost acum 
vreo douăzeci-treizeci de ani, ochii mi-au 
obosit de tot și s-au împăienjenit.

il întreb cum s-a descurcat atîta amar de 
vreme fără să vadă.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■ 
(Continuare in pag. 21)



ARMATA-SCUTUL VIU AL ȚÂRII

Este necesar, de asemenea, să crească rolul fiecărui ofițer, 
care, pe lingă misiunea sa militară, are și o misiune educativă. 
Trebuie să obținem participarea completă a tuturor ofițe
rilor la întreaga muncă politico-educativă. Numai așa vom 
putea, într-adevăr, să asigurăm înfăptuirea sarcinilor puse de 
partid de a face din armată o adevărată școală de educație 
revoluționară.

NICOLAE CEAUȘESCU 
(Din Cuvinte rea la adunarea activului de partid din armată)

„tot ceea ce este frumos este și adevărat"

Dincolo de gradul ți preocupările sale 
strict profesionale (este un eminent neuro
chirurg, autor de cărți în specialitate), colo
nelul doctor Ion Nica s-a ilustrat ți prin 
iubirea sa notorie pentru Eminescu, despre 
care a scris o carte mai mult decît intere
santă: «Eminescu — structura somato-psi- 
hică», urmată de o a doua, în curs de apariție 
— «Eminescu — determinism psihic». Pri
virea sa asupra ceiui mai mare poet al româ
nilor, «creator al mitologiei românești, o 
adevărată istorie a poporului nostru», bene
ficiază, în afara argumentelor de istorie 
literară proprii, ți de cunoțtințeie sale 
temeinice în specialitate, care îl ajută să 
infirme prejudecățile infamatoare legate de 
bolile imaginare de care ar fi suferit luceafă
rul poeziei românești.

L-am cunoscut însă pe colonelul dr. Ion 
Nica între... picturile sale expuse în holul 
sălii de spectacole a Casei centrale a armatei 
ți, deși nu am vorbit un an de zile despre 
Eminescu, «cel mai patriot poet al românilor, 
ale căror fruntarii de origine încep de la 
daci ți romani», am înțeles repede că acest 
bărbat încărunțit are pentru Eminescu o 
venerație permanentă, pe care ți-o exprimă 
indiferent de ceea ce îi propui să discuți.

S-ar mai putea spune că pentru oricine cu- 
noștința cu Ion Nica începe ți se sfîrțețte cu 
Eminescu, iar în cursul discuției apare, 
inevitabil, marea sa dorință ca, din respect 
pentru voința poetului, mormîntul acestuia 
să Fie Ceahlăul.

— Da, acolo a vrut să se odihnească Emi
nescu, de-acolo ar putea el privi țara, pînă 
la mare, cum ți-o dorea atîta. Nu scria el...

Reciti sute de versuri, îmi comunică 
repede. într-o avalanșă fără sfîrșit, amănunte 
senzaționale din viața poetului, îi înfierează 
pe detractori, ori pe cei care, de exemplu, 
nu vor să accepte realitatea fotografiei 
descoperite de el în care Eminescu apare în 
costum de călărie. îmi mărturisește că a 
scris 7000 (!) de pagini din cartea sa «Mari 
prietenii — mari destine», dar că. deși 
născut la 3 km de satul Vladimiri, în Gorj, 
adevărata sa apropiere de artă ți de Eminescu 
în special s-a petrecut la lași, oraț în care 
trăiește de mulți ani ți pentru care are o 
mare dragoste.

— Totuși, sînteți ți pictor, deși nu s-ar 
putea spune că beneficiați de timp.

— Nu, eu nu sînt pictor.
__ »»
— Eu sînt un amator de artă, de frumos. 

de adevăr ți nu doresc decît ca, prin tot 
ceea ce fac, prin bisturiu, prin scris ori prin 
penel, să realizez un dialog profund cu 
oamenii, un dialog în care să mă simt liber, 
fericit. Pictez oi alte cuvinte nu pentru că aș 
fi pictor, ci pentru că îmi place să trăiesc 
clipele de grație în care simt cum pacea, 
linițtea unei după-amieze în parc mă elibe
rează total.

— Sînteți un pictor în uniformă, nu?
— Iar, nu. Să nu-ți închipuie nimeni că 

un militar pictează militari, mai bine-zis, 
numai ți numai militari. Sigur, pictez de 25 de 
ani și fac parte din cercul de pictură «Pal- 
lady», am avut expoziții, 15—20, majoritatea 
în cadrul armatei, însă la aceste expoziții 
au venit ți «civili», ca ți aici, la C.C.A. De 
pictat însă am pictat omul ți natura, intere- 
sîndu-mă mai mult de culoare si atmosferă 
decît de desen. Visul meu este să-mi iasă 
un fir de iarbă, acesta mi se pare cel mai 
greu lucru de pictat.

— Cînd pictați?
— După operații, după-amiază, afară, pînă 

spre seară. Apusurile ieșene m-au zăpăcit, 
pur și simplu, cu pacea lor melancolică sînt 
ca niște pleoape care cad încet, obosite.

— Am văzut că ați făcut portretul Otiliei 
Cazimir, al lui Ion Creangă...

— Și al lui Eminescu...
— Bineînțeles.
— ...care însă a rămas la lași, mi l-au luat. 

Pe Otilia Cazimir am cunoscut-o bine. Eu 
fac portret prin semnificație. Uite, l-am 
pictat pe doctorul... In spatele iui era o vază 
cu flori și tot pictînd m-am trezit cu ea

casa centrală a armatei

Reîntorcindu-ne în trecutul orașului am 
putea spune <ă impunătorul edificiu al 
Casei centrale a armatei, «ceceaul», cum 
este cunoscută prin substantivizarea iniția
lelor sale, încă ar mai pluti pe apă, dacă 
Dîmbovița nu ar fi fost mutată lîngă Operetă. 
Nu s-a clintit însă nici un centimetru, după 
cum ne asigură cineva, deși dedesubtul ei 
se află o bogată pînză de ape freatice, ți 
asta datorită inventivității arhitectului 
român Dimitrie Maimarolu, care i-a ampla
sat fundația pe... piloni de stejar. Destinat 
folosinței cercului militar din București, 
înființat încă din anul 1875, acest frumos 
edificiu a început să fie construit în anul 
1911, fiind terminat, din cauza primului 
război mondial, abia în 1923. Fondurile 
necesare au fost procurate din donațiile 
ți cotizațiile ofițerilor dornici să-ți con
struiască un asemenea local, precum și din 
unele subvenții bugetare, construcția ca 
atare însă a întîmpinat mari greutăți, banii 
neajungînd aproape niciodată., Mai mult, în 
noiembrie 1916, armata germană de ocu
pație a înființat, cum obișnuia, în clădirea 
aproape terminată, o închisoare, iar ia re
tragere a devastat-o.

Pentru a vă putea imagina istoria acestui 
frumos monument arhitectural al Bucu- 
reștiului pe lîngă care am trecut de destule 
ori în Recunoștință de cauză, mi s-a părut 
necesar să amintesc datele sumare de mai 
sus, dar la fel de necesar îmi pare să le 
adaug cîteva amănunte «de interior». Din 
panoramic nu pot lipsi salonul de marmură, 
sala bizantină ți sala maură, adevărate bi
juterii arhitecturale care Incintă privirile, 
ți nici sala de spectacole, ori sălile de jocuri 
distractive ți recreative. Deasupra, un mic 
hotel pentru ofițerii veniți în interes de 
serviciu, iar dedesubt Librăria militară ți 
Biblioteca centrală a Ministerului Apărării 
Naționale. Trecînd prin această clădire poți 
spune că nu s-a prea schimbat de la înfiin
țare, exceptînd bineînțeles lucrările de mo
dernizare, ceea ce o deosebește astăzi fiind, 
în primul rînd, țelurile, cu totul altele decît 
cele dinainte legate numai de distracție și 
amuzament de «cazinou» militar. Pentru 
că e bine să subliniem chiar de-acum că 
astăzi Casa centrală a armatei reprezintă 
o instituție de cultură ți educație socialistă, 
chemată să contribuie îndeosebi la satis
facerea cerințelor spirituale ale cadrelor ți 
familiilor acestora din garnizoana Bucu
rești. Aici, ofițerii, maiștrii militari, subofi
țerii ți familiile — prin participarea lor la 
activitățile casei lor, de la echipa de 
teatru, cercul de pictură, cenaclul literar 
și pînă la cursurile de învățarea limbilor 
străine, cercurile practice (radiodepanare. 

ajunsă în prim plan. E un om nemaipomenit, 
o floare de om, cum se spune, și ața mi-a 
ieșit ți mie.

Privesc tablourile. Domină movul ți ver
dele pe verticală, culori afective care atrag 
privirea în linițtea lor blîndă, odihnitoare. 
Se ghicește în ele o tuș romantică, de 
suflet, care subliniază fericirea celui ce a 
pictat cu seninătate, fără gîndul de a se 
ascunde în spatele peisajului («Eu nu expun, 
ci mă expun în pictura mea»). Oboseala 
aburește privirea interlocutorului meu, a 
oboseală firească după orele petrecute în 
clinica de neurochirurgie între operații 
încordate, de extraordinară finețe și precizie.

— Mi se pare, totuși, tovarășe colonel, 
că între imaginea pictorului «civil», cu 
basca pe sprinceană ți halatul sucit pe umăr 
și imaginea dumneavoastră, impecabil ca ți
nută. există o diferență. Despre ea v-aș ruga 
să-mi vorbiți.

— Nu-i nici o diferență, pentru că de 
pictat, pictez la fel ca oricare altul și nu așa 
cum mă vezi dumneata acuma. Cu halat, 
cu... Atît că la toate expozițiile mele, indi
ferent unde au fost găzduite, m-am prezentat 
în uniformă. Eu iubesc uniforma aceasta 
care reprezintă armata noastră și pentru că 
îi datorez foarte mult. Nu mai departe decît 
deprinderea ordinii, ceea ce îmi creează 
spațiul de timp necesar idealurilor mele în 
profesie, în scris ți în pictură. Pentru că, să 
știi dumneata, sînt un om cu idealuri ți 
aceasta mă face să spun: sînt un om pe deplin 
fericit.

radioamatorism, broderie artistică etc.), iar 
pentru copii cercurile muzicale (vioară, 
pian, acordeon, chitară), precum ți cercul 
de balet — dovedesc reaie preocupări ți 
înclinații intelectuale și artistice. în această 
privință Casa centrală a armatei îți justifică 
pe deplin atributul de importantă instituție 
de cultură a armatei și prin întîlnirile cu 
scriitorii, simpozioanele și conferințele pe 
care le organizează.

Este suficient să amintesc că în 1968, cu 
prilejul împlinirii a douăzeci de ani de la 
înființare, Casei centrale a armatei i s-a 
conferit de către Consiliul de Stat Ordinul 
«Apărarea patriei» clasa I pentru merite 
deosebite în contribuția adusă la educarea 
poiitico-ideologiâ ți cultural-artistică a ca
drelor militare și a familiilor acestora.

însoțit de locotenent Lupațcu Valeriu, 
absolvent de conservator ți instructor me
todist, traversez cîteva ore din viața acestei 
instituții militare în care, în cel mai firesc 
mod cu putință, sînt organizate permanent 
expoziții de artă plastică, artă fotografică, 
de filatelie (unul dintre cele mai presti
gioase cercuri filatelice din țară funcțio
nează aid), de numismatică etc. Ceea ce le 
deosebește sînt uniformele expozanților, 
uniforme militare care ni adaugă la stră
lucirea lor eroică tradițională însemnele 
unei spiritualități noi, de neconceput îna
inte.

Nimic mai firesc, susține regizorul Nico- 
laie Modval, militarii au asemenea preocu
pări, sînt chiar foarte pasionați. în unele 
piese de teatru, pe care le montăm, joacă 
ți soția și soțul, vin aid împreună cu copiii 
lor de 3-4 ori pe săptămînă, apropiindu-se 
de arta dramatică la fel de timid, dar ți fără 
complexe, ca orișicare artist amator de 
oriunde.

Desigur, aveam să aflu de la toți cei cu 
care am vorbit, nimeni n-ar putea susține 
că în fața acestei prestigioase instituții mili
tare de cultură nu au stat destule greutăți, 
că toate activitățile sale se ridică la nivelul 
cerut de sarcinile actuale, că toate lucrurile 
merg bine («Mai avem încă multe de făcut 
pentru creșterea receptivității față de nou 
și promovarea acestuia în activitatea noas
tră, pentru a crește conținutul manifestă
rilor pe care le organizăm, pentru a le des
fășura mai diversificat ți mai atractiv») 
Importantă rămîne însă, pînă la urmă, rea
lizarea obiectivelor cultural-educative ți ar
tistice rezultate din documentele de partid 
ți de stat, mai ales acum, în aceste zile ce 
premerg zilelor Congresului educației po
litice ți al culturii. Și pentru aceasta efortul 
este neprecupețit ți neîntrerupt.

IULIAN NEACȘU ■

2



«FLACĂRA." nu ia in considerare scri
sorile anonime. Scrieți-ne cit mai concis 
Și nu uitați să vă iscăliți.

la dispoziția 
dumneavoastră

Sugestivă și impresionantă a fost manifes
tarea cultural-artistică a Cenaclului «FLACĂ 
RA» la Vălenii de Munte in după-amiaza 
zilei de 14 februarie, cu prilejul scurgerii celor 
cinci ani de la moartea marelui poet care a fost 
Miron Radu Paraschivescu. Intru amintirea 
sa, grupul bucureștean a știut să readucă in 
conștiința noastră emoția marilor comemo 
rări, eveniment care poate și trebuie să de 
vină o tradifie pentru mica urbe a marelui 
dispărut —o tradiție pe care noi, cei de aici, o 
putem respecta înrădăcinind-o in inimile 
noastre și ale urmașilor noștri. Iar alăturat 
de acest eveniment, o veche a noastră rugă
minte: actuala Școală generală nr. 3 (de cei se 
spune astfel, cind este de fapt singura școală 
generală din oraș?!), undea invătat să scrie și 
să citească poetul, să poarte numele MIRON 
RADU PARASCHIVESCU. (prof. Călin 
Turcu, Vălenii de Munte)

Reproducem din amplul răspuns primit la 
redacție din partea Inspectoratului școlar al 
județului Hunedoara, in urma sesizării pri
mite la redacția noastră de la un grup de 
cetățeni, prin care se criticau unele nere
guli in activitatea personalului de conducere 
a Liceului real-umanist din Ilia, județul 
Hunedoara:

«...cele sesizate cu privire la profesorul 
Băleanu Vladimir... s-au dovedit ca fiind reale 
parțial, in sensul că acesta a adus cărți in 
liceu pe care le vindea elevilor in timpul pauze
lor... Referitor la afirmația că prof. Băleanu 
Vladimir și Băleanu Maria ar fi executat 
fotografii la elevi contra cost, s-a constatat 
că intr-adevăr s-au făcut asemenea fotografii... 
S-a constatat că intr-adevăr au fost situații 
cind nu s-a asigurat întotdeauna suplinirea 
unor cadre didactice care au absentat pe 
motiv de poală... S-a confirmat că acum doi 
ani a dispărut un catalog din școală datorita 
neglijenței cadrelor didactice precum și o 
filă din catalog— Privind disciplina elevilor 
in liceu, s-a confirmat faptul că la intilnirea 
de 10 ani a absolvenților liceului promoția 
1965 doi elevi din clasa Vill-a B au sustras 
citeva kg vin pe care l-au vărsat in clasa lor... 
Se confirmă faptul că profesorul Băleanu 
Vladimir nu acordă atenția cuvenită pregătirii 
elevilor la obiectul matematică și fizică, că 
părinții elevilor s-au declarat nemulțumiți de 
slaba pregătire a profesorului... Se confirmă 
faptul că directorul a cumpărat de la gospodă
ria anexă a liceului 2 (doi) purcei cu 150 lei 
bucata motivind că nu s-au putut vinde in 
piață intrucit au fost foarte slabi... etc., etc. 
...Față de neajunsurile manifestate in activi
tatea conducerii liceului s-a dispus sancționa
rea cu avertisment a tovarășului Crișan 
Traian pentru lipsa de exigentă și fermitate 
și pentru unele abateri de la respectarea legali
tății socialiste. De asemenea s-a stabilit... să 
se întocmească un plan de măsuri concret 
care să ducă la îmbunătățirea întregii munci 
instructiv-educative cu accentul pe latura 
educativă...»

in data de 08.10.1975, redacția revistei 
noastre a înaintat spre rezolvare Ministerului 
Muncii scrisoarea numitei Dumitra Lincu, 
din comuna Vasilați, județul Ilfov, in care 
aceasta se plingea că intimpină greutăți in 
obținerea unui act, q simplă adeverință, 
necesară copilului ei. în data de 15.10.1975, 
Ministerul Muncii ne comunică trimiterea la 
'indul său a scrisorii către UNCAP. In data 
de 18.02.1976 primim la redacție o nouă 
scrisoare a Dumitrăi Lincu, din care repro
ducem :

«...scrisoarea a ajuns la Consiliul popular 
din localitate, dar tovarășul secretar după ce 
mi-a făcut o morală că nu știam ce să-i răs
pund, mi-a cerut adeverințele cu vechimea so
țului și 40 lei că-mi face dosar să-l trimită la 
Casa de pensii. Dar au trecut citeva luni si nici 
măcar nu a pus vreun timbru pe vreo adeve
rință, dar să mai și trimită... A mers o nepoata 
să-l întrebe pe tovarășul secretar dar acesta 
i-a zis: ce-i, controloare, să II deranjeze? — 
și a jignit-o mult. Am scris iar la dumneavoas
tră in speranța că iarăși mă veți ajuta, că 
tovarășul secretar pentru faceri de bine de 
genul ăsta așteaptă știu eu ce, și copilul 
meu suferă. Mii de mulțumiri».

De citeva luni de zile lumina electrica din 

casele locuitorilor comunei noastre funcțio
nează cu intermitență, cel puțin de două ori pe 
săptămtnă nu beneficiem de curent. Sesizata 
de nenumărate ori, conducerea Uzinei elec
trice Caracal, de care depindem, arunca vina 
pe furtul de curent al diverșilor cetățeni de 
la noi care dețineau aparate de suduri clan
destin. fn urma sesizării tovarășului Marin 
Moga, apărută in Flacăra nr. 5 a.c., conduce
rea Consiliului popular, prin tovarășul primar, 
a efectuat un control atent, descoperind șase 
aparate de sudură pe care le-a confiscat. Se 
părea că astfel situația s-a îmbunătățit, efectul 
a fost insă de scurtă durată, astăzi afllndu-ne 
iarăși, zile in șir, fără curent Poate că va veni 
lumina din partea dumneavoastră! (prof. 
Jean llinoiu, comuna Fălcoiu, județul Olt).

Deși m-am adresat pină acum diverselor 
organe locale, n-am ajuns la nici un rezultat, 
nimic nu s-a schimbat in practicile unor lu
crători ai celor trei localuri aparținind Coope
rației de consum Găești, județul Dîmbovița. 
La «Ospătăria Piață» de pildă, patronată de 
un fost condamnat pentru venituri ilicite, 
preparatele din carne nu corespund rețetaru- 
lui, se incaseaza sume mai mari decit ceie 
înscrise de mașina casierei; la «Ospătăria 
Argeșul», patronată de o persoană incompe
tentă, fără pregătire, mincarea nu corespunde 
calitativ, din gramajul lipsă al umpluturii de 
mici se «scot» circa două-trei sute de lei 
zilnic in plus; la «Restautc. atu! Complex» — 
renumitul restaurant din centrul orașu’ui — 
în numai un an de zile s-au schimbat 5 
(cinci) responsabili, notele de plată se fac pe 
hirtie volantă și nu conform instrucțiunilor 
respective ș.a.m.d. Oare nu se poate face 
chiar nimic pentru stirpirea acestor practici 
ce strică firma orașului nostru? (Nicolae 
Nicolae, Găești)

în aceste zile minunate de iarnă, noi, 
membrii cercului de istorie «Prietenii Mu 
zeului» de la Școala generală nr. 17 din cel 
mai tinăr cartier al municipiului Cluj-Napoca 
— Mănăștur — am avut bucuria de a-l avea 
oaspete in mijlocul nostru pe tovarășul profe 
sor universitar Hadrian Daicoviciu, directorul 
Muzeului de istorie al Transilvaniei. A fost o 
intilnire pe cit de interesantă pe atit de caldă, 
tovarășul profesor ne-a vorbit cu amabilitate, 
răbdare și pasionant in același timp despre 
«Romanizarea dacilor și urme din perioada 
respectivă In municipiul Cluj-Napoca». în 
încheiere am vizionat un film realizat cu prile
jul sărbătoririi a 1850 de ani de atestare docu
mentară a Clujului, după care i-am transmis 
tovarășului profesor cele mai calde mulțu
miri, declarindu-l apoi membru de onoare al 
școlii, (Monica Mateș, elevă, comandanta 
unității de pionieri a Școlii generale nr. 17, 
Cluj-Napoca)

Mă numesc Nicolae Bunica și sint din 
satul Palanca, comuna Florești-Stoenești, 
jud. Ilfov. Cu un an In urmă, mai precis in 
8 februarie 1975, in Flacăra a apărut o sesizare 
a mea in legătură tot cu ceea ce ne doare și 
astăzi, pentru că de atunci, din februarie '75, 
nu s-a făcut nimic. Este vorba de podul care

leagă cartierul Gogora-Fund, și nu numai el, 
de centrul satului. Poate că cineva s-a supăra! 
că m-am adresat atunci redacției dumnea
voastră, dar n-are de ce să se supere, eu mă 
adresasem și ziarului «Steagul roșu», dar 
nu mi s-a răspuns nimic: podul arată astăzi 
in halul in care se desprinde din cele două 
fotografii pe care vi le trimit, deși oamenii au 
strins bani, și ar fi si dispuși să contribuie prin 
muncă — atita doar că nu găsim pe cineva 
care să se ocupe special de treaba asta. Eu 
sint handicapat fizic, mă deplasez greu, cu 
căruciorul, am încercat să vorbesc la telefon 
cu județul, n-am reușit mare lucru. Așteptăm 
înțelegere și omenie de la cei in drept, intr-o 
vreme strinsesem 20 000 lei, am putea strșnge 
astăzi și mai mulL Tovarășul Anghel Valentin 
Popescu, directorul Trustului Petrolului Bo- 
lintin-Vale și deputatul nostru de circumscrip
ție mi-au confirmat verbal că situația sesizată ' 
de mine este reală, asta încă din vara trecută,

și totuși, nu știm de ce, nu s-a putut încă tace 
nimic.

Acum patru ani. Intr-o noapte, Petru Anghel 
— funcționar de vamă la barierele Aradului, 
fiu de țărm din Șimand — a descoperit 
ceramica: nevoit să înnopteze la Cristurul de 
Beiuș, a făcut cunoștință cu un olar, cu arta 
olăritului; astfel, pictura pe care o practica 
pină atunci s-a transformat intr-o pictură 
originală — pictura pe basorelieful de lut. 
Lutul adus de la Cristur, un lut uleios, se 
lasă ușor modelat in miinile pricepute ale 
artistului plastic amator Petru Anghel. Va

sele mari, oalele, ulcioarele, vazele decora
tive, scene in basorelief — scene de munca, 
de petrecere, obiceiuri, imagini ale unor 
«tirguri» (cel de fete, de la Găina, sau «al 
sărutului», de la Hălmagiu), precum și alte 
manifestări folclorice sint prezente In lucră
rile originalului plastician arădean. Vă trimit 
citeva imagini concludente cred, pentru ta
lentul lui Petru Anghel. (George Manea, 
Arad)
N.R. — Din păcate, filmele negative color 
trimise de tovarășul Manea nu se pot folosi 
in procedeul de tipar al revistei noastre; 
din pricina asta, superbul colorit al imagini
lor se pierde. Ne-am rezumat, totuși, a pre
zenta o imagine alb-negru, promițind că 
vom reveni mai pe larg — și cu ilustrațiile 
de rigoare — asupra artistului arădean.

Igor Poruznic din Brașov ne-a scris că 
părinți săi, domiciliati In Arad, intimpină 
neplăceri datorită faptului că mai multi loca
tari ai blocului in care domiciliază nu respectă 
regulile de bună conviețuire, instalind cotețe, 
crescind păsări, distrugind plantațiile corn une, 
etc. Am trimis scrisoarea Consiliului popular 
a! Municipiului Arad, de la care primim:

«Cu privire la... așa cum s-a precizat in 
scrisoare, unii locatari au început să țină 
păsări In curtea comună contra Hotăririi 
nr. 7/1974 a Consiliului popular a! municipiu
lui Arad. Locatarii care au fost găsiți cu păsări 
erau D. Gheorghe, G. Ferdinand și St Cser- 
nak. De precizat că din informațiile primite 
și alti locatari din imobil au avut păsări. în 
imobil au mai fost găsite și alte nereguli, 
fapt pentru care s-a pus în vedere locatarilor 
...să lichideze toate acestea pină la data de 
24 februarie...»

Sîntem un grup de muncitori de la 
Combinatul Pipera și Uzinele Electro
nica, locuim In Bucureștii Noi, Bulevardul 
1 Mai, Piața Chibrit și Podul Grant. Cu
noaștem greutățile I.TJB-ului, dar am dori, 
pentru a ne ușura călătoria, să înființeze o 
altă linie de autobuz cire să ne ajute, sau să 
modifice traseul lui 110, mașină care trece 
pe strada Clucerului de unde nu are prea 
multi muncitori de luat. Am dori ca mașina 
să fie băgată pe Bd. 1 Mai, strada Cimpina și 
apoi la Arcul de Triumf.
Nota redacției — Supunem conducerii 
I.TB. spre analiză propunerea de mai sus cu 
încredințarea că se va veni, dacă este posibil, 
în Intlmpinarea acestei doleanțe ce ni se pare 
justificată.

Mă numesc Marin Constantin, pensio
nar, și sint domiciliat in municipiul Buzău. 
Necazul meu, pe care țin să vi-l aduc și 
dumneavoastră la cunoștință, nu este numai 
al meu, ci al majorității călătorilor din cele 
șase halte situate pe calea ferată, intre Buzău 
și Făurei: anul trecut, pe această distanță 
s-a dat in exploatare firul al doilea, care du
blează linia ferată. Constructorul acestei lu
crări a ridicat terasamentul la cotele indicate, 
uitlnd insă a ridica și peroanele la acest nivel, 
în această situație distanța de la sol pină la 
prima treaptă a vagonului variază Intre nu 
mai puțin de 75 și 85 cm. Aceasta este o 
distanță pe care foarte puțini o pot cuprinde 
cu un pas... voinicesc, femeile, bătrinii și 
copiii mai ales fiind nevoiti sa întrebuințeze 
genunchiul sau să fie ajutați ae- anii, ca 
să nu mai vorbim de cei suferinzi, l-aș ruga 
pe cei In cauză, datori să remedieze de ur
gență această stare de fapt, să facă un drum, 
de probă, Intre Făurei și Buzău și să coboare 
ș. să urce, uite-așa — ca «exercițiu» — in 
fiecare dintre aceste hălți.

Vă scriu in numele unui numeros grup de 
locuitori ai satului Aprozi aparținind, după 
ultima reorganizare administrativă, de 
comuna Budești, județul Ilfov. în anul 1974, 
prin străduința unor fii ai satului nostru care 
locuiesc acum in Capitală, cursa de călători 
I.T.A. Filaret-București-Budești a fost pre
lungită pină In Aprozi (4 kilometri). A fost 
o mare bucurie pentru noi, pentru cei vlrstnici 
sau bolnavi, pentru cei 400 (patru sute) 
de săteni navetiști care lucrează în întreprin
derile bucureștene: drumul din satul nostru 
pină in Capitală devenise un plăcut și civilizat 
mod de deplasare, lată Insă că din toamna 
anului trecut, organele locale au lăsat parcă 
in părăsire întreținerea acestui drum, șoseaua 
s-a desfundat, au apărut gropi de circa 100 
metri lungime. Circulă chiar o vorbă că nu 
se va mai repara niciodată acest drum, că 
nu s-ar găsi piatră etc. Noi credem însă că e 
vorba de nepăsare, și iată cum oamenii tre
buie să se scoale cu circa o oră mai devreme 
decit ar fi fost necesar — autobuzele nu mai 
circulă, firește, Intre sat si Budești, datorită 
stării drumului — merg apoi cu trenul din 
Budești mai obosiți decit înainte. Sint oameni 
care lucrează la «23 August», «Republica», 
«I.M.MB.» etc., casă nu mai spunem de cei 

suferinzi, nevoiti să urmeze tratamente; ca 
să nu mai vorbim cit de greu _este iarna, 
cu frigul, zăpada și noroaiele. în speranța 
că ne veți ajuta in acest sens... (Dumitru 
Năstase, Aprozi, Ilfov)

Căsuța din imaginea pe care v-o trimit este 
ceea ce a mai rămas din locuința acelui român 
din Vaslui pe care Alecsandri l-a ales drept 
modei pentru eroul poeziei sale «Penes 
Curcanul». întlmplător, in toamna anului 
trecut,drumurile m-au dus prin acest vechi 
cartier al Vasluiului si am revăzut casa. Am 
revăzut-o cu acea calda și recunoscătoare 
stringere de inimă firească pe care o simți 
dinaintea oricărui foc de istorie, artă, balada 
a poporului nostru — dar și cu o altfel de 
stringere de inimă, amară de data asta, aflind 
ca In curlnd casa va fi demolată, făclnd loc 
unui nou grup de blocuri de locuințe. Știu, 
se construiește mult, este necesar să ne ridi
căm permanent condiția umană, să asanăm, 
să refacem — dar tot atit de necesar și de util 
este să ne angajăm In această muncă respec- 
tind argumentele existente ale istoriei și 
culturii noastre. De aceea trebuie să ocrotim 
cu grijă, cu respect și înțelegere monumentele 
și edificiile noastre, oricit de modeste ar fi ele. 
Vom ciunti lecția dascălului de istorie? Ce 
vom răspunde elevului, omului care ne va 
întreba ce-am făcut la Vaslui din zidurile 
acestei case, casă care a fost umăr de cetate 
in conștiința noastră națională? înțeleg, poate 
că nu există posibilități ca această modestă 
casă să rămină in același loc; dar nici măcar 
nu se întreabă nimeni dacă nu s-ar putea 
muta, piesă cu piesă, în altă parte? 
(Ion Hozoc, București)

Rodica Ionescu — Ploiești. Aveți drep
tate. Sectorul de gospodărie comunală 
locațivă Ploiești cunosctndu-vă situația a 
înscris pe tabelul de priorități al pensiona
rilor pentru anul 1976. la poziția 4, pe Maria 
Stoian în vederea extinderii de spațiu la 
care aveți dreptul. FilofteiaTrofin —Sibiu. 
Direcția pentru probleme de muncă si 
ocrotiri sociale județul Sibiu'ne-a informat 
că ați fost repartizată la întreprinderea de 
mărfuri industriale Sibiu, in calitate de 
casieră. George Oprea — Piatra Olt. Pen- 
tiu a vă inlesni continuarea studiilor. Depoul 
C.F.R.-Piatra-Olt vă propune două alterna
tive: 1) dacă doriți să urmati Liceul industrial 
curs seral, de pe lîngă întreprinderea Osii 
și Boghiuri Balș, trebuie să vă transferați 
la această întreprindere sau 2) să vă trans
ferati în același an la liceul Piatra Olt care 
se află lingă depou și unde învață majori
tatea angajaților interesati in continuarea 
studiilor. N. Roman — București. Ceea ce 
ne-ați scris despre soba de încălzit aparatul 
nautic etc., pare interesant, dar numai o 
simplă enumerare a acestora nu este con
cludentă. Reveniți cu detalii (nu mai omiteți 
adresa completă) sau, dacă timpul vă per
mite, treceți pe la redacție. Paulina Duță 

și ceilalți locatari ai imobilului din str. 
Profetului nr. 5 — București în urma ve
rificărilor făcute de către specialiști s-a 
constatat că imobilul prezintă deteriorări 
reparabile. Pentru remedierea acestora, la 
ICRAL Colentina s-a întocmit proiectul de 
reparatii, iar lucrările se vor executa în 
trimestrul III anul curent.
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— în aceste zile, în presă, la radio și televiziune, la locurile 
de muncă sînt dezbătute probleme de mare importanță pentru 
cultura românească, pentru procesul de educare în spiritul 
eticii și echității socialiste. Congresul educației politice și al 
culturii care își va desfășura lucrările în luna mai va examina 
multe din aceste probleme. Tovarășe Malița, ce reflecții vă 
prilejuiește apropiatul congres?

— Probabil că niciodată ca pînă acum n-a existat o luare 
de cunoștință atât de profundă în privința poziției țării 
noastre în lume și a rolțj^ii nostru în civilizația universala. 
Nu întotdeauna împrejurările îngăduie ca un popor să-și 
poată juca din plin rolul pe plan internațional, conform cu 
vocațiile lui,și să-și poată transmite gîndul celorlalte țări, 
în prezent. România socialistă, intrată în rîndurile celui mai 
numeros și energic curent ce vrea să refacă structurile lumii 
(e vorba de țările în curs de dezvoltare), este privită cu o 
atenție vie. Celelalte țări nu sint fascinate numai de procesul 
dezvoltării ei accelerate. Ritmuri mari, pe perioade mai 
scurte, au existat și în alte părți. A existat, de pildă, un 
fenomen Californian sau unul japonez. însă creșterile s-au 
făcut cu prețul unei mari diferențieri în societățile respec
tive și o îngustare teribilă a profilului uman. Națiunea 
română întreprinde acum o experiență în care creșterea 
nu sfărîmă societatea, ci o ține laolaltă, nu o diferențiază 
in clase sau grupuri, ci o omogenizează. Nu se creează o 
monocultură, ci una cu un spectru bogat, deschisă în toate 
orizonturile. Ne putem întreba: în acest proces ce fel de 
tip de om se formează? Intrați într-o experiență nouă, cum 
ies oamenii din ea? Sînt mai buni, mai fericiți, mai demni? 
Pentru că în alte experiențe sociale omul s-a degradat. 
Avem, furnizată de alții, o imagine de om nevrotic, an- 
goasat, obsedat de obiecte. Lucrurile merg mînă în mînă. 
Nu poți să transformi o țară, să modifici structuri, să 
ridici civilizația fără o clocotitoare intervenție a culturii, 
fără un mare impuls dat gîndirii și artelor și fără o sensibilă 
ameliorare a calității umane. Avem de dat foarte mult 
întregii lumi, de înfățișat experiența noastră în profunzime 
cu toate dimensiunile ei etice.

— Ce schimbări produce educația socialistă?
— S-a produs și se produce o schimbare de mare semnifi

cație pentru poporul român. S-au făcut multe încercări de 
tipologie, precum cea a lui Motru sau Joja. S-au arătat calită
țile fundamentale bune ale personalității care și-a cîștigac o 
configurație pe meleagurile noastre: măsură, armonie, 
umanism, vioiciune, elasticitate. S-a făcut de asemenea și 
bilanțul multor influențe negative la care ne-a supus istoria: 
exces de reverie față de acțiune, lipsa de perseverență, 
apoi scepticismul față de inovație. Corupția fanariotă n-a 
fost nici ea fără ecouri. Industrializarea a fost și este o școală 
permanentă a preciziei, a acurateței, respectului faptelor 
și odată cu ea educația socialistă pune în capul listei de valori 
demnitatea omului, excluderea dominației și exploatării, 
întărind solidaritatea umană, în contrast cu secolele de 
suspiciune feudală și concurență capitalistă.

— înainte, preocuparea de transformare a omului nu acționa 
deck parțial, asupra unor grupuri de indivizi, în vreme ce 
acum se pune problema transformării întregii societăți.

— Pînă acum, foarte multe intenții la adresa omului s-au 
referit la individ, neglijîndu-se că oamenii trec prin viață 
împreună și că adevărat semnificativă este încercarea de 
a le influența destinul lor total. Tovarășul Nicolae 
Ceausescu, care a formulat exigențele unui nou umanism 
pentru vremea noastră, a arătat că el trebuie să răspundă 
unor imperative globale. Ce umanism al secolului XX, 
ar putea omite că pentru fiecare om de pe planetă există 
în depozitele militare o cantitate de zeci de tone de explozi
bil? în timp ce toată recolta de cereale pentru care trudește 
atîta omenire nu furnizează decit 300 kilograme pe cap de 
locuitor. în lume există dezechilibre mari, pe care noua 
ordine economică internațională își propune să le corecteze. 
Noi nu mai trăim în țara noastră spectacolul sfîșietor al 
contrastelor și dezechilibrelor pe care le întîlnești în lume 
la tot pasul. Tot tovarășul Nicolae Ceaușescu a arătat că 
un umanism care să-și merite numele nu poate sta cu brațele 
încrucișate în fața unei lumi împărțite în săraci și bogați, 
în care un om zgîrie pămîntul cu mijloace preistorice, 
supus tuturor intemperiilor și vicisitudinilor, iar altul e 
servit de o armată de roboți pe care îi dirijează apăsînd 
pe butoane.

— De ce considerați necesară formarea unui «om nou» ?
— îmi pare rău că trebuie să tulbur imaginea idilică și 

utopică a celor care cred că poți să exiști fără să lupți. 
Că pe lume a încetat competiția, ciocnirea, conflictele și 
că locul fiecăruia sub soare e asigurat prin har divin. Totui 
se cîștigă prin efort și încordare. Printr-o necontenită 
evaluare a impulsurilor pe care ni le transmite mediul 
nconjurător: natură, societate, situație internațională, 
revoluție tehnico-științifica. Această învățare și adaptare 
perpetuă este legea eternă a supraviețuirii. Și fiecare epocă 
pretinde un nou tip de combatanți.

— Prin ce mijloace se pot forma ei?
— Prin muncă. E o falsă imagine a viitorului aceea că 

o societate automatizată intră într-o civilizație a vacanței, 
așa cum încearcă să ne convingă o întreagă literatură pros
pectivă. Omul nici nu se definește în afara muncii. Toate 
vin de aici: fericire, prosperitate, satisfacții, însăși cristali
zarea personalității. In al doilea rînd este orizontul muncii. 
Caracterul ei de a fi deschisă produce o benefică deplasare 
de la specializare la multilateralitate. Oamenii se pregătesc 
pentru mai multe alternative profesionale care coincid și 
cu cerințele societății noastre în mișcare și evoluție. Și 
în al treilea rînd cred în efectul binefăcător al științelor, 
în componența științifică a culturii. Este uluitor atacul 
declanșat împotriva științei și tehnologiei, a efectului lor 
chipurile dezumanizant. Dezumanizarea poate exista între 
om și om și nu între om și mașină.

EDUCAȚIA 
POLITICĂ

SI CULTURA 
NAȚIONALĂ 

ÎN DEZBATERE
DE VORBĂ CU MIRCEA MALIȚA
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— Aveți o experiență vastă în domeniul învățămîntului. 
Numiți, vă rog,o caracteristică a școlii în societatea noastră 
comunistă.

— Formula unității școală — producție — știință este 
una din aceste caracteristici. O școală «închisă» prezintă 
primejdia unui univers izolat. Școala s-a întărit prin con
tactul cu uzina și laboratoarele, locuri unde se creează 
bunuri și cunoștințe noi.

— Putem fi mulțumiți de tot ce s-a înfăptuit Io noi în do
meniul învățămîntului ?

— Cred că orientarea salutară pe care o are învățămîntul 
nostru trebuie tradusă într-o organizare stabilă, în 
norme mai precise, în manuale și materiale didac
tice mai moderne și de mai bună calitate. Una din resursele 
mari de îmbunătățire a școlii este cultivarea experimentului 
care a suferit întotdeauna în școala noastră, excesiv teore
tică și verbală. în deplasarea spre un rol mai activ al elevu
lui în descoperire și inducție. în școli trebuie să crească 
ponderea compunerii și problemelor față de lecții și pre
legeri iar în facultăți a seminariilor și lucrărilor față de 
cursuri.

— Cum se vor atenua diferențele dintre învățămîntul rural 
și cel din orașe?

— Odată cu atenuarea diferențelor dintre sat și oraș. 
Asta arată încă o dată că pe planul culturii și pe cel social 
nu se poate proceda decît în front compact. Și totuși am 
văzut numeroase școli din provincie sau chiar de la țară 
unde se realizau performanțe de instrucție și educație 
datorită dedicației cu care lucrau dascălii.

— De cînd putem spune că se începe educarea unui om?
— înceție din leagăn. Și nu se termină nici cu pensionarea. 

Sînt sigur că la apropiatul Congres al educației politice și al 
culturii se va da un nou impuls formelor de educație per
manentă care, de la adoptarea legii de perfecționare, în 1971, 
s-a dezvoltat mult, dar nu in formele ceie mai adecvate. 
Universitățile populare au rămas încă marginale și puțin 
recunoscute. în alte părți există universități care fac uz 
deplin de toate mijloacele: radio, televiziune etc. E un 
fenomen la care trebuie să ne gîndim. Societatea noastră 
învață. A spune că evoluăm, că ne transformăm,nu acoperă 
încă semnificația acestui proces prin care atît individul cît 
și societatea își îmbunătățesc poziția în raport cu mediul 
înconjurător.

— Prin ce se deosebește omul de cultură din România veacu
lui trecut de cel de astăzi?
— Acum 100 de ani ministerul nostru de externe avea 

printre alte treburi sarcina plății tributului la turci. Țara 
însă se pregătea să devină independentă și acest ideal 
anima pe mulți cărturari. După independență ei au militat 
pentru recunoașterea țării și a culturii ei pe harta lumii. 
Deși dezolați de luptele politice descrise de Caragiale, de 
scandaluri, de încăpățînarea moșierimii care își apăra privi
legiile, de corupție, rvauWstenit o clipă. Omul de cultură 
avea două lucruri de înfruntat: o adversitate istorică și 
alta de anturaj. în schimb, ce splendid exemplu de patrio

tism, de încredere în virtuțile poporului român, în capa
citatea lui de a răzbate secolele găsim la ei, ca o sursă de 
infrîngere a tuturor ostilităților! Astăzi beneficiem și 
de experiența lor în tot ce a avut mai luminos sau incomplet 
și greșit. Dar este o mare deosebire în a avea toată energia 
spirituală a societății mobilizată la realizarea unor țeluri 
ce acum un veac constituiau operă de excepție. Acum 
excepție sînt cei ce nu pricep că un po|X>r. ca și un organism, 
trebuie să fie veșnic treaz, pentru a contracara fluctuațiile 
unui mediu internațional incert și nelipsit de vicisitudini.

— Cum vedeți relația dintre politica României și cultura 
ei?

— Cultura noastră a avut întotdeauna un puternic con
ținut politic. Știința istoriei a simțit de la Kogălniceanu și 
chiar de la cronicari nevoia de a adăuga la dosarul internațio
nal al existenței noastre o filă de atestare, de reconstituire 
a adevărului, de argument pentru drepturile noastre. 
Cultura a făcut același lucru prin creația sa, demonstrînd 
capacitatea noastră de a produce la nivelul secolului. Fie
care operă de artă a fost și o afirmare a aptitudinii de a intra 
în circuitul valorilor universale și a consolida astfel existența 
unui stat mic și tînăr. Dar acum se pune problema de a face 
ceva mai mult. Acum sîntem chemați de a participa cu soluții
le noastre la dezvoltarea civilizației actuale, într-un mo
ment de înnoire și renaștere.

— Aminteați mai înainte despre relația omului cu mașina 
în secolul XX, care provoacă o prăpastie între tehnocrați 
și umaniști. Este îndreptățit atacul acestora din urmă îm
potriva mașinii?

— Există, sigur, temeiuri serioase de îngrijorare venite 
din două părți: una — știința a creat mijloace de distrugere, 
a doua —a contribuit la unele dezechilibre lucrînd pe seama 
rezervelor epuizabile ale mediului înconjurător. Dar uneori 
se face încă o confuzie între oameni și știința oamenilor. 
Oamenii degradează știința și nu invers. Este o falsă acuza
ție adusă mașinii, care e o prelungire a forțelor și percepției 
noastre, că dezumanizează. Relația dintre oameni poate să 
dezumanizeze prin faptul că unul stă deasupra celuilalt, 
dominîndu-l și exploatîndu-l. în verticalitatea feudală, 
sus stătea seniorul, în cea capitalistă, proprietarul. Mașina 
pare să agraveze lucrurile, dar nu ea e cauza. Niciodată 
omenirea nu a avut mai multă nevoie de știință și tehnologie 
ca acuma. Numai în prezent vor începe marile operații 
de amenajare a planetei în direcția cultivării oceanului, 
creării de noi canale, regularizării cursului fluviilor, con
trolului climei,înțelegerii și stăpînirii proceselor celulare, 
descoperirii unor surse de energie noi, pătrunderii misteru
lui fotosintezei, miracol al firului de iarbă. Și, în acest 
moment, societăți obosite și culturi blazate acuză știința. 
Pentru majoritatea omenirii ea este încă o promisiune.

— Cum se pune problema aceasta în cazul nostru?
— Pesimismul tehnologic este un fenomen care se în

cadrează într-o tonalitate mai generală a culturii. Sînt țări 
în care carte după carte vrea să te convingă că lumea se 
sfușește poimiine. Oboseala și neliniștea și chiar nevroza 
pot să viziteze nu numai indivizi,ci și culturi. în cultura 
țării noastre, în care poporul a avut întotdeauna ceva de 
Scut, de realizat, o aspirație de împlinit, morbul acesta nu 
a prins. Acum, mai mult ca niciodată,cultura manifestă 
vigoare, o orientare către un țel. Avem sarcini care privesc 
soarta noastră în lume, ceea ce nu lasă loc oboselii și disperă
rii.

— Vorbiți-ne despre spiritul revoluționar al culturii noastre 
— Spiritul revoluționar în cultura noastră constă, după 

mine. în încrederea în necesitatea schimbării. în perseve
rența cu care este urmărit noul. în îndrăzneala noastră 
de a clădi la zi.

s — Contribuie cultura la schimbarea lumii în care trăim?
— Pentru mine cultura este departe de a fi numai bele

tristică sau artă. Ea conține și atitudinea de bază în fața 
vieții, cuprinde și știința, lată de ce cultura cuprinde toate 
resorturile schimbării: voința, uneltele și entuziasmul.

— E simplu să spunem că dezvoltarea conștiinței se produce 
mai lent decît dezvoltarea bunurilor materiale. Dar trebuie 
să acceptăm ca pe o fatalitate acest lucru?

— Decalajul dintre ele provine din faptul că formele 
culturale îngheață, se osifică. Din creații vii devin instituții 
și monumente. Important este să le menținem elasticitatea. 
Adică o comunicare permanentii cu celelalte comparti
mente ale vieții. Ritmul de dezvoltare al unei societăți 
e dat de ritmul producției sale. Și cultura nu poate trăi 
cu un puls mai lent.

— Ce puteți spune despre relația dintre tineretul nostru și 
cultură ?

— Cînd citesc că în occident tineretul refuză cultura, 
creindu-și o subculture proprie bazată pe refuz, pe con
testare, nu mă mir deloc. Tineretul refuză o anumită cul
tură, o anumită ierarhie de valori. Și toate paradoxurile 
și contradicțiile din lumea în care trăiesc. N-am văzut însă 
în multe locuri tineri mai curioși, mai interesați, mai dori
tori de informație și de experiență culturală autentică 
așa cum am întîlnit la noi. Desigur, cu simțul lor critic 
dezvoltat, cu exigențe și cu un bun simț special al orientării 
spre autentic. Și cu un auz fin pentru lucruri contrafăcute 
pe care le detectează și le semnalizează. Ei nu concep 
autoritatea provenită din certificări exterioare, ci din 
profunzime, autenticitate și valoare.

— Ați scris remarcabile pagini de călătorie. Ce înseamnă 
pentru dumneavoastră străbaterea unor ținuturi străine?

— O experiență nouă, dar și o confirmare a gîndurilor 
vechi. O modalitate de înțelegere a lumii. Și. totodată, o 
mîndrie de a aparține unui popor și unei culturi care au 
un mesaj către lume. De a aparține unui popor care are în 
depozitele minții lui resurse neconsumate care își așteaptă 
valorificarea.

GEORGE ARION ■



cimp
Mai uită cîmpu-n noi un mărăcine
ȘM încolțim sporind cu-n dor țarina 
M-ar arde, de-aș putea s-o iau cu mina 
Și de-aș putea s-o duc de lingă mine.

Țărina-i adevărul spus curat 
Pecetluit cu boabele de ceară, 
Țărina-i trupul țării apărat 
Cu lănci de griu deprinse-n timp să doară.

Noi o simțim cu fiece tulpină
Crescută mai presus dectt cuvîntul 
Și neuitarea i-a fost să devină 
Polenul greu ce ni-1 așază vîntul.

O respirăm puțin cîte puțin
Prin ochi, prin buze poate prin veșminte 
Prin tot ce s-ar putea numi destin 
Brăzdat de plug, cioplit în oseminte.

CARMEN FOCȘA ■

munca și viața de fiecare zi.
expresie nemijlocită a conștiinței politice

La Institutul de Cercetări și Modernizări 
Energetice, institut de tip integrat, care 
unește activitatea științifică și munca pro
ductivă directă (menționam, în treacăt, că 
cincinalul producției industriale a fost în
deplinit aid în 4 ani, 2 luni și 18 zile), recen
tele dezbateri care au avut loc în cadrul 
organizațiilor de partid, în vederea pregă
tirii Congresului educației politice și al 
culturii au fost un reînnoit prilej de analiză 
lucidă, responsabilă, a muncii și vieții de 
fiecare zi a oamenilor, văzute ca o expresie 
nemijlocită a conștiinței lor socialiste, a 
gradului de maturitate politică și civică. 
Se poate spune, pe bună dreptate, că 
discuțiile avute, pînă la această oră, în 
unele din organizațiile de bază ale institu
tului, conturează profilul lui autentic, cu 
preocupările concrete, cu căutările și ne
mulțumirile oamenilor săi, înscrise sub 
semnul unei unice năzuințe, ce se confundă 
cu însăși ideea datoriei patriotice de a răs
punde sarcinii prioritare ce revine I.C.E.- 
M.E.N.E.R.G.-ului: aceea de a contribui la 
rezolvarea problemelor concrete ale siste
mului energetic național, de a valorifica, în 
practică, temele de cercetare. Inginerul 
Mihai Ploscaru, directorul științific Tudor 
Bodo au subliniat că viața profesională nu 
poate fi înțeleasă ca o suită de comenzi 
tehnice și sarcini de producție, că nu poate 
fi desprinsă de nucleul vital al întregii 
noastre existențe: înțelegerea limpede a 
ideilor cărora le închinăm eforturile și gîn- 
durile noastre. De ce au fost tentați cîțiva 
tineri să plece din instituție, a lansat între
barea directorul Tudor Bodo? De ce au 
renunțat la o muncă frumoasă, a cărei 
deviză sună «laboratorul nostru este tere
nul», de dragul aciuării prin cine știe ce 
birou? Păstrarea unității colectivului, a 
solidarității sale, transmiterea experienței 
profesionale dar și a celei morale — sînt 
datorii de onoare și, pe firul acestei idei. 
Florin Oancea, șeful secției de producție 
electrică, a propus ca, de acum încolo, 
tinerii să fie repartizați pe lîngă angajații 
cu practică îndelungată, pentru a crește 
sub directa lor răspundere.

Incompatibile cu imaginea unui colectiv 
demn, intolerant în fața unor gesturi ce 
atentează la integritatea climatului moral 
al activității de fiecare zi, au fost conside
rate și unele izolate încercări de a discuta 
problemele oamenilor nu într-un cadru 
organizat, ci, cum se spune, pe la colțuri. 
Tehnicianul Ion Popescu, muncitorul Dan 
Constantin le-au spus pe nume, este vorba 
de bîrfe și șușoteli mărunte, din partea 
unora care, atunci cînd sînt chemați să 
spună sincer, deschis, ce au pe suflet, 
sînt gata să jure că nu au auzit și nu au văzut 
nimic. în general, arăta maistrul Traian 
Popa, unii s-au obișnuit să ia alții cuvîntul 
în locul lor, să-și transmită gîndurile mai 
ales prin intermediul șefilor, în loc să aibă 
curajul de a încredința tovarășilor conclu
ziile propriei lor judecăți. în sprijinul , ace
leiași idei, membrii organizațiilor de bază 
au apreciat, în mod unanim, necesitatea 
îmbunătățirii structurale a învățămintului 
ideologic, renunțarea hotărîtă la formalis
mul temelor abstracte, acordarea dreptului 
de înflietate, în cadrul orelor de învățămînt, 
dezbaterilor vii și nu referatelor (Puiu Du
mitru, maistru. Eugen Butnaru, cercetător).

La I.C.E.M.E.N.E.R.G, de unde a pornit 
chemarea la întrecere către toate institu
tele de cercetări din țară, s-au mai analizat, 
cu prilejul recentelor dezbateri, eficiența, 
trăinicia unor mijloace de activizare a con
științei sau, dimpotrivă, formalismul, carac
terul de mlntuială al unora; am desprins, 
din luarea de cuvint a lui Nicolae Dumitru 
de la atelierul montaj electronic, propune
rea de a se renunța la lozincile care se mul
țumesc să alăture trei cuvinte mobiliza
toare și atît, de a transforma aceste îndem
nuri în adevărate oglinzi ale activității oa
menilor, oglinzi care să le reflecte atît 
angajamentele asumate cît și rezultatele 
imediate ale fiecărei echipe. Cei care vin 
din afară îi vor cunoaște, astfel, mai bine pe 
cei de la I.C.E.M.E.N.E.R.G., cei care sînt 
ai casei se vor cunoaște mai bine între ei, 
își vor putea măsura, cu ambiții sporite, 
forțele. MAGDA MIHĂILESCU ■

pentru formarea omului nou, pentru înălțarea sa spirituală
In cetatea Băniei, la Liceul «Nicolae Băl- 

cescu», unul dintre cele mai mari din țară, 
liceu care l-a avut elev pe diplomatul de 
talie mondială N. Titulescu, ori pe renumitul 
matematician Gh. Țițeica, liceu care peste 
două luni va aniversa 150 de ani de exis
tență, adunarea de dezbatere a probleme
lor politico-educative în pregătirea Con
gresului educației politice și al culturii s-a 
prezentat ca o analiză frontală, responsabilă, 
darea de seamă referindu-se la munca 
celor peste 180 de cadre didactice și a celor 
aproape 3 000 de.elevi.

Au fost numeroase problemele abordate 
în adunare și mi-ar fi imposibil să le prezint 
în citeva rînduri, dar toate au mers spre 
aceiași țel: educarea materialist-dialectică, 
revoluționară, a tineretului, educarea in 
spiritul echității, al umanismului socialist, 
promovarea principiilor eticii comuniste, a 
atitudinii înaintate și responsabile față de 
învățătură și muncă, a comportării civilizate 
in societate și familie, a respectului față de 
legile statului. Nu întîmplător atunci cînd 
au apărut citeva cazuri-problemă la anii 
IV-D, l-A, ll-F, în organizațiile UTC s-a 
format o opinie sănătoasă, intransigentă, 
adoptîndu-se și hotărîri de sancționare în 
cadrul adunării generale în conformitate 
cu statutul UTC, coiaborîndu-se și cu pă
rinții în rezolvarea lor.

Profesoara Aurelia lordache, secretara 
organizației de bază, sublinia necesitatea 
stabilirii, atît de biroul organizației de bază 
PCR cît și de comitetul UTC, a sarcinilor 
și angajamentelor concrete în primă ur
gență din acest an, cînd liceul N. Bălcescu 
intimpină și Congresul educației politice 
și al culturii și sărbătoarea, de la 20 mai, 
a celei de-a 150-a aniversări.

în cuvîntul său elevul Dumitru Marinescu, 
secretarul comitetului UTC pe liceu, își 
exprima convingerea că nu vor mai exista 
elevi fără pregătire temeinică politico-ideo- 
logică — condiția de bază pentru obținerea 
rezultatelor remarcabile în toate domeniile.

«Întrucît științele sociale asigură pregăti
rea ideologică de bază a tînăruiui cetățean, 
preciza Tiberiu Pleniceanu, îndrumător 
UTC, șeful catedrei de științe sociale, comi
tetul UTC și birourile UTC s-au preocupat 
atent de felul în care elevii se pregătesc la 
aceste discipline». Ca urmare a traducerii 
în viață a hotărîrilor Plenarei C.C. al P.C.R. 
din 3-5 noiembrie 1971 în școală s-a creat, 
din inițiativa și la dorința elevilor, în iunie 
1972, Societatea Social-Politică a elevilor 
care a primit numele marelui om politic 
Nicolae Titulescu și care are drept scop 
inițierea elevilor in cercetarea documentelor 
politice, formarea deprinderii cu textul poli
tic și formarea capacității de interpretare.

în afară de cercul de studiere a operelor 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, în cadrul 
liceului mai ființează și cercurile de ateism, 
care de cele mai multe ori își desfășoară 
activitatea în laboratoarele de biologie, 
fizică, chimie,unde profesorii și elevii con
lucrează la elucidarea unor probleme de 
natură teoretică și practică. Dezbaterea 
problemelor politico-educative de la liceul 
N. Bălcescu din Craiova a scos la iveală 
varietatea de idei și inițiative valoroase, a 
analizat în spirit critic activitatea care se 
desfășoară în rîndul tinerilor, activitate care 
va trebui să ducă tot mai mult la formarea 
omului nou, la înălțarea spirituală, sarcină 
de mare răspundere trasată de Documen
tele celui de-al Xl-lea Congres al partidului.

VIOREL VARGA ■

CE PROFEȚIM, CE PROFESĂM

act de cultura (II)

Intitulînd astfel însemnările noastre dintr-o recentă vizită la Viena în timpul, fie el și foarte 
scurt, al căreia i-am putut vedea la lucru pe o seamă de membri ai oficiului nostru diplomatic acre
ditat în capitala Austriei, am avut în vedere, înainte de toate, manifestările și inițiativele cu carac
ter preponderent cultural. Dar oare nu este un act de cultură însuși stilul în care desfășori orice 
tip de activitate, de la importantele tratative cu caracter politic sau economic la soluționările 
curente cu caracter consulari La urma urmei, prezența fiecărui diplomat acreditat intr-o țară 
străină nu constituie prin ea însăși p carte de vizită pentru stat in genere și pentru respectivul 
oficiu diplomatic in particulari Ceea ce iți dă realmente o mare satisfacție In calitatea ta de cetă
țean român cînd ai prilejul să vezi cum se prezintă din acest punct de vedere cartea de vizită a 
țării tale sint, intr-adevăr, ținuta înaltă, dăruirea patriotică, inteligența, spiritul laborios, seriozi
tatea. solicitudinea, comunicativitatea și toate celelalte.

Dar, desigur, cititorul este interesat să știe in ce măsură actul de cultura propnu-zis, adică 
mai buna cunoaștere a țării și poporului nostru, se realizează în Austria. Este tocmai ceea ce inten
ționăm să facem și noi în însemnările de față. Ideea de a întreprinde o asemenea secțiune în activi
tatea diplomatică ni s-a relevat ad-hoc în urma vizitelor pe care le-am făcut la citeva instituții cultu- 
ral-științifice. Din dialogurile purtate cu unele personalități — un istoric, un literat, un muzician, 
un inginer — mi-am dat seama că fiecare era nu numai un om avizat în ce privește domeniile omo
loage din cultura noastră, dar că și contribuise într-un fel sau altul la susținerea inițiativelor de 
acest gen. Mă aflam la Viena, dealtfel, în răstimpul dintre un prestigios simpozion Enescu, în a cărui 
organizare vioara primă fusese cunoscutul muzicolog Harald Goertz de la Osterreichische Gesel
lschaft fur Musik, și aniversarea centenarului Constantin Brâncuși, în cadrul căreia urma să vor
bească neobositul animator de manifestări românești profesorul Tiberiu Lichtfuss din Innsbruck, 
originar din țara noastră.

Un bogat material documentar mi-a și stat la îndemînă — afișe, programe, invitații, articole 
din ziare, fotografii, mesaje de mulțumire — toate înfățișînd prodigioase inițiative cu caracter 
cultural. Selectiv numai, dacă reținem principalele acțiuni de acest gen din bilanțul anuiui 1975, 
putem consemna: 6 seri culturale, 5 expoziții, 5 prezentări de filme, 4 apariții editoriale, 6 emisii 
la radio-televiziune, 7 simpozioane științifice, 3 manifestări sportive; 36 de personalități din 
România au vizitat Austria; limba română se studiază la universitățile din Viena, Graz, Salzburg, 
Innsbruck; 3 000 de tineri au participat la concursurile devenite de pe acum tradiție «Cunoașteți 
România».

Inițiativa cu cea mai mare audiență rămîne însă săptămînă culturală, manifestare multiplă 
care programează de obicei într-un oraș capitală de land sau, dimpotrivă, într-un orășel mai puțin 
asaltat de manifestări de prim rang, o întîlnire cu autoritățile, vizite de cunoaștere la cele mai 
importante întreprinderi și instituții, simpozioane, spectacole susținute de artiști veniți din țară, 
prezentări de filme, expoziții de artă sau fotografii, concursul pentru elevi «Cunoașteți România», 
întreceri sportive, prezentări ale preparatelor culinare românești la restaurantele locale etc. 
Timp de o săptămînă efectiv atenția unei bune părți a publicului e reținută de manifestările româ
nești, unele desfășurîndu-se de-a lungul a cîteva ore pe zi.

Presa locală, ca și marile publicații din Capitală, prezintă de fiecare dată pe larg aceste mani
festări. Numai cu ceea ce s-a scris, de pildă, despre o astfel de săptămînă culturală la Klagenfurt 
s-ar putea umple un cotidian de format mare. Și, într-adevir, menu sens din moment ce publicu
lui i-au fost oferite un spectacol de operă cu «Tosca», în principal cîntat de soliști români, unul 
de balet cu trupa Operei Române din București, din care nu lipseau principalele stele, o retros
pectivă Ion Sălișteanu, un grup folcloric de copii de la Brașov, taraful condus de Benone Damian, 
o seară de film.

Cît privește multiplele manifestări organizate între 4 și 31 august 1974 la Viena, mareînd ju
bileul nostru național de 30 de ani de la Eliberare, practic în fiecare zi, aproape toate cotidienei? 
din Capitala austriacă — Die Presse, Kurier, Arbeiter Zeitung, Volksstimme, Wiener Zeitung 
etc. — au rezervat spațiul necesar pentru a-și informa cititorii asupra desfășurării lor. întregul 
număr pe luna septembrie al celei mai importante publicații vieneze de cultură, «Literatur und 
kritik», a fost consacrat literaturii române, publicîndu-se proză de Eugen Barbu, Marin Preda, 
D.R. Popescu și Nicolae Velea, versuri de Tudor Arghezi, Eugen jebeleanu, Ion Horea, Gabriela 
Melinescu, un amplu studiu de Aurel Marin și alte recenzii semnate de critici și literați austrieci.

De reținut faptul că în ultimii 5 ani au avut loc circa 37 de asemenea săptămîni culturale, că 
numai într-un singur an. 1972, aceste manifestări au polarizat în cîteva orașe și orășele — Kornen- 
burg, Hollabrunn. Pinkafeld, Gussing etc. circa 55 000 de participant!. Numărul elevilor care — 
în diferite etape, de la lucrările scrise la concursul cu public tip «Cine știe cîștigă» — și-au probat 
cunoștințele despre România a fost pe parcursul acestor săptămîni de 7 500. Landul Vorarlberg, 
cel mai depărtat deCapitală, dacă nu mă înșel, a găzduit anul trecut, în diferite localități ale sale, 
timp de aproape o lună, între 24 septembrie — 20 octombrie, aceste populare manifestări.

Statisticile din care am spicuit numai cîteva date sînt. credem, impresionante si. desigur, nri- 
leiuiesc frumoase amintiri acum, cînd fe parcurgi. Constatările cu care s-au încheiat asemenea 
manifestări, totdeauna consemnate într-o fișă de prezentare, conțin o lucidă ți imediată concluzie 
practică, o observație critică, o măsură ce trebuie adusă la îndeplinire.

Și iată așa, din săptămînă culturală în săptămînă culturală, din simpozion științific în simpozion 
științific, din reportaj în reportaj, apărut în presă, chiar din anonimele demersuri pe lîngă o insti
tuție sau o personalitate, România devine tot mai cunoscută în această țară de veche tradiție in 
ce privește colaborarea, înțelegerea și stima reciprocă, se săvîrșește astfel acel act de cultură 
pentru care pledează titlul însemnărilor noastre.

NICULAE STOIAN ■





IA, ACOLO, NIȘTE OAMENI

Am pornit, ca să zicem așa, de la o știre 
conform căreia în urmă cu numai cîteva 
luni, la una din danele portului din Constan
ta, pilotul Mircea Dermengiu reușea să 
aducă în port, în premieră absolută, un 
supertanker de 280 metri lungime, cu un 
pescaj de 42 picioare și 4 inci, adică unul 
dintre acei coloși ai mărilor și oceanelor 
care nu pot fi găzduiți decît de cel mult 
zece mari porturi ale lumii.

— Ce altceva să mai spun, decît că ispra
va asta, care poate fi numită chiar și o 
performanță, ilustrează atît măiestria la 
care au ajuns piloții noștri, dar și masiva 
dezvoltare din ultima vreme a bătrînului 
Tomis, care niciodată n-a avut un oaspete 
de asemenea dimensiuni. Trebuie neapărat 
să spunem că performanța a fost prece
dată și de alte cîteva rezultate demne de 
toată atenția, cum ar fi, de pildă, aducerea 
la cheu a mineralierului indian «Giagdud», 
de 225 metri, sau mai recentele acostări 
ale navelor noastre «Muntenia» și «Crișana», 
ambele de cîte 245 metri. Astea sînt doar 
cîtevaexemple care-mi vin acum în minte, că 
dacă ne-am uita în registrul nostru de lu
crări ar trebui să mai consemnăm încă 
vreo cîteva sute de asemenea nave. Printre 
ele, desigur, locul întîi îl deține, deocamda
tă, supertankerul «Alexandros», pilotat de 
Mircea Dermengiu.

Cam atîta a apucat să ne spună Mihai 
Dede, fost comandant de navă, actualmente 
șeful secției pilotaj și nave portuare, sau, 
cum i se mai spune, tatăl piloților, deși 
dînsul n-a pilotat încă nici o navă. Cam atît 
a apucat să ne spună și, ocupat fiind pînă 
peste cap cu zecile de știri și comenzi pe 
care, prin stația centrală de radio a dispe
ceratului, le primea sau le transmitea pilo- 
tinelor și remorcherelor aflate în largul 
mării, în preajma celor 15 nave care-și 
așteptau intrarea in port, ne-a lăsat, cum a 
mai adăugat dînsul, pe mîna băieților, adică 
în compania vîrstnicului pilot Dumitru 
Iliescu și-a foarte tinărului asistent Alexan
dru Grigoriță, de cîteva zile fericitul tată al 
unui băiat de toată frumusețea.

— Ca toți ceilalți piloți, chiar ca și Grigo
riță, care va deveni pilot, am fost mai întîi 
și-ntîi comandant de navă și-am lucrat 
pe aproape toată flota română. De 15 ani — 
cînd portul cel nou era doar un proiect 
îndrăzneț, eu personal spuneam că-i vor
ba de-o frumoasă utopie — de-atunci tot 
aduc și scot navele din port.

— Cum să mă compar eu cu nea Iliescu ?! 
Dînsul lucrează de 15 ani, iar eu de-abia de 
9 luni sînt asistent și pînă să devin pilot mai 
sînt încă 15 luni. Dînsul spunea despre 
noul port că era un fel de utopie, eu, fost 
comandant de remorchere și nave portuare, 
am lucrat la construcția acestui port pe care 
îl cunosc ca pe buzunarele mele. Sub ochii 
dinsului au apărut noile dane cu pădurea 
asta de macarale, iar eu am crescut sub 
umbra acestei păduri. De ce vreau să devin 
pilot? Pentru că mă simt în stare să fac 
treaba asta care mi se pare teribil de grea 
și riscantă, un fel de aventură care trebuie 
neapărat să se termine cu bine. Ce știu eu 
despre această meserie? Pentru mi.ie, 
deocamdată, este ca un pămînt necunoscut 
(Grigoriță Alexandru).

Petru Diaconu, șeful deturăal schimbului 
unu, intervine și-l completează: «Chiar și 
pentru noi, piloții cu oarecare vechime, me
seria asta rămîne în continuare un fel de 

necunoscută».
— Vorbești,nea Dlaconule, de parcă s-ar 

lucra așa, pe dibuitei
— Să știi că nu ești prea departe de ade

văr. Pilotul își cunoaște aproape perfect 
stilul său de-a conduce o navă. După cum 
vedeți am spus stilul și nu meseria. Ca să 
înțeleagă și tovarășul reporter, trebuie să o 
iau cu încetinitorul, adică, mai întîi pilotul 
este neapărat un fost comandant de navă, 
cu alte cuvinte cel puțin ofițer doi. Ca să 
devină pilot, un astfel de comandant tre
buie să urmeze un curs de doi ani, timp în 
care îi însoțește pe piloți și, pe fondul cu
noștințelor sale despre navigație, se gre
fează noile deprinderi pe care le sesizează 
la mai experimentatii săi colegi. Acum 
trebuie să spunem, ceea ce știe toată lumea, 
că fiecare pilot are un stil al său, numai și 
numai al său, ca un fel de amprente, de-a 
conduce o navă. Viitorul pilot, asistentul, 
preia din această multitudine de stiluri 
numai ceea ce consideră el că I se potri
vește temperamentului și cunoștințelor sale. 
Poate că toată treaba asta devine mai clară 
dacă explicăm metodele pe care le folosește 
un pilot pentru a înscrie nava pe-un drum 
dinainte stabilit. Pilotul folosește forța re
morcherelor, a grupului de mașini cu care 
este dotată nava, forța vîntului, deși cu 
vîntul are cel mai mult de luptat, sau folo
sește sistemul de cîrmă și frîne, ori filează 
într-un anume fel ancorele cu care gră- 
pează fundul mării. Și mai sînt încă destule 
alte așa-zise taine. Ei bine, niciodată pilotul 
nu va folosi la maximum aceste elemente, 
întotdeauna el va dispune de o anumită 
rezervă care să-l scoată din încurcătură. Iar 
încurcăturile, după cum bine se știe, apar 
de fiecare dată, la fiecare manevră. Nu de 
puține ori se-ntîmplă ca grupul de mașini 
să se gripeze, ori sistemul de cîrmă și 
frîne să se blocheze, sau chiar grupul ge
nerator de energie electrică să aibă o 
pană. Ba se mai întîmplă ca remorcherele 
să se rupă de navă. Sigur, nu toate necazu
rile astea vin deodată, dar ele vin totuși, și-n 
aceste cazuri el, pilotul, trebuie să apeleze 
cu toată promptitudinea la absolut toate 
posibilitățile de care dispune.

— Mi s-a spus că pilotul trăiește într-o 
continuă încordare, că el trebuie să acțio
neze extrem de rapid, deși nava, după toate 
aparențele, nu se deplasează cu o viteză 
chiar prea mare.

— Da, văzută de pe mal, nava are o viteză 
de melc, dar pentru cei aflați pe punte aceas
tă viteză este pur și simplu amețitoare. 
Poate că nu mă credeți, dar nu exagerez cu 
nimic cînd spun că soarta unei nave stă în 
promptitudinea cu care de-a lungul a zece 
secunde se dau chiar și cinci comenzi.

— Acum cîteva clipe am vorbit cu nea 
Iliescu care-mi spunea, ca și Mihai Dede, că 
dezvoltarea portului a dus la o creștere în 
complexitate a meseriei de pilot.

— Nici nu mai încape vorbă, între micile 
vaporașe de altădată și uriașele nave care 
intră astăzi în portul Constanța nu poate 
exista un termen de comparație. Nu mai 
vorbesc de numărul acestor nave, cu care 
anul trecut s-a ajuns la peste 9 500 de ma
nevre, pe cîtă vreme în urmă cu 10 ani, să 
spunem, dacă se executau 1 500 de mane- 
vr~ Ba chiar și numărul piloților a crescut 
deTa 6-7, cîți erau acum 10_ani, la 28, dintre 
care 10 sînt adevărați ași. îi pot aminti aici 
pe Petru Velicu, Constantin Gavrilă, Cornel

ÎN FATA 
MĂRII
Iordan, Gheorghe Nenovici și chiar Mircea 
Dermengiu, eroul lui «Alexandros».

Revenit pe ultima parte a discuției noas
tre cu Petru Diaconu, Mihai Dede, ca și 
cum ar fi asistat la toate cele spuse, con
tinuă: «Munca piloților și-a celor de pe re
morchere a devenit, e-adevărat, mai com
plexă, responsabilitatea și dificultățile au 
crescut enorm, dar, fără să fac din asta un 
paradox, mai ales prin dotările din ultima 
vreme, ea a devenit totuși ceva mai ușoară. 
Au dispărut bărcile de altădată și au apărut 
remorcherele tot mai puternice. în aceeași 
ordine de idei, au dispărut aproape total 
pîlniile de porta-voce, locul lor fiind luat de 
stațiile radio. Totul se petrece mult mai 
repede și mai exact. în viitor s-ar putea să 
dispunem chiar și de-o stație radar. Am 
mai putea vorbi, în legătură cu dezvoltarea 
portului, și despre menținerea exactă a 
zonelor navigabile, adică sintem scutiți de 
surprize, fundul mării, șoseaua noastră 
nevăzută, fiind mereu aceeași, curată, dre
nată și optimizată pentru volumul tot mai 
mare de nave care cer să intre în port. Dar, 
pînă una-alta, iată-l și pe Mircea Dermen
giu, omul pe care, după cîte am înțeles, voiați 
neapărat să-l întîlniți».

Mircea Dermengiu îmi spune din capul 
locului că din păcate n-are prea mult timp 
la îndemînă și-mi propune să ne întîlnim a 
doua zi. N-am încotro, accept; dar, fără 
pretenție de interviu, îl rog să-mi spună ce 
fel de om este un pilot.

— Păi ce fel de om să fie?! Aici. în port, 
printre atîția alții, nu sîntem noi socotiți a fi 
cine știe ce sau cine știe cine. Și-ntr-un fel 
nici nu sîntem. la, acolo, niște oameni in 
fața mării! Cînd însă ne îmbrăcăm în costu
mul nostru de ofițeri de marină, că așa-i 
regula, să urci pe vas în ținută, că doar 
sintem primii români cu care vin marinarii 
străini în contact, și ne ducem cu pilotina 
pină sub coasta vasului și urcăm scara și 
toată lumea se uită la noi și ne studiază 
fiecare mișcare, de parcă am fi vedete de 
film, ei- da, atunci e altceva, atunci simțim 
și noi că sîntem cineva. Ca să dau doar un 
exemplu, mai zilele trecute trebuia să mă 
duc în radă după un vas englezesc de pasa
geri. Urc pe punte și intru în cabina căpita
nului. Cabina, sală de palat, nu alta. Căpita
nul, un tip plictisit și plin de sine. Așa, de 
parcă eram un fel de intrus, mă-ntreabă 
cine sînt. Am rostit un singur cuvint: 
pilotul. Să fi văzut cum a sărit monumentul 
acela de aroganță de parcă ar fi avut un 
arc sub scaun; s-a scuzat cu o voce de-a 
dreptul umilă, apoi m-a implorat să fiu cu 
grijă, că pasagerii sînt domni mari, că vasul e 
ca vai de el, că nu-i merge una, nu-i merge 
alta, că-i o minune cum de mai plutește, că 
soarta lui și-a vaporului e-n mîinile mele 
și-așa mai departe. Cam așa se poartă 
mai toți căpitanii și într-un fel chiar au drep
tate, soarta lor și a vapoarelor pe care ei le 
conduc se află, din clipa în care urcăm la 
bord, în mîinile noastre, cînd începe, ca să 
zic așa, corrida mării.

— Adică ?
— în primul rînd luăm cunoștință de sta

rea tehnică a navei. Aflăm pe ce ne putem 
bizui și pe ce nu. între timp nava este abor
dată de remorcherele care au însoțit pilo
tina. Preluăm comanda aproape totală a 
navei și începem treaba. De regulă, căpita
nul, străin de pilotaj, vine cu zeci și zeci de 
sfaturi, te scoate din sărite, uneori vorbește 
chiar și urît, îți vine să lași totul baltă și să 
te duci, ori îți vine să-l arunci peste bord, nu 
alta. Dar nu, trebuie să-i zîmbești, să zici 
da, numai că de făcut faci cum știi, că altfel 
ar fi ca și cum la volanul unei mașini, fără 
frîne și înscrisă pe niște serpentine pericu
loase, s-ar afla doi oameni deodată. Sînt 
însă și căpitani rezonabili, așa cum era en
glezul acela care nu s-a amestecat absolut 
deloc, doar că-și exprima foarte des uimirea 
și surpriza că portul Constanța, în care el 
mai fusese în urmă cu 20 de ani, s-a dezvol
tat atît de mult. Mă tot întreba dacă nu 
cumva sintem în alt port. Spunea că așa 
ceva este pur și simplu imposibil. Nu vreau 
să fac apel la cuvinte prea mari, dar, cum să 
spun, în astfel de clipe, foarte dese dealt
fel, ne simțim cu adevărat mîndri că sîntem 
români, că ne putem lăuda cu hărnicia și 
munca întregului nostru popor.

’ VICTOR NIȚĂ



RUBRICA MEA

un revoluționar moldovean 
uitat: vasile mălinescu

La 25 februarie s-au împlinit 110 ani de 
la moartea fostului sfetnic al lui Alexandru 
loan Cuza, Vasile Mălinescu, răpus de 
tuberculoză la vîrsta de 47 de ani. Cu puține 
zile înainte, aflind că bolnavul zăcea în 
mizerie, parlamentul îi votă o pensie de 
care muribundul nu mai putu beneficia. 
Prieten al lui N. Bălcescu, însuflețit de 
aceleași nobile avînturi patriotice și revolu
ționare. semănîndu-i la chip, luase parte, 
în 1848, la Paris, la luptele de stradă si fusese 
rănit. Incercînd să intre în Moldova, ca sâ 
continue acțiunea în țară, fii oprit de 
administrația vigilentă a lui Mihail Gr. 
Sturza, ca și Toderiță Rășcanu cu care, în 
1846, întemeiase o asociație patriotică, de 
tipul «Frăției* lui Bălcescu. Acesta îl pre
țuia la superlativ, dovadă rîndurile urmă
toare de recomandare ale sale către Ion 
Ghica, de b data de 26 martie 1851: «Măli
nescu trebuie să se afle b Brussa, dupe cum 
am aflat. Trimite-i scrisoarea ce mi-a dat-o 
Negri. Caută a fi bine cu Mălinescu, căci 
este om zdravăn și serios. E mai bun decît 
toți ceilalți moldoveni și munteni îm
preună*.

împrospătindu-i amintirea, în cele cîteva 
pagini din admirabila sa recentă carte despre 
Bălcescu. Opera, omul, epoca (Editura 
Eminescu, 1975), acad. G. Zâne observă 
despre publicistul care-și apăra onoarea 
n duet: «Mmuiește mai sigur arma decît 
condeiul*.

intr-un duel cu pistolul, împotriva lui 
Bolintineanu, care-i trădase un secret, a- 
cesta ochi fără a-și nimeri adversarul, dar 
Mălinescu. cavaler, trase în aer. Așa se tră
dează altceva: înălțimea caracterului.

Moldovean din Bucovina. Vasile Măli
nescu scrie cu înfocarea meridionalului în 
România viitoare de b Paris, articolul 
Flamura (steagul) românilor, publicat 
între Mersul revoluției in istoria 
românilor și Cîntarea României. în 
versiunea aceluiași Bălcescu. Era semnat și 
pe manifestui-program al rarisimei publi
cații, printre fruntașii emigrației române. 
Tot atît de aprins susținător al Unirii, 
Mălinescu a făcut parte din conducerea 
ziarului Steaua Dunării. Votă alegerea 
lui Cuza, în calitate de deputat al orașului 
lași. N. torga îl prețuiește b nivel european, 
în aceste rînduri: «în Kogălniceanu, C. 
Hurmuzachi, Mălinescu, Manolache Cos- 
tachi, D. Mklescu, se vădiseră zi de zi 
debater! cari puteau să steie alături cu 
oricați din orice Parlament european». 
(Istoria Românilor, IX, 1938, p. 325).

La Paris, fusese ales, cu «majoritatea 
voturilor», de către emigranții români, 
în comisia de propagandă, alături de N. Băl
cescu (care într-o vreme locuia b dînsul) 
și D. Brătianu.

Cu gradul de maior, luptă în Crimeea, 
alături de armata turcească. Cu arma în 
mină, se apărase de două ori împotriva 
zbirilor domnitorului Sturdza, împușcînd 
într-un rind doi urmăritori. Se consacrase 
revoluției, nu numai metaforic, pe viață 
și pe moarte. A murit pentru idealul său. 
înainte de a-l vedea terfelit de către nevred
nicii urmași.

Scriind cu simpatie despre tatăl lui Vasile. 
lordache Mălinescu. inginer hotamic și 
judecător, arhondologul Constantin Sion 
îl ignoră pe revoluționar. Se vede că le 
venise rîndul Mălineștilor înainte de marele 
’48 și de Unire, ambele răstălmăcite de 
paharnic.

ȘERBAN CIOCULESCU ■

OPINII

publicul și tirajele cărților

Ce se-ntimplă cu tirajele cărților? Sunt ele prea mari sau 
prea mici? Răspunsul nu poate fi decît diferențiat. Există 
sectoare in care acestea sunt, evident, excedentare, există 
altele in care se dovedesc cu totul insuficiente. Există cărți 
care nu-și merită tirajul, există tiraje care jignesc anumite cărți.

Și odată cu ele cititorii care le așteaptă. Nici o apreciere 
asupra tirajelor nu se poate face ignorind publicul. Pe orice 
piață — inclusiv pe «piața» literară — funcționează legea 
cererii și a ofertei. Anomaliile încă existente dovedesc o insu
ficientă cunoaștere din partea responsabililor cu difuzarea 
cărții o mecanismelor pieții? Reacțiile publicului nostru sunt 
atît de imprevizibile ?

Credem că nu. Publicul nu mai este de mult necunoscuta din 
ecuație. Necunoscute sunt mar' degrabă motivele pentru care 
preferințele lui nu sunt întotdeauna respectate. Preferințe 
care se dovedesc constante de-a lungul anilor și aceasta, desigur, 
nu independent de o acțiune concertată o criticii, a revistelor, 
a televiziunii, etc. în slujba promovării adevăratelor valori.

Cu toate acestea există cel puțin trei domenii în care tirajele 
cărților arată o insuficiență cronică. Mai întîi, «clasicii» 
noștri. Mi se întimplă adesea în librării să aud vocea nesigură 
a unui părinte cu treburi prin București cerind titluri din 
bibliografia obligatorie a fiului său, elev dintr-un orășel de 
provincie. Constituie oare cărțile lui Eminescu, Slavici etc. 
un balast de care librarii noștri trebuie să se debaraseze într-un 
termen dat?

Cu destulă neîncredere se acordă tiraje și autorilor contem
porani. Este îndreptățită o asemenea atitudine? Din faptul 
că unde — nu puține, e drept — titluri «zac» în librării luni 
și chiar ani de zile nu se poate trage o concluzie generală, ci 
doar... o linie despărțitoare între autori, adică între valori. 
Disociere care — fără să fie valabilă în absolut — este mai 
mult decît suficientă în context.

Mai e nevoie să spunem că. poezia (cea contemporană, 
mai ales) continuă să se citească la noi cu îmbucurătoare 
asiduitate? Cereți într-o librărie un volum de Nichita Stă- 
nescu. Ana Blandiano, Marin Sorescu, Adrian Păunescu etc. 
și veți fi întâmpinați cu o negație plictisită sau cu o uimire 
superior surizătoare.

Intr-alt domeniu neîncrederea are forța opacă o unei preju
decăți: critica literară. De ani de zile cărțile de critică, de 
istorie și teorie literară se «vind» Io noi foarte bine, unde 
titluri epuizindu-se literalmente in cîteva zile de Io apariție. 
Este acesta unul din semnele cele mai sigure de instrucție 
generalizată, de cultură asimilată. Interesul constant pentru 
critică ol unor pături relativ largi de cititori măsoară dimen
siunile și nivelul unui proces de intdectuolizare crescindă.

Ei bine, în ciuda acestui interes incontestabil, tirajele 
acordate cărților de critică romin în continuare mici.

Poate că niciunde acest decalaj intre cerere și ofertă nu este 
mai evident ca in cazul colecției de «studii» a Editurii Univers. 
Apar aici cărți fundamentale de teoria literaturii și a criticii, 
sinteze referitoare la fenomenul literar străin, la fenomenul 
românesc văzut în perspectivă europeană etc., într-o selecție 
reprezentativa ce poate fi rîvnită de orice edituri din lume. 
Tirajele cu totul necorespunzătoare solicitărilor publicului fac 
din asemenea cărți prezențe pur și simplu meteorice în librării, 
incit Io întrebarea dacă vreuna din ele a apărut, răspunsul 
exact este: a dispărut.

Să ne întrebăm însă ce se întimplă cu cei ce nu mai găsesc 
volumul de versuri, romanul sau cartea de critici pe care le 
caută. Ce se întimplă, mai ales dacă eșecul acesta se repetă 
de cîteva ori? Vor renunța, desigur, treptat, la asemenea 
preocupări, se vor îndrepta probabil spre colecții mai accesi
bile («Enigma», de pilda) sau vor prefera delectări încă 
mai facile.

Se pierde in felul acesta un capitol intelectual important, 
se risipește un efort îndelungat prin care accesul la cultură a 
fost făcut posibil, se pierde obișnuința de a citi — și așa con
curată de altele pe care cotidianul tehnicizat tinde să le 
impună.

Desigur, situația nu e încă gravă, dar riscurile există și e 
bine să nu le nesocotim. Problema tirajelor nu e o problemă 
de cantitate și rentabilitate imediată, ci una de calitate și 
eficiență spirituală durabilă. Problemă de construcție o unei 
culturi. Ea trebuie rezolvată printr-o diferențiere atentă la 
solicitările publicului care au putut fi pînă acum verificate 
îndeajuns.

MIRCEA MARTIN ■

FAPTELE Șl VORBELE

pledoarie 
pentru publicarea 
de jurnale 
scriitoricești

Mi-am procurat, cu protecții, 
Jurnalul lui Octav Șuluțiu, 
fiindcă volumul, recent apărut in 
excelenta colecție Restituiri a 
Editurii Dacia, nici n-a ajuns bine 
prin librării și a dispărut din 
cauza tirajului infim. Am pornit 
să citesc cartea acum citeva 
zile. După ce am parcurs primele 
pagini, mi-a fost imposibil să o 
mai las din mîini și am citit-o cu 
sufletul la gură, ca pe un roman 
polițist. M-am felicitat pentru 
ceea ce am scris despre Ambi- 
gen; intr-adevăr, Octav Șuluțiu 
merită reconsiderat serios ca 
romancier și locul lui printre 
«gidienii» noștri: Anton Holban, 
Mircea Eliade, Mihail Sebastian 
și Constantin Fintîneru este de 
prim plan. Jurnalul rămine genul 
predilect al acestor autori, axați 
pe transcrierea cit mai fidelă și 
sub forma autoconfesivă a unor 
«experiențe» decisive de viață. 
Prin lipsa de indulgență cu care 
se judecă, refuzînd să ocolească 
chiar situațiile penibile ale exis
tenței, atinge cîteodată cruzimea 
lui Blecher.

In ultima vreme au fost publi
cate la noi și alte asemenea pre
țioase mărturii intime scriito
ricești. Editura «Minerva» a în
ceput retipărirea mult așteptată 
a Jurnalului pe care l-a ținut 
Titu Maiorescu, faimoasele în
semnări zilnice, intregite cu 
un masiv «epistolariu». Volu
mul vine să îmbogățească o 
prestigioasă serie cu acest profil. 
Aici a ieșit și primul tom din 
Jurnalul lui Galaction.

Că astfel de pagini trezesc 
indată un interes aprins nu tre
buie să ne mire. înainte de orice, 
lumea e avidă să cunoască di
năuntru existența marilor scrii
tori. In ciuda afirmației repetate 
că eul creator nu se confundă 
cu cel biografic, oamenii, prin- 
tr-un instinct sănătos, refuză să 
creadă intr-o astfel de diviziune 
metafizică a ființei umane, care 
rămine, totuși, una. De unde, 
speranța, nu complet neînte
meiată, de a descoperi «chei» 
ale înțelegerii operei, prin particu
laritățile firii autorului. Se veri
fică, apoi, incă o dată, că îndă
rătul cărților căutăm întilnirea 
spirituală și chiar sentimentală 
cu omul care le-a scris. Mărtu
riile intime sint drumul cel mai 
direct icătre eL

Mai este și altceva care face 
atît de căutate «jurnalele» și 
«memoriile». Ne interesează să 
știm reacțiile oamenilor cu o 
puternică personalitate față de 
evenimentele vremii lor și cum 
și-au apreciat ei contemporanii, 
în fundul sufletului, fără nici o 
ipocrizie socială.

Dar cauzele fascinației exerci
tate de jurnalele intime asupra 
cititorilor nu se reduc la atit. 
Observăm că și însemnările unor 
autori mai puțin celebri pot să ne 
cucerească adesea atenția.

Cred că aici își spune un cuvint 
greu mult discutata și pînă azi 
încă nelămurita problemă a auten
ticității. Se dovedește practic 
următorul lucru tulburător. Ni
mic, nici un talent, oricît de mare, 
nu poate transmite mai convingă
tor senzația vieții ca relatare 
directă, «neliteraturizată», a fap
telor trăite nemijlocit

Știu și eu ce însemnătate are 
în creația artistică «ficțiunea» și 
sint ultimul care să-i contest 
rostul. Dar ni s-au servit prea 
lungă vreme, in locul realității 
cunoscute prin experiențe as
pre, plăsmuiri foarte îndepăr
tate de fața ei adevărată. Epoca 
noastră reacționează la acest 
«dopaj literar». Am recăpătat o 
alergie «anticalofilă» ca petimpul 
lui Camil Petrescu. Prea mulți se 
strimbă; ei ne produc în chip 
reflex, natural, o foame de «auten
ticitate». Așa cred că se explică 
succesul nemaiîntîlnit al me
moriilor și jurnalelor, cu condiția 
ca să fie ele sincere, scrise din- 
tr-o nevoie de autoconfesiune 
adincă, imperioasă, și nu în ve
derea publicării lor ulterioare. 
Căci, să recunoaștem, există și 
destui autori care joacă teatru 
chiar față de ei înșiși, avind grijă 
să-și «aranjeze» posteritatea și 
să apară din însemnările intime 
ființe nobile, dezinteresate și 
fără cusururi sau păcate. Ici-colo 
niște mici defecte, cîteva manii 
inofensive pentru pigmentul pi
toresc. In rest, bronz!

Cazul Șuluțiu ar trebui să dea 
un imbold sporit editurilor spre a 
extinde asemenea inițiative feri
cite. Cunosc cel puțin trei jur
nale scriitoricești, arzător de in
teresante, rămase inedite pînă 
astăzi și demne să vadă lumina 
tiparului. A trecut destulă vre
me ca nimeni să nu mai fie prea 
tare sensibilizat de unele din 
paginile lor. E vorba, în primul 
rînd, de jurnalul Hortensiei Papa- 
dat Bengescu. In egală ordine a 
interesului se situiază și cel al lui 
Mateiu Caragiale, text la care 
se fac trimiteri publicistice, dar, 
rămine, vai!, în atît de puțina 
producție a acestui autor idola
trizat, secret pentru public. In 
sfirșit, jurnalul imens al lui Mihail 
Sebastian, poate, cum am scris, 
capodopera sa.

Și n-ar fi exclus ca înmulți
rea unor asemenea pagini să 
insufle o mai accentuată grijă 
de autenticitate chiar literaturii 
noastre actuale.

Ov.SL
CROHMĂLNICEANU ■

Aducem Ia cunoștința co
respondenti I or noștri că 
manuscrisele nepublicate 
nu se înapoiază

CRONICA 
LITERARĂ

■...... . 1 1 rin tonul incisiv și melancolic Teme 2
I este o carte fermecătoare. Nicolae Mano- 
I lescu probează din nou talent, spirit, 
I inteligență critică. în plus, ar mai fi de 

apreciat mobilitatea intelectuală, dega
jarea cu care atacă fără pedanterie subiecte grave, pornind firește tot de la 
literatură. Nu obișnuiește să tacă exces de erudiție. II preocupă de fapt ceea 
ce este mai vulnerabil — deci problematic — in viață și artă, in mare, cartea 
aceasta ne era cunoscută dinainte. Surpriza e de a vedea la un loc adunate 
«efemeridele» și de a le reciti cu același interes și cu aceeași incîntare. Criti
cul comunică idei și emoții. Limpezimea discursului ne dă sentimentul clasi
cității.

«Temele» sint din cele mai diverse. Ele incită prin elementul paradoxal, 
iar analiza se face în manieră eseistică. Dispare, putem spune, granița dintre 
contemplație și creație. Dialogul cu opera, cu fragmentul decupat din ea, 
permite dialogul cu sine însuși sau reflecția despre condiția literaturii și a 
criticii. Ce-i drept preocuparea de a teoretiza se simte la tot pasul. «Teorie» 
în critică pare sinonim cu «a avea metodă». N. Manolescu respinge ironic 
«metoda fără critică». Prejudecăți nu are totuși. G. Călinescu, de exemplu.

dacă nuanțăm, nu me-e apreciat și ca teoretician, alături de Croce. Așadar, 
toda ca atare interesează, ci criticul de vocație card îprocedează cu metodă.
Automobilul și căprioara, un eseu mai «teoretic», ne-a convins de independen
ța criticului, de frumusețea disociațiilor într-un cîmp elementar al poeticii. 
Deși dezvoltă o intuiție călinesciană din Universul poeziei, autorul corectează 
pînă la urmă confuzia Intre nivelul natural și cel istoric al consacrării simbo
lurilor poetice.

Propriu-zis, cartea de față are aspect de jurnah un jurnal de lectură și 
creație. Azi mai ales confuzia hedonistă a dereglat starea de spirit normală a 
lecturii. Dar și excesul de profesionalitate denaturează —e posibil — percep
ția operei. La Nicolae Manolescu, în Teme 2, e vorba mai ales de reluarea unor 
lecturi mai vechi. Criticul nu scrie neapărat din obligație profesională, ci mai 
degrabă sub presiunea timpului și a vocației. Textele acestea, «efemeridele», 
constituie—am sugerat oarecum—o formă aparte de confesiune. Ele 
conțin momente de iluminare autentică și cunoaștere intensă (nu chiar de-o 
clipă), în care ceea ce părea definitiv închis acum se dezvăluie, capătă brusc o 
nouă semnificație. Impresia nu e de forțare a interpretării, ci de înțelegere «la 
limită». Criticul este foarte apropiat subiectiv, cu toată ființa, de temele sale 
și mai găsește din cînd în cînd prilejul să-și destăinuie patetic îndoielile 
(Despre îndoială).

Cu «efemeridele» Nicolae Manolescu a reușit să impună un gen literar 
distinct care să fie totodată și un mod al criticii. Poate că tocmai acesta-l 
reprezintă cel mai bine pe autor, făcindu-l desigur inimitabil. Impresionează, 
de asemenea, calitatea «limbii» și concepția despre literatură. înțeleasă 
înainte de toate ca expresie (o reminiscență croceană?)^ critica se afirmă 
astfel ca limbaj deschis, departe de orice abuz terminologic abstract

Cartea mai cuprinde și trei proze. Faptul în sine nu surprinde pe nimeni. 
Talentul epic este vizibil în orice pagină a criticului. Numai că în povestiri 
tendința este de încifrare, de închidere în mister. Altfel, ar mai fi de remarcat 
acuratețea și precizia, pînă la amănunte, a notațiilor, simplitatea construc
ției, candoarea personajelor, înclinația către fantastic. O proză rafinată, de 
tip intelectual, ușor livrescă, explorînd o lume bizară, de fixații psihologice.

CORNEL MORARU •
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Nu există introducere mai potrivită la 
cele ce urmează decît aceea de a vă invita, 
bucureștean fiind sau cetățean din toată țara, 
în trecere cu treburi prin Capitală, să vedeți 
o expoziție de un tip cu totul aparte și să 
învățați aid unele lucruri ce privesc direct 
conștiința socială și, în particular, conștiința 
dumneavoastră. Expoziția aceasta organizată 
de Muzeul de artă al Republicii Socialiste 
România se cheamă: «Restaurarea-artă și 
știință» și cere publicului cu totul alte 
gînduri decît cele ale unei expoziții de artă. 
Ce contează aid este problema, iar problema 
aceasta este una dintre cele mai serioase, 
atît de serioasă și, aș îndrăzni să spun, gravă, 
presantă, cu implicații profund patriotice, 
încît prin Legea 63/30 din 1974 statul inter
vine și decide măsuri curente și de perspec
tivă în chestiunea ocrotirii patrimoniului 
cultural național.

Problema se numește: apărarea și prelun
girea vieți și a sănătății operelor de seamă 
aflate pe teritoriul țării noastre.

Muip istoria ai artei și culturii se întreabă 
care ar fi astăzi opiniile noastre despre 
trecut dacă am putea cerceta nu doar 
cioburile rămase în urma nimicitoarelor 
efecte ale timpului, d obiectele întregi și, 
mai ales, acele obiecte pe care epocile res
pective le socoteau caracteristice. Sigur, 
există destui alți istoria de părere că ce ne-a 
parvenit este de ajuns de lămuritor ca să 
pricepem cine au fost oamenii mileniilor 
trecute.

in expoziția de la Muzeul de artă, indife
rent de ipotezele profesorilor de istorie, 
poate să vadă fiecare cum lucrează timpul 
asupra operei și care sînt mijloacele prin 
care spedaliștii în conservare și restaurare 
se împotrivesc efectelor timpului.

lată un «Portret de femeie» sub semnă
tura lui Aman. Deși vechimea lui merge abia 
la un secol, e aproape de neimaginat că 
unei opere de Aman totuși au putut să i se 
întîmple atîtea nenorociri. Culoarea alterată 
din cauza mucegaiului, a umezelii și a căl
durii excesive, a faptului că pînza a zăcut 
făcută sul prin cine știe care pod sau pivniță, 
îndesată cu vechituri de familie. Mai mult: 
cineva pare să fi mînjit tabloul cu var. Și 
asta după oe altcineva, dintr-o pornire 
irațională, a rupt în cîteva locuri cu un obiect 
dur sau tăios pînza portretului. Ai multe 
motive să crezi că te găsești în fața unei 
lucrări irecuperabile. Un restaurator însă 
are și mai multe motive să creadă di nu se 
află obiect în întregime nerecuperabil, fiindcă 
orice părticică a unui obiect este în stare, 
după un tratament în clinica de restaurare 
a muzeului, să «vorbească», să dea indicații 
folositoare, adesea extrem de prețioase a 
ceea ce trebuie să fi fost obiectul întreg, 
în acest sens pot fi cercetate două icoane 
sau, mai bine-zis, resturile a ce au fost odată 
două superbe piese de altar, nu prea mari, 
dar de o incontestabilă calitate artistică. 
Mai întîi, cineva a despărțit icoanele de 
altar și astfel, scoase din locul căruia îi erau 
destinate, bucățile de lemn pictat au pere
grinat, ajungînd în muzeu într-o stare de 
ruină — dac-o putem numi astfel — desâ- 
vîrțită: înjumătățite, cu pictura și grundul 
alterate, gata să se desprindă la simpla 
atingere, cu lemnul atît de ros de cari încît, 
asemeni unor construcții de nisip, trebuie 
să te apropii de ele cu multe precauții.

Munca de restaurare e migăloasă și ur
mează legile unui veritabil ritual. O muncă 
unde, cu toată presiunea timpului, cu toate 
că adesea adie și gîndul zădărniciei, nimeni 
nu se grăbește. Zădărnicia apare, omenește, 
odată cu speranța. Nici un restaurator nu 
crede că munca lui salvează definitiv de la 
pieire o operă fiindcă, odată expusă, timpul 
își reia uneltele.

Mai întîi se fac fotografii: din față, dintr-o 
parte, din spate, la lumină directă și la 
lumină razantă, la lumină de sodiu. Lucrarea 
e supusă b o radiografie cu radiații X, e 
cercetată cu raze ultraviolete și infraroșii. 
Se fac probe și analize de laborator. Aceste 
studii preliminare rămîn ca martori ai sta
diului de la care pornește restaurarea și 
clarifică o seamă de lucruri privind origina
litatea operei, straturile de pictură succesive, 
intervențiile operate în diferite epoci etc. 
De fapt, încă o mie de alte probleme legate 
de istoricul lucrării, de interesele normale 
»au de-a dreptul bizare pe care le servește, 
sub oameni foarte diferiți, o operă. Cîteva 
exemple: în urma radiografiilor se constată 
că meșterul Nicolae Grigorescu a pictat

ouă situații ale aceluiași obiect: înainte și 
upă restaurare. Un exemplu de cum poate 
recuperat un martor prețios al meșteșugu- 

li vechilor cioplitori în lemn. Restaurarea 
șii împărătești din secolul XIX este semnată 
e Marin Vlaicu.
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Clinica de restaurare, atelierul de sculptură în lemn și mobilier. Restauratorul 
Gheorghe Șoancă redă circuitului muzeal o sculptură gotică transilvăneană.

portretul unui preot peste unul din multele 
sale autoportrete. Tot în legătură cu moște
nirea grigoresciană cercetarea stilistică efec
tuată pe macro-fotografii — și ajutată de 
întreaga gamă a operațiunilor preliminare 
restaurării propriu-zise—a lămurit definitiv 
care din cele două portrete de «Evreu cu 
caftan» este original și care copie. Un tablou 
al unui celebru artist al școlii flamande din 
secolul 17. oferit spre achiziție muzeului la 
un preț impresionant, se vădește a fi un fals 
de b sfîrșitul veacului trecut. (Radiografia a 
dat dovada oxidului de plumb în alburi. Oxi
dul de plumb în secolul 17 nu era încă folosit. 
Falsificatorul — extrem de abil, dacă opera 
lui a putut să treacă prin mari colecții iar 
în al doilea război mondial să urmeze o cale 
plină de aventuri — nu avea de unde să știe 
că viitorul va opera în expertiza unei opere 
cu ajutorul razelor X.) îndepărtarea repic- 
tărilor — constatate în urma unor cercetări 
de laborator și stilistice complexe — a dat, 
dintr-un tablou al caravagistului Domenico 
Gargiulo, practic, un cu totul alt tablou. 
Într-atît de brutale și de neinspirate fuseseră 
intervențiile unor mai vechi restauratori 
de ocazie.

O restaurare se asociază, de regulă, cu o 
foarte specioasă cercetare muzeografică. O 
conlucrare de acest fel a dus lao emoționantă 
schimbare de paternitate. Un tablou, pe care 
profesorul Gheorghe Oprescu îl atribuise 
odinioară lui Cornelis de Vos,a fost expus 
deci, vreme de douăzeci de ani, sub numele 
lui de Vos, deși au existat păreri că lucrarea 
putea suporta și o atribuire mai generoasă. 
Restaurarea picturii și cercetarea muzeo
grafică (a surselor documentare, stilistică, 
prin compararea cu unele lucrări din tine
rețea lui Rubens) a condus b concluzia că 
somptuosul «Portret de femeie» poate fi 
trecut, cu multă certitudine, sub semnătura 
marelui Rubens. încă o situație: radiogra
fiată, o «Răstignire» de Jan van Schoorel 
arată că blazoanele familiei căreia tabloul 
i-a aparținut au suferit, în epocă, acte de 
vandalism. Faptul spune destul despre cum 
poate fi legat destinul unei opere de aceb 
al unor oameni.

Am citat, din numeroasele situații prezen
tate de expozițb de b Muzeul de artă, doar 
pe acelea care pot să dea, în chip spectaculos, 
unele relații asupra muncii restauratorului, 
în realitate, în clinica de restaurare, odată 
intrate, lucrările se bucură de un tratament 
egal. Nu există deci operă mare și operă 
mai puțin importantă, d numai lucrări care 
trebuie întreținute și salvate de la ruină. 
La înființare, în 1952, muzeul conta doar 
pe un atelier de restaurarea picturilor. De 
atunci, prin înființarea unor altor ateliere 
(ceramică, metal, broderii, țesături, textile, 
sculptură, grafică) au fost cercetate, sub 
raportul «stării de sănătate» aproape 10 000 
de lucrări, din fondul Muzeului de artă ai 
R.S.R. dar ți din fondul mai larg al unor 
muzee și colecții din țară.

10 000 este, într-adevăr, o cifră capabilă 
să impresioneze ți va impresiona cu atît 
mai bine cînd cititorul va ști că, adesea, 
restaurarea completă a unei picturi, cuprin- 
zînd stadiile de fotografiere, cercetare mu
zeografică, reantoalare, curățirea și îndepăr
tarea verniurilor alterate și a repictărilor, 
consolidarea suportului — în cazul cînd 
suportul original e încă sănătos sau în stare 
să reziste timpului — ți, în fine, completa
rea prin repictare a unor suprafețe pierdute, 
dar în ața fel încît să se poată țti oricînd ce 
suprafață a suferit noi repictări, durează luni 
ți uneori ani de zile. Cititorul poate avea o 
idee despre dificultățile profesiunii de res
taurator aflînd că îndepărtarea straturilor 
de murdărie sau vemiuri alterate de pe o 
pictură se face sub microscop, sub lumină 
concentrată, cu scule de mare finețe, ca de 
piidă bisturiuri de felul celor cu care se 
practică operații pe cornee la om. Sînt 
multe situațiile cînd un centimetru patrat 
de pictură restaurată pe zi e o normă bună. 
Important este, se înțelege, nu cantitatea, 
ci faptul că ceea ce putea să fie un obiect 
pierdut pentru totdeauna este salvat pentru 
totdeauna. Cel puțin, restauratorul ața gîn- 
dește. Timpul poate lucra orb ți de acum 
înainte, e adevărat, ce s-a întîmplat odată 
se mai poate încă întîmpla, dar opera trecută 
printr-un atelier de restaurare contează 
cert pe o mie de ani de speranță.

TUDOR OCTAVIAN ■
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silit niște moți

Sînt niște moți de treabă părinții mei preabuni 
cu timplele brumate de ani ți suferinți; 
in portul lor cel simplu lăsat de la străbuni 
îmi par icoana vie a sfintei mele ginți.

Cînd mă intoc la dinții in casa cu țindrile 
mă cercetează tainic ți iți ascund oftatul; 
imi spun că de-o să fie să nu mai aibă zile 
să nu le uit mormintul, obîrșia ți sfatul.

Nicicind pe a lor buză n-a fulgerat porunca 
iar cugetarea strimbă nu mi-au iertat vreodată, 
ziceau că-i om acela care iubețte munca, 
iar banii nu țin locul de mamă ți de tată.

M-au învățat să caut în mine însumi rostul, 
lumina și-nălțarea in brațu-mi să le caut 
fiindcă pară coaptă așteaptă numai prostul 
ți este amăgire să jeluiețti pe flaut.

Și văd, cum greu, pe buze îți mai strivesc povața, 
că nu-i de-ajuns pe lume să fii un om cu carte 
ci trebuie tu insuți să primenețti viața 
ți-n pruncii tăi iubirea s-o dărui mai departe.

Ascult domoala vorbă ce iartă ți alină 
istoria română cu-atîtea suferinți 
și două lacrimi grele în suflet se închină; 
sînt niște moți de treabă cărunții mei părinți.

TEODOR CAPOTĂ ■

OPINIA UNUI ALEGATOR

sufletul

Vizitez pe îndelete Focșaniul, însoțit de 
un profesor de limbă și literatură română, 
tobă de carte, pătimaș apărător și spriji
nitor al cauzei literare în frumosul oraș 
traversat altădată, cum îmi spune, de un 
braț firav al Milcovului, de unde și versul 
celebru Hai la Milan cu grăbire, altfel 
focșănenii trebuind să alerge cîțiva kilo
metri buni pînă unde curge el astăzi, in 
sfîrșit mă oprește emoționat și îmi spune, 
arătîndu-mi peste drum de sediul modern 
al Comitetului județean de partid, un punct 
imaginar:

— Aici era ghereta unde stătea Grigore 
Alexandrescu și număra oile care treceau 
pașnice Milcovul după un fir de iarbă din 
Țara românească în Moldova și din Moldova 
în Țara Românească.

Și tot pe această arteră principală a fru
mosului municipiu, cum intră ea in oraș 
venind dinspre București, profesorul îmi 
arată o casă veche, modestă, măruntă și 
tristă, poate frumoasă odată, dar și atunci 
fără strălucire.

— Aceasta, zice profesorul, este casa lui 
Duiliu Zomfirescu, și rămîn să privesc un 
monument al literaturii și al culturii noastre 
naționale. Va fi, mă asigură el. un monument, 
și sper că in curind vom putea deschide 
aici un muzeu important evoci nd viața și 
epoca marelui prozator. Și la numai citeva 
zeci de metri mai încolo, ca o ironie a vieții, 
somptuoasa casă a lui 7ănase Scatiul, și ea un 
posibil muzeu — mă gîndesc eu — dacă 
autoritățile vor înțelege cit de educativă ar 
putea fi, în continuare, alăturarea pe care 
viața a făcut-o ironică între modesta locuință 
a unui mare scriitor și palatul vechilului de 
moșie devenit celebru ca personaj literar 
într-o celebră operă literară din care gene
rații întregi au învățat, și altele vor învăța 
de acum înainte, nu numai arta literaturii, 
ci și morala înaltă a vieții.

in sfîrșit, profesorul nu mă lasă și îmi arată

de la normal la miracol 
se află întodeauna numai un singur pas

Deși nu s-ar zice, cazurile în care de la 
normal la miracol nu mai rămîne decît un 
pas, sînt destul de frecvente. Cu niște ani în 
urmă a avut loc la Sinaia un astfel de caz. 
Și, ce-i de-a dreptul pasionant, el s-a petrecut 
într-o uzină, la întreprinderea de mecanică 
fină, odată cu intrarea în producție a pompei 

cum ironia destinului nu s-a sfîrșit aici și mă 
duce în cimitirul orașului, unde mormintul 
marelui prozator este la fel de sărac în timp 
ce locul de veci al vechilului de moșie e tot 
un palat, proiectat de Mincu!

Dar tot în Focșani îmi arată profesorul 
casa lui Anghel Saligny și mă gîndesc că patima 
nobilă a înnoirilor edilitare n-ar trebui să 
sacrifice nimic din vestigiile gloriosului tre
cut, ci să păstreze cu sfîntă grijă fiecare zid 
de care se leagă amintirea istoriei noastre 
mai ales într-un oraș pe care istoria și l-a 
revendicat înnobilîndu-l cu cauza Unirii 
naționale.

Să ne amintim aici, în Focșani, încă o dată, 
îndemnul șefului statului nostru care ne-a 
cerut să fim păstrătorii nobleței istorice și 
cărturărești a trecutului, pentru că noi nu 
construim pe un teren gol de istorie și de 
tradiție. Și nu văd, pentru niște edili lumi
nați, o mai frumoasă mărturie a trecerii 
lor prin lume ca aleși ai cetățenilor decît 
această grijă de a se intra în viitor cu tot ce 
am avut mai de preț în trecut.

La Liceul Unirea din același Focșani se 
scoate o revistă, Revista noastră, continuin' 
du-se, iarăși, o frumoasă și strălucită tradiție, 
iar revista e bine făcută și se impune ca un 
fapt de cultură pilduitor. Ferice, aș zice eu, de 
urbea care se poate bucura de o astfel de 
mărturie scrisă a unei vieți spirituale supe
rioare și e bine că se găsesc atîtea minți 
luminate care să sprijine mereu și cu dra
goste această publicație de ținută.

Dar cinstindu-i pe toți cum se cuvine 
pentru ceea ce fac și pentru ceea ce vor mai 
face pe măsură ce vor fi și mai cuceriți de 
curajul de a fi ei înșiși și de a vrea să lase de 
pe urma lor ceva, să nu uităm că sufletul 
publicației pomenite și al multor inițiative, 
cum a fost și ambiția de a salva de furia 
escavatorului casa lui Duiliu Zamfirescu, se 
numește profesorul Dima.

DINU SĂRARU ■

cu distribuție rotative. Aici, rectificarea, și 
șlefuirea a cîtorva din cele pește 300 de 
repere, cîte are, în general, o pompă de 
injecție,se face într-o cameră termostatată. 
la 20“C. Camera se cheamă «blue toon* 
nu pentru că ar fi albastră, ci pentru că 
inginerii se îndeletnicesc, adesea, și cu 

figuri de stil. Ca să rămînem încă o clipă între 
figuri de stil, precizăm — pentru cine nu 
știe asta — că pompa de injecție a unui 
motor e comparată de ingineri cu inima 
omului. O mașinărie, prin urmare. în relație 
uneori cu sentimentele.

în industrie se vorbește de progres și 
atunci cînd, păstrîndu-și funcțiunile și chiar 
perfecționîndu-și-le, e posibil ca un obiect 
inițial mare să poată fi construit mai mic. 
in 1953 prima pompă de injecție fabricată 
la Sinaia cîntărea 29 kilograme și se realiza 
în 236 ore. Pompa rotativă de astăzi are 
5 kg și se produce în 14 ore. La toate acestea 
contribuie, cum se spune, «o seamă de 
factori». Factorii care, deocamdată, ne inte
resează sînt niște mașini-unelte miraculos 
de precise, in «blue room», la temperatura 
riguros constantă de 20“C, precizia rectifi
cărilor merge la două zecimi de micron, 
lată o nouă figură de stil, în pragul infinitului 
mic: zecimea de micron. Intrînd în școala 
profesională a întreprinderii, fiii țăranilor 
de la munte ajung să învețe o mulțime de 
lucruri despre micron. Cînd la aceasta 
adaugă talent și ceva vechime, ei se numesc 
muncitori de înaltă calificare. Cîțiva, foarte 
pricepuți. lucrează în camera albastră unde, 
zic ceilalți, ai condiții să ajungi la pensie, 
muncind, la o sută de ani.

După ce piesele ies din mașina de rectificat, 
precizia prelucrării e verificată electronic. 
Cu cinci sau șase ani în urmă, pe cînd se 
produceau primele pompe rotative, s-a 
întîmplat ca unele piese, odată verificate și 
adesea chiar mai înainte de a fi măsurate de 
către controlorul de calitate, să se comjjorte 
aberant. Se petreceau, cu aceste piese, cele 
mai zăpăcitoare istorii: acum erau bune, 
acum nu mai erau bune, acum se încadrau 
perfect în parametri, acum dădeau peste 
cap toate măsurătorile. Pentru niște ingineri 
de mecanică iină, fie și unii obișnuiți cu 
metaforele, chestiunea era profund îngri
jorătoare. Lucrurile au mers pînă într-acolo 
încît oamenii se temeau să mai aibă de-a face 
cu «blue room». Mașinile, verificate amă
nunțit, nebunește de amănunțit, s-au dove
dit fără cusur. Piesele totuși se manifestau 
aiurea, de la un ceas la altul, cînd bune, 
cînd defecte. Cauza, după ce a dat bătaie 
de cap la toată lumea, s-a vădit a fi nu numai 
simplă, dar atît de simplă, că te obliga să fii 
filozof: pe drumul de la mașina de rectificat 
la cea de măsurat muncitorii țineau citeva 
secunde în palmă unele piese. Temperatura 
acestora creștea, astfel, cu două, trei grade 
și se dilatau. Nu cu mult, desigur. Cu numai 
o zecime sau două zecimi de micron. Atît 

cit să nu mai folosească și să te ducă in pragul 
celei mai curate buimăceli.

Ce spune întîmplarea? Ea spune că munci
torul din întreprinderea de mecanică fină a 
făcut pasul de la cantitate la calitate nu 
in ziua cind a produs mai multe piese peste 
plan, ci atunci cînd a început să sesizeze 
infinitul din lucruri și, cu asta, infinitul 
minunat al muncii gîndite. Fiipdcă un munci
tor modem nu este numai acela care execută 
exact o serie de operațiuni la o mașină cît 
mai ales omul care gindește tot timpul, 
care înțelege că mașina te ajută să gîndțsti.

La uzina din Sinaia se află, probabil, unul 
din cele mai înalte procente de muncitori 
cu înaltă calificare din industria noastră, 
procent socotit, bineînțeles, la numărul de 
angajați. Din asta rezultă că la uzina din 
Sinaia cîștigul mediu al muncitorului e 
printre cele mai ridicate din țară, in mod 
firesc, oamenii țin să se stabilească aici și 
astfel fluctuația cadrelor merge spre zero.

Toate acestea există dintr-o seamă în
treagă de motive. Dar unul din principalele 
motive e acela că de 25 de ani e director aici 
Aurel Boghici.

S-ar putea crede că Aurel Boghici e unul 
dintre inginerii teribili ai industriei noastre, 
una din discretele și totuși energicele emi
nențe inginerești care susțin, cu forța gîn- 
dirii lor, o epocă. Ca să fie lucrurile clare de 
la început, precizăm că Aurel Boghici nu e 
inginer. El nu are «la bază» nici o facultate. 
E unul din cei cîțiva directori «fără studii 
superioare» care au rezistat în post, în acest 
sfert de secol al inginerilor, datorită rezulta
telor excepționale obținute de întreprinde
rea pe care a condus-o și o conduce.EI are 
«la bază» cîteva lucruri care merită a fi 
povestite. De fapt, nu e numai povestea 
vieții lui. De fapt, e și povestea directorului 
tehnic, inginerul Mihai Simionescu. De fapt, 
ar fi aici istoria cîtorva sute de oameni, 
legați de o ambiție unică.

*
in anul 1951, după șase ani de muncă de 

partid și muncă de conducere la Tohan și 
Sibiu, Aurel Boghici e numit director la 
fabrica din Sinaia. în 1951 !a Sinaia se mai 
fabricau cuie și șuruburi, ca înainte de 
război. în Sinaia lucrau 3 ingineri și cîteva 
sute de muncitori. Timp de doi ani. fabrica 
repară mașini agricole și face piese de schimb 
pentru mașini agricole. în 1953 se propune 
asimilarea pompei de injecție pentru trac
toarele KD 35. «Am acceptat propunerea 
să le producem noi — zice Aurel Boghici — 
cu entuziasm, dar era un entuziasm inocent, 
de tot inocent. Cinstit vorbind, habar 
n-aveam ce dificultăți ridică fabricarea unui 
produs de precizie. Dacă ceva mă mai 
uimește și acum e că peste un an numai 
livram primele 3 000 de pompe. Mi-am dat 
seama atunci de cîteva lucruri și m-am 
străduit să nu mă abat de la ele. Un fel de 
cod al muncii mele. Să le luăm la rînd: 
trimiteam pe aproape toți muncitorii vara, 
la mare. Ideea era ca oamenii să înțeleagă 
bine că eram ai fabricii și că trăiam din ale 
fabricii, că de munca lor depindea bunăstarea 
sau sărăcia, lată,* nu demult, am organizat, 
ca odinioară, o serbare muncitorească. Am 
premiat și am dat cu acest prilej diplome 
de «veterani» la 350 de oameni, muncitori, 
maiștri, ingineri. Diplome de fidelitate față 
de uzină și meserie. Avem astăzi cel mai 
mare număr de S.D.V.-uri pentru fiecare 
reper în lucru: minimum 20. Asta înseamnă 

că atunci cînd lansăm în fabricație un reper, 
tehnologia lui e atît de amănunțit pusă la 
punct, încît cel care-l execută nu poate 
să greșească. Ca în vechiul proverb: să 
gîndești de douăzeci de ori. ca să începi o dată.

Am pretenția că sînt un autodidact. Dat. 
într-o fabrică de mecanică fină, toți trebuie 
să învățăm ca niște autodidacți sîrguincioși. 
fiindcă licența care o cumperi și o dai în 
producție nu e decît un teanc de, hîrtii. 
Cu hîrtiile astea în mină, poți să dai marfă 
bună, dar și marfă proastă. A trebuit să 
învăț mereu. Nimeni nu te ține director 
fiindcă ești tu. Gheorghe Dracu; a trebuit 
să învăț de la toți, fără odihnă. Eu nu știu 
cum sînt în totul; știu însă că am calitatea 
să mă consult cu oamenii. Eu nu spun «așa 
să faceți, pentru că așa spun eu. directorul», 
ci «să ne gîndim cu toții, cum e mai bine». 
Exportăm în 83 de țări pompe de injecție 
după licențe Bosch și C.A.V.. care sînt cele 
mai bune din lume. Contractul cu cel care 

ne-a vîndut licența prevede controlul fabri
cației o bună perioadă de timp. Daca acesta 
consideră că nu are garanția calității 
ne poate retrage dreptul de a folosi 
licența. Contractul e foarte avantajos pentru 
noi, fiindcă avem astfel acces pe marea piață 
internațională și reușim să scoatem leul 
comercial pe leu valută, dar ne obligă să 
lucrăm ritmic, fără scăderi de calitate. Ce 
am mai învățat muncind ca director? Că 
participarea devotată a oamenilor e o ches
tiune de organizare a lucrului și, deopo
trivă, una de grijă față de acești oameni. 
Am ridicat pentru uzină un complex școlar 
profesional, astfel că pentru posturile de 
maiștri și tehnicieni, de pildă, avem acum 
mai mulți oameni de unde să-l alegem pe 
cel mai potrivit. O problemă de competiție, 
care stimulează. Am reușit să dăm oamenilor 
noștri peste 600 de apartamente. Și cel mai 
bun lucru pe care l-am reușit a fost acela că 
am construit la Breaza o secție pentru 1 700 
de muncitori. Prin asta lichidăm naveta și 
toate problemele delicate legate de trans
portul și cazarea muncitorilor din zonă. 
Omul trebuie să vină la lucru odihnit și 
bine dispus. Să știe că poziția lui socială e 
stabilă, ocrotită de reguli drepte și durabile. 
Am căutat să nu mutăm omul de la o muncă 
la alta. Sentimentul siguranței și al stabili
tății creează atașament pentru locul de 
muncă. Regula noastră e să avem omul 
potrivit pe locul potrivit».

Despre viața particulară a directorului 
Boghici lumea nu știe mare lucru. Are doi 
fii. amîndoi ingineri. Cam atît se știe. Despre 
viața din uzină însă se știu o mulțime de 
întîmplări. Din biroul directorului Boghici 
oamenii ies cu răspunsuri la întrebări, nu cu 
întrebări fără răspuns. «Noi, zice Mihai 
Simionescu, sîntem un colectiv. Teoria mea 
asupra acestui termen e următoarea: un 
colectiv e ceea ce rezultă dintr-o compunere 
a unor forțe. Forțe care nu sînt materiale, 
ci spirituale. O mare idee însușită, devine 
o forță materială. Acesta e colectivul — un 
grup de oameni care și-au însușit, pentru 
durată, o idee mare. Hecare muncește 
pentru toți și toți muncesc pentru toți. 
Astfel trăim bine și munca e o satisfacție».

TUDOR OCTAVIAN ■
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cine cunoștea prin aceste locuri imensa groapă de gunoi, astăzi se freacă la ochi

Interviu cu IOAN BREAZU. directorul Palatului Sporturilor si Culturii din București

— Tovarășe loan Breazu, la 24 august 1974 
ați primit decizia de director al celei mai 
mari săli cu profil sportiv și artistic din țară, 
construcție durată într-un timp record, 
8 luni, ți care, pe bună dreptate, iți merită 
numele de Palat al Sporturilor și Culturii. 
Pentru că 24 august nu este o zi oarecare, 
aș vrea să-mi spuneți unde vă afiați în urmă 
cu 30 de ani de la numirea dumneavoastră, 
adică la 24 august 1944?

— O coincidență: tot pe aceste locuri, 
amintirile însă sînt dureroase, in ziua de 
24 august 1944, întreprinderea «Timpuri 
Noi», pe atunci Lemetru, unde eram ucenic, 
fusese bombardată, ca dealtfel întreaga zonă.

— Cîți ani aveați ?
— Vreo 17. Venisem în București de prin 

părțile Albei, dintr-un sat,Laz. Tata era plu
taș pe Valea Sebeșului, Valea Frumoasei, 
cum îi spunea Sadoveanu. In vacanțe îl 
ajutam la măsurarea cubajului trunchiuri- 
lor. Eram 8 frați, trăiam prost ți mizeria 
m-a convins să-i ușurez pe ai met căutînd 
să învăț o meserie. Astfel am ajuns în sep
tembrie 1940, în urma unui concurs, la 
Școala industrială a Camerei de comerț si 
industrie, și ucenic la «Timpuri Noi».

— Din cîte țtiu «Timpuri Noi» este una 
dintre cele mai vechi uzine ale Bucurețtiu- 
lui.

— în 1973 a sărbătorit 100 de ani de exis
tență. Dar nu numai atît. Acolo, la Lemetru, 
exista unul dintre cele mai puternice nu
clee comuniste din țară. învățasem «pe viu» 

ce este mișcarea muncitorească. Mi-amin- 
tesc că la o adunare la care organizatorii se 
chinuiau să ne convingă să dăm totul pentru 
război, un meșter. Tiu Dobrescu, vechi 
activist, s-a ridicat, spunînd printre altele: 
«domnilor, pepenele nu mai e verde, începe 
să se înroșească». Au intervenit jandarmii. 
Ceva mai tîrziu am înțeles tîlcul acestor 
vorbe.

— Și anii au trecut...
— A venit Eliberarea, în februarie 1946 

am fost primit în partid, iar apoi am activat 
pe această linie și în sindicate. în 1955 m-am 
reîntors în uzină. O parte din piesele de 
bază ale primelor locomotive diesel elec
trice au trecut ți prin mina mea. Terminasem 
liceul, făcusem o țcoală tehnică...

— Ceva mai tîrziu viceprețedinte al co
mitetului sindical al sectorului 4, iar în 
august 1974 numirea de director.

— Se lucrase la sala asta într-un ritm 
fantastic, ca dealtfel la întregul parc. Cine 
cunoștea pe aceste locuri imensa groapă de 
gunoi, se freacă astăzi la ochi.

— Sala are 24 000 de metri pătrați, o 
capacitate de 6-8 000 de locuri și ne-am 
obișnuit s-o numim polivalentă...

— Este o întreagă poveste. Polivalentă, 
capabilă, adică, să răspundă la multiple acti
vități. Dar, de fapt, 80 la sută din aceste 
activități au un caracter artistic, manifestă
rile sportive de anvergură nesolicitind-o 
prea des, evident ta întreaga capacitate. 
Tocmai de la acest procentaj au plecat toate 

greutățile și necazul...
— Necazul?
— Ce se întîmplă. Deși sala are cea mai 

modernă ți mai puternică instalație de sunet 
din țară (2 400 de wați), ei bine, sonorizarea 
(montarea aparaturii, a coloanelor sonore 
ți tratamentul acustic) era proastă. Și nu 
numai atît, dar nici condițiile de vizionare 
ți nici iluminatul nu erau cu mult mai bune. 
Mai precis erau inadecvate diverselor ma
nifestări artistice.

— Știu că azi lucrurile nu stau ața!
— într-adevăr. Ne-am apucat cu toții 

de treabă (cei 25 de oameni care alcătuiesc 
personalul). Am început să dotăm, mai 
exact să ne autodotăm, să schimbăm, să 
amenajăm. Un pod de lumini, un fundal 
de sală care constituie un perete absorbant 
menit să reducă reverberațiile, reamplasa- 
rea coloanelor sonore și altele.

— Cum a fost primul spectacol, la 25 
octombrie 1974?

— Penibil. Din cauza sonorizării.
— Și saltul calitativ cînd s-a făcut simțit?
— La concertul lui Demis Roussos, spec

tacol pentru care am făcut alte amenajări. 
De unde la început cunoscutul cîntăreț se 
arătase îngrozit auzind că va cînta într-o 
sală de sport, la sfârșit (după ce a dat un con
cert în plus) era pur și simplu încântat, 
atît de sală cît și de public.

— Apropo de public, cum arată sala după 
ce o părăsesc cei 8 000 de spectatori?

— Astăzi, normal. Dar cu câtva timp în 

urmă, cînd și experiența noastră era cam 
subțire, nu vă mai spun! în primul rînd 
exista prejudecata că în această sală nu se 
puteau face decît sport și o muzică chinui
toare cu chitare ți stații de amplificare care să 
urle și să nu se înțeleagă nimic. Și chiar așa 
era. Iar publicul pe măsură. Fluierau, țipau, 
fumau, dansau, ca la o chermeză comunală. 
Iar la plecare, semințe, hârtii, țigări. Am avut 
multe nopți albe, însă până la urmă am găsit 
remediul: numerotarea și sectorizarea scau
nelor, spectacole complexe și variate, popu
larizarea «primitivilor» (evacuați și amen
dați de miliție dealtfel).

— O adevărată, muncă educativă!
— Bineînțeles. înainte de începerea spec

tacolului, ați observat, urăm tuturora bun 
venit și-i îndemnăm la o comportare civi
lizată, amintindu-le că la precedenta ma
nifestare au fost amendați un număr de 
atîția spectatori.

— Privesc de aici, de la geamul dumnea- 
voastră,splendidele alei ale parcului ce nu-și 
mai dorește, parcă, decît niște sculpturi ți 
verdeață, și care pleacă chiar de aici, de la 
«poalele» clădirii, și îmi amintesc că anul 
trecut, cu puține zile înainte de tradiționala 
noapte, într-o sâmbătă la prânz, pe o vreme 
rea și departe de soarele vesel de astăzi...

— înțeleg. Mi-ați luat vorba chiar. Ca 
să fiu sincer, cînd am auzit la sfârșitul anului 
trecut că festivalul, gala pe 75 a Cenaclului 
«Flacăra» va fi găzduită la noi, am înghețat. 
Cunoșteam interesul din jurul lui și nu știam 
cum să ne descurcăm cu miile de spectatori. 
Astăzi, după cîteva cenacluri, vă pot spune, 
cu mâna pe inimă, că ne-ați făcut cea mai 
bună propagandă. în plus, atmosfera intimă, 
entuziasmul, disciplina neașteptată la marea 
aceasta de oameni, au făcut și din mine un 
mare admirator al acestei manifestări.

RĂZVAN BĂRBULESCU ■

REFLECȚII 
PENTRU CEI 
CU SEMNUL MIRĂRII 
PE PARBRIZ, 
DAR NU NUMAI 
PENTRU El!

C.I., în virstă de 52 de ani, din Satu 
Mare, se întorcea împreună cu soția de 
la Cluj-Napoca, unde își vizitaseră fiica 
studentă. Frumos în tot cursul dimineții, 
timpul s-a înrăutățit brusc, imediat după 
prânz, o ceață neobișnuit de deasă în
greunând circulația pe șoseaua Zalău — 
Satu Mare, pe care se deplasa C.I. la 
volanul Daciei 1300 proprietatea sa.

In pofida condițiilor meteorologice difi
cile, șoferul nostru se deplasa cu viteza 
de 80-90 km pe oră și doar rareori depășea 
corect. Aceasta a rezultat după accident 

din depozițiile celor care rămâneau în 
urmă după ce erau dublați de autoturismul 
condus de C.L In dreptul kilometrului 18, 
pe șoseaua sus-amintită, el se angajează 
din nou într-o depășire neregulamentară 
și nu mai poate evita coliziunea în plin cu 
un autobuz care circula din sens opus. 
Lovitura a fost atît de puternică încât auto
turismul a pătruns cu întreaga parte din 
față sub bara de protecție a autobuzului. 
Șoferul, soția sa, aflată pe locul din 
dreapta, și o pasageră care ocupa un loc 
pe fotoliul din spate au decedat pe loc. 

iar soțul acesteia a fost rănit foarte grav. 
Cei care ocupau locurile din spate fuse
seră luați ocazional doar cu cinci kilo
metri înainte de locui unde s-a comis 
accidentul.

Trecerea în revistă a antecedentelor 
șoferului decedat în accident și a cir
cumstanțelor în care a avut loc acest grav 
eveniment rutier conduc la concluzia că 
acest om și-a «căutat» parcă moartea. 
După ce în septembrie 1975 a obținut 
permisul de conducere, la 19 noiembrie 
dreptul de a conduce i-a fost suspendat 
pe două luni pentru încălcarea regulilor 
de depășire.

Așa cum am arătat mai sus, deși vizibili
tatea în unele locuri era redusă (sub 20 de 
metri), conducătorul auto se deplasa cu 
viteză mult prea mare atît in raport cu con
dițiile meteorologice, cît și cu experiența 
sa extrem de redusă ia volan (nici trei 
luni de conducere efectivă a autovehiculu
lui). Cu prilejul cercetărilor, s-a constatat 
că acul vitezometrului se înțepenise la 
90 km pe oră. în afară de defectuoasa 
reglare a vitezei în funcție de factorii 
arătați mai sus, șoferul a riscat de fapt cu 
prilejul fiecărei dublări efectuate incorect 
pe un drum care, datorită numeroaselor 
serpentine, cu zone lipsite de vizibilitate, 
trebuie abordat cu prudență chiar și pe 
timp frumos. De regulă, persoanele care 
încep învățarea conducerii autovehicule
lor la o virstă mai înaintată (cazul lui C.l.) 
sînt handicapate datorita tormării cu mai 
multă greutate a deprinderilor. Ele com
pensează, de regulă, acest lucru printr-un 
spor de prudență și prin evitarea unor 
manevre de natură a-i pune în pericol.

Consider că Miliția de la Satu Mare a 
făcut bine expunind public epava auto
turismului. Pe pancarta care explică îm
prejurările, cauzele și consecințele acci
dentului, există însă o rubrică: copiii care 
au rămas fără părinți, ca urmare a eveni
mentului produs. în cazul nostru, doi 
copii: o fată studentă și un băiat de 17 ani, 
elev la liceu, în familia C.l. și un copil de 
un an și jumătate în familia soților pasageri 
ocazionali.

Stimați șoferi, priviți resturile mașinii 
din fotografie și reflectați, iar cînd con
duceți vă rugăm să vă gândiți și la copiii 
dumneavoastră.

Nu uitați că în circulație, nu e bine 
niciodată să considerăm că știm totul. 
Chiar și după 20 de ani de conducere mai 
ai cîte ceva de învățat Cu atît mai mult 
cînd pe parbriz «portocala» cu semnul 
mirării îți amintește mereu acest lucru.

Colonel VICTOR BEDA ■
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Repetiție la Teatrul de Comedie: JOCUL DRAGOSTEI ȘI-AL ÎNTÎMPLĂRII
de Marivaux

BLOCNOTES

Oamenii de teatru știu mai bine decit multi 
altii că este mai ușor să cedezi decit să re
ziști amabilității, solicitării, presiunii și re
vendicărilor agresive ale ansamblului artis
tic din care fac parte. Numai că după aceea 
urmează invariabil plictisurile. Sau plictisul. 
A spune «da» e un fel aparent și laș de a 
încheia pace cu toată lumea și de a te pune 
la adăpost (provizoriu) de orice griji. La prima 
vedere «da»-ul unește și solidarizează, iar 
«nu»-ul separă și coalizează adversități la
tente, dar fățișe. In realitate, aprobarea (com
plezentă, lipsită de convingere, stoarsă prin 
seducție sau ofensiv) poartă in sine grave 
primejdii și nu rezolvă nimic. Te păcălești, 
cel mult, pe tine însuti. Fiindă nu poți mul
țumi pe toată lumea și, in nici un caz, dintr-o 
dată. Fiindcă, oricită satisfacție i-ai prilejui 
unui actor ori regizor, singura satisfacție care 
contează numai el și-o poate oferi: creind 
un rol sau un spectacol care să-l exprime și 
astfel să-l întregească. Fiindcă o afirmație In 
lumea artei, ca și In viată, nu are valoare fără 
negațiile corespunzătoare care-i dau greu
tate. De ce să-i mint pe ceilalți, de ce să mă 
amăgesc pe mine ? Pe scurt, nu cred că este 
posibil ca intr-o stagiune nouăzeci de actori 
să dețină tofi rolurile principale în opt piese. 
Nu cred — In ciudă celebrei vorbe — nici că 
harul și bunul-simt sint in mod egal reparti
zate. Nu cred nici că fiecare actor e egal cu 
sine de cum a pus piciorul pe scenă in primul 
spectacol și pină la cele din urmă și că joci 
mai bine miine decit azi, iar poimiine și mai 
bine, sfîrșind automat printr-o capodoperă. 
(Uneori progresul In artă urmează constatai ii 
că nu mai progresezi, devenind martorul tau 
împotriva ta). Tot așa cum nu cred că un 
interpret se poate realiza dintr-o dată, fără

experiență de scenă și viată. Nu cred că zorul 
de a te impune e neapărat rodnic. (Din cauza 
nerăbdării Orfeu a pierdut-o pe Euridice).

Dar sint convins că e profund condamnabil 
să lași o vocație in paragină, să nu-i dai oca
zie să se împlinească sau măcar să se veri
fice, să nu înflorească, răminind numai un 
nume pe statul de plată al teatrului și frus 
trind astfel publicul și interpretul de două 
drepturi care nu sint la urma urmei decit 
unul. Sint convins că in fata instanțelor ar
tistice și a celor ale conștiinței ești condam
nabil dacă deturnezi un talent din drumul 
lui, ori li ceri mai puțin decit poate dărui.

Cum lucrurile nu sint întotdeauna certe 
in viata artei, și cum nu există o unitate de 
măsură a inzestrării actoricești, cum teatrul 
e sediul predilect al surprizelor și cum tem
peramentul nostru, ai celor ce-l fac, e altul 
decit al ziditorilor de catedrale, care au modes
tia de a dispare In fata construcției lor, rămi
nind anonimi și, mai ales, cum un ansamblu 
are datorii mai mari fată de cei ce vin să-l 
vadă decit fată de cei ce vin să fie văzuti in 
spectacole, a accepta sau a refuza o piesă, 
un rol, un regizor e o permanentă și isto
vitoare dezbatere cu tine. O trăiesc. Și nu e 
o melodramă unde unii au categoric dreptate 
și alfii nu, ci o «piesă» unde fiecare are și 
n-are dreptate, dar pentru aceasta se reclamă 
o opțiune radicală și o hotărire energică. Am 
ales și sint hotărit. Teatrul National nu va 
acorda o primă de încurajare mediocrității, 
doar pentru că așa ne-ar fi nouă, și doar nouă 
celor ce lucrăm in colectivul său, mai comod. 
Numai astfel va putea deveni prima scenă a 
tării ceea ce se cuvine să fie in ansamblul 
culturii noastre, numai astfel va răspunde ea 
obiectivelor ei estetice și educative. Iar aceste 
obiective reclamă o cit mai fermă, o cit mai 
judicioasă valorificare a potențialului artis
tic. Ea e perfect posibilă și necesară.

RADU BELIGAN ■

CRONICA SPECTACOLELOR
Fotografii de EMANUEL TÂNJALĂ ■ CRONICA TV

singurătate in doi...

drama iubirii, crimei și pedepsei 
fără îndurare, fără echivoc

Intr-un decor alb, de pânză de sac, ca încr-un rafinat salon de grafică modernă, cu umbre simulate, 
la o masă lungă de lemn m care se simt nervii întinși ai pădurii și vuietul rîurilor de afară, cu două 
lavițe prelungi de care se lovesc ca orbii oamenii duri ai pămîntului și ai sentimentelor telurice, 
se prăbușește, ca într-o îmbrățișare de dragoste și de ură, «Năpasta» lui I.L Caragiale, drama iubirii, 
crimei și pedepsei fără îndurare, fără echivoc. Spectacolul e copleșitor. Drama Ancăi, a acelei neîn
duplecate și cinice femei care pîndește o viață răzbunarea primului bărbat omorît tîlhărește la 
drumul mare, halucinanta degradare a ucigașului Dragomir strâns de gît metodic pentru a-și des
tăinui în sfârșit crima, tragedia nebunului Ion cutreierînd ocnele nevinovat și evadând ca o pasăre 
sfâșiată ca să-și întâlnească propria moarte, pânda și obsesia senzualității care îl transformă pe Gheor
ghe într-un instrument arbitrar al răzbunării, compun aproape simetric, ca în tragediile antice, 
catharsis-ul spectacolului. Dincolo de datele imediate ale piesei, la capătul celălalt al mesei de lectură, 
s-a aflat un mare regizor: Alexa Visarion. Spectacolul său e dens, apăsător, te absoarbe din condiția 
imediată, firească și uneori frivolă a cotidianului și te proiectează în miezul fierbinte al dramelor 
noastre adinei, al dramelor oi care venim din țeasta munților și din prăpăstiile amenințătoare și 
totuși curate ale ființei și ale naturii noastre. Anca nu șovăie. Anca amină pină se convinge de adevăr 
și acționează cu violența cuțitului împlîntat de Dragomir (în dezlănțuită destăinuire) în masa albă 
a judecății care împarte scena în două,ca un hotar între viață și moarte, între realitate și nebunie. 
Ceea ce urmează e neantul. E evadarea în neant.

Actorii au scos din anonimat subsolul Teatrului Giulești unde se joacă de mult acest spectacol, 
și unde, paradoxal, după atitea reprezentații, a rămas proaspăt. Gesturile exacte, echilibrate, 
mișcarea expresivă, rostirea bogată în sensuri, supravegheată de luminile ochilor care răscolesc 
interioarele noastre de conștiință, obișnuite în ultima vreme cu drame mărunte și fade, fac din 
Dorina Lazăr o veritabilă tragediană. Ea este asemenea cumpenei de la fântână în această piesa. 
Corneliu Dumitraș are expresia coșmarului care-i bântuie viața și care-* macină; glasul lui cavernos, 
mișcările lui brutale, de animal hăituit, încolțit, beția uzurpîndu-i luciditatea și în suflet renunțarea 
la luptă, predarea în mâinile dușmanului său cu care a împărțit patul. Anca, sânt magistral interpretate 
de acest actor. N-am văzut niciodată, nici chiar în vechea interpretare de pe scena Teatrului Național, 
un Dragomir atât de patetic

Florin Zamfirescu a renunțat la zbuciumul epileptic al interpretărilor standard în rolul lui Ion. 
El are candoarea și nebunia crudă a nevinovăției omenești care fac să se cutremure în noi toate fi£re- 
le sensibilității. Florin Zamfirescu atinge aid sublimul.

în acest ansamblu de actori, Dan Tufaru, în rolul lui Gheorghe, zgîrcit înzestrat de autor, este o 
prezență exactă, dureroasă în obsesia ei,dar și ridicolă prin agitația frivolă și prin graba cu care se 
supune voinței femeii.

Și reflectoarele se sting sub ochii Dorinei Lazăr care ne urmăresc ca un spectru, dincolo de final, 
într-o imagine a implacabilului.

mică publicitate
Fotbalul, pentru care mor oameni de infarct în tribune, se sparg televizoare sau se aruncă pe 

fereastră aparate de radio la care se transmit meciurile de duminică, fotbalul, pentru care intră 
oamenii la închisoare și se sinucid, pentru care fanaticii merg pe jos sute de kilometri ca să apuce un 
loc în craterul lunar al stadioanelor; fotbalul care scurtcircuitează viața orașelor și paralizează 
arterele de circulație în după-amiezile și în serile de campionat, s-a născut în anul 1863, cînd s-a 
desprins, prin regulament, de rugby, și a murit vineri, 23 ianuarie 1976, în jurul orelor 19,30, 
pe scena Teatrului Giulești, unde se joacă piesa Fotbal de Mircea Radu lacoban.

A. DOHOTARU ■

cine, ce, unde, cînd ?

Eveniment la Opera aromână — două spectacole cu 
Olandezul zburător. La noi Wagner se cîntă ori 
prea rar, ori deloc! Iar cînd se cântă, spectacolele sânt 
programate 8a foarte mică distanță în timp! Sub con
ducerea lui Constantin Bugeanu au evoluat basul 
Nicolae Florei și tenorul George Lambrache, alter
nativ bașii loan Hvorov și Mihai Panghe, precum și 
soprana Lucia Becar, posesoarea unei frumoase și 
bine controlate voci, precum și a unui joc de scenă 
sobru și expresiv. •
• La Palatul Sporturilor și Culturii — un mare 

spectacol folcloric a adus m fața publicului ansam

blul folcloric Doina Bucureștiului, înaintea 
unui important turneu în Australia și Noua Zeelanda. 
S-a făcut remarcată, în afara dansurilor foarte fru
moase, coregrafiate de Ion Baciu, prezența unui nou 
cuplu în muzica populară: Ionela Prods',-Ion Dolă- 
nescu. Fără a mai reedita clișee cunoscute, reclamate 
de un anume gust al publicului, cei doi cântăreți de 
frunte au demonstrat că-și pot alcătui repertoriul 
exclusiv din cîntece populare autentice (și d«â va 
foroase).-— influența Ionelei Prodan făcîndu-se simțită.

D. ȚECU ■

Pustiul care se așterne în casele fără copii 
urîtul care crește odată cu vîrsta, zădărnicia pe 
care o simți atunci cînd tot ce ai realizat prin 
străduință rămîne de prisos pare să exprime o 
femeie ajunsă la vîrsta cînd nu mai este posibilă 
o naștere: «plîngem și spunem doamne, de ce 
am trăit, că degeaba am trăit și degeaba mor... 
noi simțim mereu o singurătate și un dor de 
copii».

In cadrul emisiunii «Familia», urmărită cu 
interes pentru tematica sa, reportajul-anchetă 
intitulat sugestiv «Singurătate în doi»... a dat 
prilej, prin ideea excelentă ce stă la baza mate
rialului, meditației asupra rostului adine, al 
bucuriei firești simțite odată cu împlinirea 
familiei prin naștere și creșterea copiilor 
Specialiștii vorbesc despre psihologia cupluri
lor sterile, unele ajunse în această situație și 
datorită întreruperilor de sarcină, traumatism 
atît pentru organism,cît și pentru psihic. Cu 
toate sfaturile însă, în multe cazuri, egoismul 
este mai puternic Se vrea mașină, se vor distrac
ții, mobile, lux, cabană și pentru.toate acestea 
copiii sînt piedici. Așa că întregul efort al cuplu
lui se îndreaptă către obținerea acestora, dar, 
vai, se dovedesc a fi reci, nedurabile pentru 
sufletul cald al omului.

Se spune că o femeie nu ajunge la o dezvoltare 
completă, armonioasă din punct de vedere 
psihic-afectiv și somatic decit după ce a dus o 
sarcină pînă la capăt și a alăptat. De aici îmi 
explic dorința ardentă a unor femei care nu-și 
găsesc locul, se supun unor tratamente înde
lungate cu o perseverență de ani și ani de zile 
numai în speranța de a putea deveni, oricît de 
tîrziu, mame. Se întîmplă adevărate miracole

CRONICA MUZICALĂ

„pasărea rock“... in atmosferă de concert
Concertul bucureștean al formației Phoenix, inti

tulat însă eu, conform unui citat din Dimitrie Can- 
temir, prezintă versiunea scenică în manieră show 
a dublului album editat de curând la Electrecord, 
Canfeofabule. Ce am remarcat, în mod special, în 
timpul concertului? Mai întîi faptul că, din punct de 
vedere muzical, phoenicșii nu se pot acomoda cu 
haina strâmtă a unei partituri pe care să o urmă
rească extrem de riguros. Concertul lor nu este o 
execuție în direct a muzicii imprimate pe disc. Per
sonalitatea lor nu se lasă încătușată nici chiar în rigo
rile propriei lor creații. Muzica lor e vie, pulsează 
încontinuu, primește mereu infuzia unor debordante 
inventivități și improvizații. Unele variațiuni de temă 
«sunau» altfel decît pe disc Am remarcat, mai ales 
în Pasărea rock... and roll, care, între altele fie 
spus, ni s-a părut mai interesantă decît în varianta 
discografică, expresia unei frenezii melodice și rit
mice deosebite. Este poate pentru prima oară, cu 
ocazia acestui concert, cînd phoenicșii fac dovada 
multiplelor lor posibilități interpretative. Dincolo 
deci de valoarea intrinsecă și sugestivă a creației for. 
reactualizând lumea fantastică și misterioasă a ani
malelor mitice, cu implicații în spiritualitatea româ
nească, își fac aici simțit* prezența profesionalis
mul lor, meșteșugul, capacitatea de încorporare în
tr-un sound unitar și puternic, a tuturor cuceririlor

în climatul familial când pătrunde în casă ca o 
lumină nouă expresia, rodul unei iubiri, copilul. 
Reportajul televizat pledează cu mijloace publi
cistice convingătoare tocmai pentru sănătatea 
și durabilitatea cuplurilor. Auzim glasul unor 
părinți posibili și dorința încă trează de a se 
regăsi în urmașii firești « De zece ori mai noro
coasă soarte /Ar fi să ai, în zece renăscând: 
/Ce-ai mai putea să pierzi intrând în Moarte, 
/Cînd în urmași ai viețui pe rând ?»(Shakespeare)

Realizatorii Ion Dumitrescu și Mihai Crâșma- 
ru, investigând mai mulți subiecți, aduc pe 
micul ecran doi bătrâni de la azil care n-au avut 
copii și, cu toată ocrotirea pe care o simt acolo, 
în cămin, rămân pustii și singuri, fără sprijin. 
Nu trebuie să se înțeleagă prin sprijin un ajutor 
concret, material, ci faptul că nu există cineva 
apropiat, cineva din sîngele tău, care te știe 
că exiști, pe care îl știi că există și va exista.

Regăsirea în copii adoptați ca în exemplul 
oferit în anchetă este emoționantă. Cupluri 
sterile, nu din vina lor, găsesc o tot atît de mare 
bucurie ca aceea a părintelui natural prin înfiere. 
Reportajul redă nuanțat comuniunea, schim
barea de ritm, atmosfera creată de prezența 
copiilor într-o ambianță pînă atund rece. Privi
rea copiilor și vorbele părinților care prin ei 
și-au găsit rost se compune într-un dialog ce 
transmite trăiri.

Tema amplă, cu rezonanță în multe sensibi- 
tăți, merită să fie reluată și adâncită, punîndu-se 
destine în paralelă, arătînd nu numai prin 
declarațiile participanților la anchetă, d și 
prin consecințele reale dramele care se produc.

COMAN ȘOVA ■

rock-ului și hand-rock-ului mondial, impregnate cu 
sonorități arhaice românești, tot edificiul sonor fiind 
susținut de o formidabilă bază ritmică asigurată ma
gistral de Ovidiu Lipan.

Am avut însă, cu ocazia acestui concert, revelația 
formei — dacă se poate spune așa-a evidențierii ei 
exprese în dauna conținutului. Știm în ce constă 
valoarea muzicii acestui dubiu album: în tematica 
unitară, în universul fabulos, mitic, recreat cu impli
cații în conștiința prezentului. Adică în conținut. Din 
păcate însă, mai mult decât pe disc, conținutul nu ni 
se relevă în toată complexitatea lui. Cuvintele nu se 
aud sau, mai bine-zis, nu se înțeleg, costumele și lu
minile — la înălțimea unui show internațional — nu 
se integrează în relevarea temei, ci, asemenea muzicii, 
rămân frumoase în sine. Un ascultător neavizat nu ar 
înțelege nimic din zoosophia propusă. Am ascultat 
însă cu plăcere muzica, o muzică de calitate, topind 
într-un tot unitar sonoritățile vechi, populare, medie- 
val-culte, ori modeme. De aceea e poate nevoie de 
prezentator (în concert Octavian Ursulescu), de aceea 
ascultătorul ar trebui familiarizat dinainte cu uni
versul tematico-muzical. Muzica acestei formații a 
atins un asemenea grad de cultivare a expresiei îneît 
pentru a o înțelege plenar este nevoie de o inițiere 
atentă și competentă.

NICOLAE SPIRESCU ■
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O ÎNTREBARE DIN MERS

— După cite am observat, majoritatea 
filmelor de actualitate sînt semnate de 
regizori tineri Cei din generația virstnică 
sînt rareori ancorați în prezent Cum vă 
explicați acest fenomen?

— întrebare de acupunctura! intr-adevăr, 
de ce? Un fapt e clar: filmele pe care noi le 
numim «de actualitate», pentru a le situa eth
nologic, pentru că, in fapt, nici un film nu 
poaie sa lie alt lei decit «de actualitate» (Bure- 
bista avi nd șansa de a fi chiar mai implicat 
in prezent decit un tată de duminică sau un 
savant de joi), deci «filmele de actualitate» 
alcătuiesc o categorie dificilă. Să spunem 
de-a dreptul: cel mai greu este să faci film de 
actualitate. Pentru cel care vrea să înțeleagă, 
adica pentru cel care nu face pe pai așutatul 
din alte sisteme solare, acest fapt este de 
infeles. Un film de actualitate este un act de 
pionierat, o lucrare de desțelenire intr-un 
timp necernut. Aducem In fata omului o 
realitate asupra căreia istoria nu s-a pronunțat. 
Verdictul ei nu stă deci in spate, ci in fata ta. 
în schimb, Podul înalt se află de cele mai multe 
ori in propria ta conștiință, iar in acest gingaș 
cuvlnt, se știe, nu se luptă nici călare și nici 
cu iataganul. E firesc deci ca aici, in actuali
tate, să fie controversele cele mai aprinse. 
Aide zona cea mai fierbinte, cea mai complexa, 
uneori cea mai incllcită. Aici e nodul vital 
Aici e deci nevoie de cei mai înțelepți, dai 
și de cei mai curajoși.

De ce «cei mai vîrstnici» nu «ancorează» 
de pe linia-ntii? Eu cred că pentru că pot 
să-și permită! Pentru că meritele lor, reale 
unele considerabile, acumulate de-a lungul 
aniloi le dau azi posibilitatea sa aleagă. Nu eu 
sint chemată să fac procesul acestei nedorinte 
de a sta acolo unde e cel mai greu. Ca orice 
spectator, am dreptul să trag unele concluzii.

— Prima: — dacă înțelepții se retrag și 
curajoșii nu se prezintă, rămin «cuminții», 
dar de pe urma prea marii cumintenii n-a 
prea ramas nimic sau au rămas citeva carcase 
de idei. De pildă: el, luminosul, el, cel pur, vrea 
să introducă o metodă mai rațională. Toată 
lumea din fata ecranului este de părere că 
bine face. Să-ncerce! Aproape toată lumea de 
pe ecran gindește la fel, dar el, celălalt, tene
brosul, impurul, tehnocratul, el zice că nu. 
se-așază de-a curmezișul evidentei și se 
opune copilărește, pină clnd...

— A doua concluzie ar fi: cind vechii 
curajoși obosesc și cind cuminții nu pol s.i 
facă fată, legile obiective ale societății si 
artei (și nu numai ele) scot la iveală enei 
gii noi. Nume noi. Se inventează, de pildă, un 
Danetiuc ca să semneze Cursa. Cursa nu e 
un film providential, dar e o bună parabola 
despre acel «schimb de miine» care, daca e 
nevoie, e gata să intre In arenă chiar de azi

— In sfirșit, a treia concluzie: este adeva 
rat că «cei din generația virstnică — cum ii 
numiti dumneavoastră — nu slnt ancorati in 
prezent». Dar iată că ceva, parcă, a început 
să miște chiar in această frază. «Ilustratele...» 
sint opera unui Blaier revigorat, aflat peste 
noapte In mare formă, iar Blaier nu mai e 
demult un nou venit. E numai o dovadă că 
hotarul trebuie pus nu Intre cei vîrstnici și 
cei nevlrstnici, ci intre cei care pot și cei 
care nu pot.

ECATERINA OPROIU

Un nume cunoscut al tinerei generații 
de actori lansati de prima scenă a țării: 
COSTEL CONSTANTIN

BUCURIILE
FOLCLORISTULUI ROMÂN

Rothenburg ob der Tauber.
Așezat pe «Calea Romantică», acest orășel 

din R.F.G., înălțat intre dealuri împădu
rite, strins intre ziduri groase cu tui le și 
metereze, mărunt labirint scăldat in flori și 
soare, trezește pe călător In plin ev mediu.

Pe o stradă lăturalnică, o ferestruică in 
zidul unei masive magazii, neclintit rămasa 
de secole, este populată de păpuși îmbrăcate 
oriental. Cu litere gotice: «Cel mai mic teatru 
din lume». Cu 50 de pfeningi păpușile, aefio 
nate mecanic, încep, automat, să prindă 
viată, joacă și cintă... Pe cind furișam o 
privire prin poarta lăturalnică de birne, în
tredeschisă, un bărbat intre 2 virste, cu ochii 
pătrunzători, ne-a poftit intr-o imensă hală 
ce te purta cu gindul la încăperile alchimiști
lor, a magicienilor medievali. Prima impresie: 
o harababură. îngrămădeală de lemnărie, 
păpuși, cirpe, fierărie, decoruri pictate. înain
tam ferindu-ne de personaje spinzurate intre 
lăzi, mese cu borcane și pensule, nenumărate 
scule și felurite instrumente muzicale.

Cu nespusa prietenie, curiosul personaj 
ne-a indemnat, pe o scara cam șubredă, in 
supantă. în jurul unei mese rotunde, pe 
confortabile fotolii, am aflat că el este tatăl 
păpușilor, că mai are si alte numeroase pa
siuni. A construit nenumărate instrumente 
muzicale medievale perfecționate, pentru care 
a dobindit multe brevete, premii, medalii de 
aur. Ne-a cintat la diferite instrumente ieșite 
din mina-i dibace. Sonorități de o puritate 
invăluitoare... într-un colt,un pian neobișnuit 
construit pentru pi ima parte a Sonatei lunii de

DIN FOTOLIUL SPECTATORULUI

brecht la oradea
Cind Bertolt Brecht a scris Dreigroschenoper (Opera de trei parale) nu avea nici 30 de ani. 

Se cunoaște că autorul a «împrumutat» atît acțiunea cit și personajele piesei de la John Gay (Beg
gar's Opera). Brecht insă demonstrează sarcastic următoarea teză: intre delincvent ți burghez 
există doar o deosebire de nuanță. Această piesă, cea mai puțin brechtiană, i-a adus poate cel mai 
mare succes acestui mare dramaturg al secolului nostru, despre tare Lyon Feuchtwanger afirma: 
«Ca și Shakespeare și Moliire, Brecht e un om de teatru înnăscut... h el poetul l-a întregit pe regizor, 
iar regizorul pe poet.» Piesa este arhicunoscută și totuși fiecare nouă montare ridică probleme, 
cum bunăoară in jurul operei lui Brecht nu se opresc discuțiile nid astăzi, la douăzeci de ani după 
moartea sa.

Piesa lui Brecht i-a dat lui Farkas Istvăn largi posibilități să etaleze calitățile sale de regizor. Jocul 
plin de vervă imprimat actorilor, sublinierea celor mai fine nuanțe ale textului captivează pe spec
tatori, care răsplătesc deseori cu aplauze cele mai izbutite secvențe din desfășurarea spectacolului.

Marele merit al lui Farkas Istvăn (ajutat de decorurile adecvate ale lui Biro I. Geza) în montarea 
piesei este acela că sub indicațiile sale toți cei 25 de artiști care apar pe scenă formează un ansamblu 
omogen, fiecare avînd o concepție clară asupra rolului care i-a fost încredințat. Distingem dintre 
ei pe Cseke Săndor (acest remarcabil artist a sărbătorit jubileul a treizeci de ani de cind joacă la 
Oradea) și pe Halasi Gyula în rolurile principale, precum și apariția mai mult decit promițătoare 
pe scenă a tinerelor artiste Csiky Ibolya și Csoma Judit.

Secția maghiară din Oradea a dovedit și cu acest spectacol că se află printre ansamblurile drama

Sculptorul VIDA GHEZA în a- 
talierul său din Baia Mare

lăzâr lâszl6 ■tice cu un profil distinct în peisajul vieții noastre teatrale.

CRONICA FILMULUI

„dincolo de pod** sau discursul poetic al lui mircea veroiu
Cinematografia noastră nu a greșit adresîndu-se din nou uneia din operele fundamentale ale 

literaturii românești indiferent cit s-ar putea discuta despre oportunitatea unei ecranizări, în 1976, 
după «Mara» lui Slavici. Privită în lectura lui Mircea Veroiu, substanța cărții nu e niciodată trădată, 
interpretarea nu-și înstrăinează spiritul sursei și orice încercare de a pune ostentativ față în față 
litera romanului cu secvențele filmate n-ar duce deck la speculații inutile. Indiferent de ceea ce a 
păstrat sau a adăugat Veroiu — fie că este vorba de finalul atît de vehement contestat pe vremuri de 
lorga, fie că este vorba de includerea unor personaje noi ce aduc ideea acțiunii conștiente în spiritul 
istoriei — «Dincolo de pod» ni se oferă drept o lucrare cinematografică împlinită, cu existență 
proprie, rod ai unei gîndiri artistice mature. Ceea ce ne bucură în primul rînd, meditînd la destinul 
filmului românesc, este existența unor asemenea regizori capabili să elaboreze în imagini, și nu să 
ilustreze, punînd în deplin acord trăirile umane cu expresia lor vizuală. Veroiu ne include, ca spec
tatori, într-un univers care nu este numai lumea romanului lui Slavici, fie ea privită cu luciditatea 
detașării pe care ți-o conferă timpul. Micul tîrg ardelenesc nu a fost înțeles nici un moment ca 
decor, ca fundal pentru manifestare acțiunii umane, reconstituirea unei epoci îndepărtate devenind 
reconstituirea spiritului acelei epoci. Pitorescul facil, descriptivismul prețios — atît de frecvente 
altădată — nu au nimic de a face cu stilul acestui film. Autorii compun o structură în care stările 
sufletești ale personajelor și ambianțele se condiționează continuu și dinamic, rimînd ca într-un 
discurs poetic; ei nu decupează gesturile și faptele oamenilor dintr-o realitate care le-ar conține, 
ci ne propun o viziune sensibilă asupra acestei realități.

Evoiuînd în spațiul social și moral al epocii, purtîndu-și ca o povară condiția, personajele din 
«Dincolo de pod» se definesc tocmai printr-o permanentă raportare la această condiție socială pe 
care caută s-o înțeleagă, s-o domine sau s-o depășească și nici unul dintre ele nu poate fi interpretat 
decît în funcție de această confruntare — fie că ea se exprimă în starea de tensiune a conflictului,fie 
că acest conflict s-a consumat cîndva. Felul în care au plătit sau plătesc prețul reușitei sau eșecului 
marchează locul fiecărui personaj în structura acestui univers, unde traiectoriile lor se întîlnesc și 
se despart într-o mișcare continuă. Mara — ale cărei virtuți etice definite prin muncă și chibzuință, 
dîrzenie și responsabilitate erau afirmate de Slavici ca reacție de apărare a umanului în fața unui 
mecanism social apăsător, Hans — ale cărui resurse sufletești se dovedesc insuficiente în tentativa 
de a-și depăși mediul și epoca, Burdea— inventat de autor ca o ipostază necesară în perioada dinain
tea revoluției, Huber sau maica Aegidia sînt, în interpretarea Leopoldinei Bălănuță, a lui Andrei 
Finți, Ovidiu luliu Moldovan, Mircea Albulescu și Irina Petrescu, existențe vii încărcate de sensuri 
profunde. Maria Ploae aduce în rolul Sidei acea forță sufletească menită să alimenteze în jurul ei 
tensiunea vieții. Sida vine să se ridice deasupra cadrului strimt al mediului trecînd peste prejudecă
țile sociale și religioase și lăsînd în locul lor spațiu de manifestare pentru trăirea autentică, pentru 
sentimentele firești și nobile ale omului, pentru dragoste,și astfel sensurile umaniste ale romanului 
se regăsesc îmbogățite. Tot așa cum prezența lui Burdea și a grupului de revoluționari, a căror cre
dință se autentifica prin jertâ, e în măsură să propună dimensiuni noi, care nu contrazic spiritul 
cărții. Mircea Veroiu și echipa sa, din care nu pot să nu fie citați semnatarii imaginii—Călin Ghibu ™. 
decorurilor — arhitect Nicolae Drăgan, costumelor— Hortensia Georgescu, ne-au oferit un film 
elaborat cu multă sensibilitate artisticC unitar ca stil, necontaminat de microbul plasticizării 
excesive. Multe din experimentele și căutările de expresie pe care Veroiu le-a practicat la începutul 
carierei sale, ajungînd adesea pe terenul gratuității, sînt acum simple amintiri. Chiar dacă i-am 
putea reproșa autorului reținerea de a căuta să cd fere acestei lecturi într-o viziune modernă a 
«Marei» implicații filozofice mai generoase, capabile să stimuleze reflecția omului contemporan 
asupra condiției umane, «Dincolo de pod» rămîne un film de referință.

EUGEN PATRICHE ■

Beethoven. A inceput să cinte. Nu-mi imaginez 
interpretare mai tulburătoare ca cea realizată 
de meșterul păpușar la instrumentul cu 
corzile in cupluri speciale, cu rafinate ecouri.

Iscusitul făurar ne-a mărturisit că a legat 
prietenii cu vestiti compozitori și interpreti 
care il vizitează. Prin atelierul minune s-au 
perindat Stravinsky, Stokovsky, von Karajan. 
Pablo Casals, Richter, Menuhin și multi 
alfii.

Licențiat in filozofie și doctor in drept, pă
pușarul nu profesează meseria decit numai 
spre a-i ajuta pe cei nevoiași și persecutati pe 
care ii apără fără a primi nici o retribuție.

Ne-a cintat din compozițiile sale, scrise 
anume pentru instrumentele de el născocite. 
Cu un arcuș special, neobișnuit, arcuit, a 
interpretat aria lui Bach cu o măiestrie impre
sionantă după care, cu glas pătrunzător, ne-a 
declamat din poeziile-i protestatare.

Aflind despre îndeletnicirile mele, ne-a făcut 
o apologetică pledoarie pentru cintecul popular 
românesc, cunoscut lui numai prin citev.i 
discuri la care tine ca la ochii din cap. Muzica 
românească i-a deschis orizonturi nebănuiie 
prin libertatea melodică, lipsa de îngrădire, 
bogăția ritmică și melodică, prin sinceritatea, 
dinamismul și expresivitatea unică pe care a 
descoperit-o in creația noastră populară.

Recitalul lui Gr. Dinicu și notele Baladei lui 
Ciprian Porumbescu l-au inspirat și l-au de
terminat să elaboreze o originală metodă 
pentru violoncel, tipărită.

Azi incă, după 5 luni, privirea fascinantă a 
neobișnuitului artist mă urmărește, de parca 
îmi apare imaginea creatorilor medievali, 
care, prin activitatea neobosită, multiplă și 
variată, au trudit să desprindă adevăruri eter 
ne, Îmbogățind, prin fapta lor artistică, ome-

HARI BRAUNER ■

D.l. SUCHIANU, omul care a 
văzut mii de filme
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Diploma (în facsimil) acordată de organizatori cîntărețiior din Cenaclul Racăra 
prezenți la Festivalul cîntecului politic Sokolov 1976-

Programele de sală ale festivalului au acordat spații largi și au publicat foto
grafii din concert ale cîntărețiior români.

CENACLUL FLACĂRA PREZENT LA

o veritabilă olimpiadă muzicală: 
FESTIVALUL CÎNTECULUI POLITIC, 

SOKOLOV 1976
A revenit de la Festivalul cîntecului 

politic, Sokolov 1976, din R.S. Ceho
slovacia, desfășurat între 23 februarie și 
1 martie, grupul participanților români, 
interpreții și compozitorii de muzică folk 
Anda Călugăreanu, Mircea Vintilă și Nicu 
Alifantis. l-am întîlnit pe culoarul redac
ției în chiar dimineața sosirii, volubili, 
gata să-și deșerte sacul cu noutăți și cu 
impresii. Eram, dealtfel, foarte curioși, 
mai întîi de palmares. Rezultatele 
concursului (știam că e vorba de un 
concurs) nu ne parveniseră pînă astăzi, 
joi 4 martie. Așa că prima întrebare a 
sunat firesc: ce loc ați ocupat? Dar, din 
punctul acesta de vedere, amatorii de 
clasamente, de concursuri și de com
parații vor avea o deziluzie. Festivalul 
nu a avut un caracter competitiv, a fost o 
grandioasă și sărbătorească trecere în 
revistă a cîntecului politic din mai multe 
țări. în afara gazdelor și a cîntărețiior 
români au participat la această veritabilă 
olimpiadă muzicală a cîntecelor angajate, 
cu caracter militant cîntăreți și compo
zitori din Argentina, Bulgaria, Cuba, Gre
cia, Irlanda, Polonia, Portugalia, R.D. Ger
mană și R.F. Germania și U.R.S.S. In 
acest context, în prezența unor stiluri și 
tradiții afît de diferite, cîntecul românesc 

angajat a sunat mîndru și emoționant și 
s-a bucurat de frumoase aprecieri din 
partea celorlalți participant!, a presei și a 
publicului. Avem în față cîteva ediții ale 
programului de sală special tipărit de 
organizatorii festivalului. In fiecare număr 
cîntărețiior români le sînt rezervate spații 
largi cu fotografii și texte prezentînd 
activitatea lor și tradițiile cîntecului tînăr 
revoluționar românesc, a muzicii folk în 
țara noastră. Sub titlul «Flacăra», progra
mul din 28 februarie propune un articol 
de fond care informează cititorii săi despre 
cadrul organizatoric al Cenaclului Racăra, 
despre spiritul de emulație care guver
nează această modalitate specifică de 
coborîre a cîntecului și poeziei în Agora. 
Dealtfel, concurență români au apărut sub 
titulatura comună de Racăra-Group și 
așezarea lor sub programul politic și 
estetic al unei reviste editate de Frontul 
Unității Socialiste a trezit un deosebit 
interes.

Desfășurat în două etape, la Sok și 
Praga, în fața unor săli arhipline și entu
ziaste, Festivalul cîntecului politic Soko
lov 1976 a prilejuit o nouă afirmare inter
națională a cîntecului tînăr românesc. S-a 
dat posibilitate cîntărețiior angajați din 
diferite țări să se cunoască, să-și con

frunte stilurile, opiniile, convingerile. Două 
spectacole de gală au fost televizate și 
numeroase concerte au avut loc în uzine, 
în instituții, școli. Dar iată amănunte 
suplimentare din partea celor trei parti
cipant români:

Anda Călugăreanu: Arii fost foarte 
impresionată la acest festival de faptul 
că tineretul este preocupat de situația 
politică mondială, de evenimentele majore 
și de destinele lumii contemporane ca tot 
atîtea subiecte de exprimat în cîntecele 
lui. M-a bucurat faptul că spiritul festiva
lului a fost orientat anticomercial și că a 
fost larg deschis spiritului emulativ și 
schimbului de idei. întrebați fiind adesea 
care e definiția politică a cîntecului nostru, 
noi am răspuns că ne facem ecoul preo
cupărilor tineretului român, al spirituali
tății noastre specifice și, în același timp, 
că nu putem rămîne indiferenți la pro
blemele care frămintă omenirea. Succesul 
de care s-a bucurat balada românească 
a confirmat justețea orientării noastre.

Mircea Vintilă: Mi-am revăzut prie
tenii cunoscuți la Festivalul de la Soci, 
am cîntat din nou cîntecele mele, au cîntat 
din nou cîntecele lor; de acum pot spune 
cu certitudine că avem un folk angajat 
românesc și că el și-a demonstrat aici cu 
prisosință virtuțile. Mi-au declarat-o toți 
aceia alături de care am cîntat (reprezen
tantul grec a învățat, dealtfel aproape per
fect,cîntecul «Ai, hai», al lui Doru Stăn- 
culescu). Distanțele au fost înlăturate și 
ne-am simțit ca intre prieteni.

Nicu Alifantis: Festivalul a constituit 
o confirmare deplină a inspirației auten
tice a liniei melodice din cîntecele noastre 
(noi am cîntat aici «Dulce Românie», 
«Noi nu», «Spionaj» și«Balada lui Avram 

lancu») și din acest punct de vedere o 
impresie foarte puternică a produs balada 
populară cîntată de Anda (Pe drumul 
Feleacului/ Trec cară Ie tancului...) ca și 
«Dulce Românie» cintat de Mircea. De 
aici și interesul pentru textele cîntecelor 
noastre; ni s-au cerut traduceri, partituri 
etc. Mulți erau foarte dornici să cunoască 
amănunte despre muzica tînără din țara 
noastră, despre cenaclul nostru, despre 
viața tineretului român, în general. De
altfel, muzica tînără românească nu era o 
necunoscută la acest festival, prezențele 
lui Vintilă la Soci, în U.R.S.S., și a lui 
Mircea Florian la festivalul de acum o 
lună din R.D.G., făcînd o bună propagandă 
genului peste hotare- Cu această parti
cipare de la care ne-am întors nu numai cu 
niște frumoase diplome acordate de orga
nizatori, noi am întregit o imagine suges
tivă a muzicii tinere din România în an
samblul manifestărilor muzicale ale tine
retului din toată lumea.

NICOLAE SPIRESCU ■

P.S. Așadar, un nou succes al muzicii 
noastre tinere, o nouă confirmare inter
națională a valorilor ei estetice și de con
ținut! De această dată, participarea inter
națională a trei dintre reprezentanții de 
frunte ai Cenaclului Racăra a fost mai 
substanțială. Prezența și succesul lor la 
acest festival organizat de Uniunea Socia
listă a Tineretului din R.S. Cehoslovacia 
au fost posibile în cadrul schimburilor 
bilaterale dintre U.T.C. (care acordă o 
permanentă atenție configurației spirituale 
a tineretului, formării lui în spiritul politicii 
partidului nostru, al internaționalismului 
proletar) și organizația politică de tineret 
din R.S.C.
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onstantin Hinoveanu, țăran din Vin- 
Ciulețul Mehedințiului, e o figură isto

rică. A fost președintele primei coo
perative agricole de producție înte
meiate în Oltenia. Evenimentul s-a 

petrecut la 7 august 1949, la cîteva luni după 
plenara C C. al P.C.R. din 2-3 martie, dedi
cată cooperativizării agriculturii.

A stat președinte vreo opt ani. O mai 
veche sciatică, împovărată cu noile oste
neli («niciodată n-am muncit ca în ăștia opt 
ani !»),^-adărîmat. Acum are 69 de ani. Are 
fața cam suptă, ochii își pierd lumina din 
cînd în ctnd (o frumoasă lumină albastră, 
ce se retrage cite-o clipă,două ca într-un 
somn, ca într-o odihnă), dar e încă verde, 
se ține bine, se ține drept ți vînos cînd 
merge. S-a odihnit, zice el, de cînd nu mai 
e președinte. S-a odihnit, e mulțumit, co
piii sînt toți la rosturi, un băiat e la Craiova, 
o fată tot la Craiova, alt băiat e aici, lingă el. 
în gospodăria închegată trainic, cu casa-casă, 
spațioasă, zugrăvită pe dinafară intr-un oranj 
luminos, cu curtea-curte, vara plină de flori, 
curată ți strălucitoare ca un pahar sau ca o 
floare. Dar este totuși un om bătrin. Acum 
un an i-a murit Anica, nevasta. Deasupra 
porții de lemn flutură încă, pasăre neagră 
cu aripi șterse de ploi, zăbranicul cu numele 
palid, scris cu litere albe, al femeii. Anica, fe
meia de-o viață. Ea ți el, membri ai Partidului 
Comunist Român din 1945, au fost primii 
înscriți în cooperativa agricolă din Vînjuleț.

— A fost greu atunci, nu?...
— Ei, ți dumneata!
Suride. Sigur, întrebarea a fost doar ața, 

o să fie, surîsul inteligent, sagace, al omului 
din fața mea mă vestește că primește jocul, 
că putem intra, de fapt, chiar ți fără joc, în 
subiect... Sînt în fața unui țăran care țtie 
mult, care a trecut prin multe. Sînt în fața 
unui țăran cu o mare școală a vieții, cu o mare 
inteligență nativă, mai prețioasă pentru el 
ți pentru lumea lui deck orice fel de altă 
avuție. Viața, îmi dă a înțelege, i-a învățat 
într-adevăr, pe el ți pe cei ca el, că mai pre
țioasă decît orice avuție, mai prețioasă chiar 
deck pămîntul, este inteligența, că ea, mai 
presus de orice, trebuie apărată, păstrată, 
lucrată precum un ogor, hrănită cu seve 
proteice ca ți acesta. Pămîntul azi e, mîine 
nu. ți-l iau apele sau îl vinzi ca să scapi de-o 
boală, da' cu capul, dacă-l ai, mergi mai de
parte și răzbești. Ea, inteligența sau capu( 
a fost totul, pentru el ți pentru ai lui. Ea a 
fost avuția săracului, ea a fost arma lui, ea 
a lucrat, ca expresie dinamică a obștii, 
ferăstruind munții de împotrivire ai vre
murilor, imobilizind viclenia rapace a celor 
tari, denunțîndu-le infirmitatea istorică, im- 
punind primatul unei însușiri umane — ți 
prin ea, al unei colectivități umane — de care 
viitorul a trebuit să țină cont. Cel cu care 
stau de vorbă n-a învățat prea multă țcoală, 
deși, după cîte-mi dau seama, a citit cîteva 
biblioteci. El școală n-a prea învățat, el a 
trebuit să muncească, să ostenească, să 
lupte, dar tustrei copiii lui și nurorile lui 
sînt oameni cu licențe, absolvenți de 
facultăți.

— Cîți ați fost la început, atunci. în 1949?...
— Chiar la-nceput de tot, adică după ple

nara din martie, se înscriseseră cam la 140. 
Fusese, așa, ca un vînt, ca și vîntul acela de 
primăvară, tot satul se răscolise... Oamenii 
aveau încredere în partid, partidul îi dezro
bise și le dăduse pămînt... Pe urmă au început 
să lucreze zvonurile. Nehotăririle, spaime
le... La inaugurare, pe 7 august, am fost 
numai 69 de inși.

— Cînd s-a sfîrșk cooperativizarea Vîn- 
julețului?

— Cînd s-a sfîrșit în toată țara: în 1962.
— Deci timp de 13 ani au rămas nehotărîri.
— Au rămas. Chiar și din vina noastră. 

Măcar în primii ani, numai «model» ți 
«exemplu» nu ne-am învrednicit să fim. 
Și mai făceam ți grețeli.

— Ce grețeli '
— Ei, multe...
— Dumneata, ca prețedinte, făceai?
— Făceam.
— Ce adică? Ce grețeli ai făcut?
— Se întîmpla, ața, că între noi și ăilalți 

din sat se ridicase un fel de perete. în loc 
să-l dărîmăm, noi îl lăsam așa... Cum să-ți 
spun eu dumitale? Noi eram noi, iar cei
lalți erau ceilalți Nu chiar dușmani, dar 
ceilalți. Cred că în sinea mea nu le iertam 
șovăielile, nu le iertam, ca să zic așa, prostia 
lor... Nu le iertam că nu veniseră lîngă noi. 
că akfel ar fi mers lucrurile dac-am fi fost 
mulți ți puternici de la-nceput. Dar nu era 
numai asta. Despărțirea între «noi» ți «ei» 
era ți ceva fatal.

— Fatal?
— Da, ceva între noi ți sat se rupsese. 

Sigur, noi le spuneam mereu ălorlalți: «Ve- 
niți lîngă noi!», dar odată chiar unul din 
ei, din ăilalți, m-a întrebat, ața, ca un năuc, 
parcă nepricepînd: «Adică lîngă cine, bă, 
nea Costică?!» Țin bine minte întîmplarea 
asta, ea mi-a deschis deodată niște ochi ai 
sufletului... Da, țin minte bine, era prin '51, 
organizația de partid din comună îi adusese 
pe ăilalți în vizită la noi. Eu și vicepreședin
tele eram în grădina de legume. Stăteam de 
vorbă cu niște profesori, ingineri ți cercetă- 

un bătrîn- 
președintele 

primei cooperative 
agricole 
întemeiate 
in oltenia, 
acum 27 de ani- 
trăiește istoria 
cu gindul 
la viitor

tori de la o stațiune științifică din Bucurețti, 
trimiși să ne-ajute. Vorbeam despre asola- 
mente, îngrășăminte chimice, mecanizare, 
culturi duble, mă rog, chestiuni ce nu se mai 
auziseră pin-atunci pe aici și ăilalți, individua
lii veniți în vizită, ne priveau holbați, tăceau 
ți nu pricepeau nimic. Adică noi, ăștia, colec
tiviștii, eram, cum să zic, în raport de preocu
pări nu cu satul, ci cu savanții din Bucurețti. 
Adică noi făceam un grup cu cercetătorii ți 
cu profesorii, nu cu vecinii noțtri de peste 
gard.

— De ce tocmai aici, la dumneavoastră, 
s-a înființat cea dintîi cooperativă agricolă 
din Oltenia? Cu ce-a fost Vînjulețul mai sus 
ca alții?

— Am fost un sat de oameni ridicați.
— Zici că vorbeați despre asolamente ți 

cei din sat nu pricepeau nimic...
— Totuși, eram mai ridicați ca alții. Am 

avut aici școli bune, dascăli buni, aveam chiar 
și o școală de arte și meserii, o școală mare 
cu șapte secții... Au ieșk mulți meseriași din 
școala asta. Mulți au plecat la Severin, s-au 
angajat acolo, dar țineau legătura cu satul, 
aduceau în sat ideile care se vînturau la oraș, 
printre muncitori... Aveam și o celulă de 
partid ce funcționa în ilegalitate. Un frate 
de-al meu. Dumitru, cu doi ani mai mare ca 
mine, vechi comunist, fie-i țărina ușoară (a 
murk în ’63), om foarte deștept, nu că era 
frate-meu, avea mare putere, în sensul că 
toți îl respectau ți-l ascultau. Era profesor, 
a fost ți inspector școlar, scria și poezii, a 
tipărit două cărți, avea, ce mai, cuvînt. De 
fapt, el, nu eu, a fost sufletul întemeierii 
colectivei.

— Cum se muncește astăzi în C.A.P., față 
de vremea dumitale?

— Sigur, altfel. Sînt și tractoare, și combi
ne «Gloria», și ingineri, și construcții puse la 
punct, au și complex zootehnic, au de toate. 
Dar, știți, e ți la noi ca peste tot^tinerii 
ți bărbații pleacă. Severinul ți Vînju Mare 
sînt la doi păți, rămîn pe tarla mai mult 
femeile.

— Și ai dumitale — băiatul ți fata — au 
plecat la oraț...

— Da, sigur, orațul îi cheamă... îi cheamă 
fabricile, universitățile, academiile, echipele 
de fotbal, e nevoie peste tot de ei, de această 
lume a noastră, de puterile ți de «prospeți
mea» ei, cum ziceți dv. la oraț.

— E o nevoie, spunea cineva, genetică.
— înțeleg... E nevoie, citeam eu undeva, 

de cromozomii acestei lumi. Dar mai e 
un aspect. Satul de ieri, ți chiar mai nou, 
din timpurile cînd ne luptam pentru colec

tivă, nu prea avea ce să le dea copiilor ți 
tinerilor, «invățați, mă, le spuneau ți das
călii lor, la țcoală, că altfel o să rămineți ca 
proțtii, la țară». Adică la rău, unde-i locul 
prostului. Acum e altceva. Acum trăim 
intr-un sat primenit, toți ți-au făcut case 
frumoase, toți au televizoare, unii ți-au 
cumpărat ți mașină mică, ți, mai cu seamă, 
vedeți dv, tot omul se mișcă acum altfel, 
el nu mai stă cu nasul în pămînt, ca pe vre
muri, el privețte acum mai sus de pămînt.

— Mai sus de pămînt — unde? Mai sus 
de pămînt e cerul.

— Chiar asta.vrusei să zic.
— Nu înțeleg.
— Păi să-l vezi pe omul ăsta al nostru, 

cum merge el pe strada mare! Cu pălăria 
sau cu căciula pe ceafa ți cu ochii în sus, la 
cer. Ața nu pot să meargă deck ăia care chiar 
pot să privească spre cer. Adică ăia care s-au 
dezlipk din robia pămîntului. Adică ăia care, 
ca să fiu lămurit, pot pentru ca să-ți facă 
socoteli mai mari, nu numai pentru azi, 
dar ți pentru mîine, pentru poimîine ți 
răspoimîine. Nu mai sînt haturi, nu mai 
sint tipare încremenite pentru nimic, nu 
mai e țarcul celor patru clase primare, nu 
mai e umilința aia veche, a privirii de la 
ieri pînă la ieri. Omul ăsta al nostru e prea 
mare pentru pămînt, deși pămîntul e ți el 
mai mare, ți-a mutat zările de la răzor pînă 
la capetele țării. Poate acum să privească 
mai sus.

...S-a făcut seară ți la fereastră cerul 
noros al iernii vine aproape. Cer de țară, 
apropiat, familiar, cer care nu e de fapt 
deck o prelungire a cîmpului, o urzeală 
sinilie închisă, neagră sau palid-albastră, ca 
în covoarele oltenețti, iar pe acest fond de 
culoare sînt țesute sțelele, luceferii, luna. 
Acest cer nu strivețteți nu apasă, gospodarul 
de jos l-a rînduk din timpuri străvechi după 
întocmirea gospodăriei lui: Carul Mic, Carul 
Mare (cu oițti ți roți). Steaua ciobanului, 
Cloțca cu pui... Dar în trînta cea grea cu 
pămîntul, disproporționat de grea ți de 
mare cu pămîntul acela prea mic, prea strimt, 
cînd avea omul răgaz — ți nu numai răgaz, 
dar ți disponibilitate a spirkului — ca să-l 
privească? Moț Constantin Hinoveanu ți 
alții ca el au luptat pentru cucerirea acestui 
drept. Adică pentru dreptul omului de a 
privi mai presus deck firea lui, deck firea 
strimtă a satului ți a vremii, spre un cer sau 
un cîmp cîndva refuzat, care înseamnă ziua 
de mîine, care înseamnă certitudinea viito
rului.

ILIE PURCARU ■ 
Fotografie de ELENA GHERA ■

poștașul iși caută liniștea
«...la data de 4 martie 1974, sub. nr. 1423, 

s-a înregistrat la aceasta judecătorie acțiu
nea civilă introdusă de reclamantul Corbu 
Aurel, împotriva pirîtului Oneț Petre»...

«...In motivarea acțiunii se arată că 
reclamantul a cumpărat imobilul, în care 
pirîtul ocupă două camere, la 20 decem
brie 1972 și de atunci și pînă în prezent 
pirîtul manifestă o comportare necores
punzătoare atît față de reclamant cît și 
față de alți locatari, prin aceea că îi ame
nință cu moartea, îi insultă, provoacă 
nenumărate scandaluri, vine în stare de 
ebrietate în dese rînduri...» (n.n. extras din 
sentința civilă nr. 1821 din 7 mai 1974, dosar 
1423/1974 — a judecătoriei sectorului 6, muni
cipiul București.)

Cine sînt acești doi cetățeni a căror neînțe
legere a ajuns să constituie subiectul unui 
voluminos dosar de judecată și al multor altor 
dosare și anchete de cercetare, de împăciuire?

Ce ne spun oamenii care-i cunosc?
lată pe scurt cîteva opinii:
Despre Corbu Aurel:
— S-ar părea că situația de acasă l-a timorat. 

L-a făcut, cum spunem în limbaj obișnuit, să 
stea în banca sa. Fuge, da, acesta este cuvîntul, 
de orice dispută. Deși cam repezit, cu toată 
vocea-i puternică și masivitatea corpului, este 
un om bun, ascultător. în muncă foarte con
știincios.

— îl cunosc de 10 ani. Temperament tumul
tuos, este totuși un mare sufletist. Foarte atașat 
familiei. Ține la copii. A avut, nu demult, pe cel 
mic bolnav. Suferea realmente ca un copil. 
(Am redat, opiniile exprimate de Ioana Tinto- 
rescu, diriginte și, respectiv, Luminița Bleoju, 

tehnician, — de la Oficiul P.T.T.R. București 69).
Despre Oneț Petre:

— (...) De cînd îl cunosc, de cîte ori l-am 
văzut, l-am văzut numai beat și de mai multe 
ori cînd mergea la Bufet făcea și scandal și ca 
probă s-a bătut cu chiriașul care stă la mine, 
chiar la mine în poartă (...) și în anul 1973 a 
venit beat și era să dea foc la casa unde stă (...). 
(Sicmund Petre, din str. Soldat Croitoru nr. 54 — 
sector 6).

— (...) Am fost la fața locului (...) cu tot 
comitetul de cetățeni. De cîte ori am fost l-am 
găsit numai beat și pe mine m-a amenințat, 
«Ce cauți în casa mea?» (...) cu acest om nu se 
poate conviețui omenește (...). (Corcodan llarie, 
președintele comitetului de cetățeni, str. Deliu 
nr. 13 —- sector 6).

— (...) în anul 1956 a venit cu forța în locuința 
mea (...) dar eu cu soțul meu nu am fost de 
acord să-l primim în gazdă, dar a intrat cu forța 
fără să aibă vreun contract de închiriere (...). 
în anul 1960 mi-a murit soțul, am rămas văduvă 
și continuu m-a insultat, m-a necăjit, continuu 
vine în stare de ebrietate (...). Chiar în ziua de 
20.IX.1975 a venit beat, m-a înjurat pe mine cît 
și pe proprietari, oamenii cărora le-am vîndut 
casa, am vîndut casa de răul lui, ca să nu stau 
singură, că a zis că mă omoară, stau cu ușile 
numai încuiate. în anul 1972 m-a alungat cu 
cuțitul pe stradă, este un om cu care nu se poâte 
conviețui într-o curte (...) (Doroș Floarea, str. 
Soldat Croitoru nr. 52 — sector 6).

Ce a hotărît instanța în procesul amintit la 
data de 7 mai 1974? A obligat pe pîrît să plă
tească reclamantului contravaloarea chiriei res
tanță pe perioada 1 ianuarie 1973—31 martie 
1974, cheltuielile de judecată etc. A respins 

cererea de evacuare a pîrîtului din imobil pen
tru neplata chiriei și pentru conviețuire im
posibilă.

A pus capăt, această hotărîre judecătorească, 
conflictului? Nicidecum! Nici obligațiile mate
riale stabilite nu au fost respectate. Dar nu 
acest lucru ne reține în primul rînd atenția. 
Ci faptul că, mocnit sau cu izbucniri violente, 
conflictul continuă, normele de conviețuire 
civilizată sînt încălcate, liniștea oamenilor din 
preajmă ades tulburată. (O precizare: fragmen
tele din declarațiile înserate mai sus sînt de 
dată recentă: sfîrșitul anului 1975, începutul 
anului 1976).

Locul acestui conflict: imobilul din str. 
Soldat Croitoru nr. 52.

Cine-s locatarii și ce spațiu ocupă?
1) Oneț Petre, chiriaș (fără contract), ocupă 

2 camere.
2) Doroș Floarea, pensionară, 78 de ani. 

Ocupă 2 camere, conform clauzei stabilite cu 
prilejul vînzării.

3) Florin — 3 ani, Oana-Cristina — 5 ani, 
Gabriela — 7 ani, Maria și Aurel Corbu — 
părinții. A șasea persoană, Tomescu Sofia, 
mama Măriei Corbu. Spațiul ce le revine: tot 
2 camere.

Aici se gătește, se primesc oaspdți, se doarme. 
Tot aici se joacă cei 3 copii, își face lecțiile 
fetița cea mare. Și tot aici, ar trebui să se 
odihnească după 10 ore de muncă și 12 km par
curși zilnic (dacă nu or fi mai mulți), poștașul. 
Omul a cărui viață se consumă pe stradă.

Pentru liniștea sa și a celor din jur, Aurel 
Corbi s-a adresat și redacției noastre. Și s-a 
mai adresat, cerînd sprijin autorizat și legal 
Consiliului popular al sectorului 6. Solicitînd 
să-i fie atribuită chiriașului Oneț Petre locuință 
la altă adresă.

Nu contestăm calitatea organului de stat 
respectiv de a-și emite și motiva hotărîrile, 
față de cererile formulate de Corbu Aurel, în 
cazul de față. Dar sîntem tentați să punem în 
balanță formularea cu care se încheie răspunsu
rile trimise «Cele solicitate de dv. nu pot fi 
soluționate favorabil, din lipsă de posibilități», 
și anii de cînd în imobilul de pe str. Soldat 
Croitoru nu mai există liniște, bună înțelegere 
și conviețuire civilizată. Am adăugat și timpul 
pe care alți oameni și-l irosesc, pentru a cerceta, 
aplana respectivul conflict, lată, dealtfel, opinia 
autorizată a tovarășilor căpitan Pătrașcu Ion și 
plutonier major Parpală Ion, de la circa 13 
miliție, care prin natura unor sarcini de ser
viciu au trebuit să cerceteze și să soluționeze 
multe redamații vizînd neînțelegerile dintre 

Corbu Aurel și Oneț Petre:
— împotriva lui Corbu s-au primit cîteva 

ciudate redamații, ce s-au dovedit neîntemeiate 
și cu expeditori avînd adresele fictive. în ce-l 
privește pe Oneț, cu regret trebuie să spunem 
că a fost cîndva lucrător în cadrele miliției. 
Repetatele abateri disciplinare, generate de 
obișnuința consumului de alcool, au determinat 
scoaterea sa din aparatul nostru. Familia s-a 
destrămat, tot din cauza abuzului de alcool; 
multele redamații privind tulburarea ordinii 
și liniștii publice au aceeași cauză. Am purtat 
numeroase discuții cu ei de cele mai multe ori 
fără un rezultat. Singura soluție, pentru apla
narea neînțelegerilor, ar fi să i se poată asigura 
un alt spațiu locativ...

Sigur, fiecare om își are viața lui. Dar nu 
trebuie uitat că fiecare dintre noi trăim în 
aceeași societate. Că există raporturi și norme 
de conviețuire a căror respectare este obliga
torie pentru toți.

DECEBAL ȚOCA ■
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despre șoferi triști si veseli, pe șoseaua giurgiului

S.O.S. — APELE MINERALE!

cred că românia este cea mai bogată țară 
in ape minerale carbogazoase dn eurona

Evident, nu toate mașinile care se 
angajează pe șoseaua Giurgiului, spre ie
șirea din oraș, ajung la Giurgiu. Lunar 
aproape o mie trei sute, iar în cursul anului 
trecut, în total, peste cincisprezece mii, au 
rămas în marginea orașului, la Atelierul nr. 3 
al secției I.T.B. «Ciclop». Numărul poate că 
nu este impresionant, dar dacă ținem seama 
că atelierul execută lucrări de anvergură, 
nu reparații curente, atunci înțelegem de 
ce, chiar fără a avea firma luminoasă a stației 
«Ciclop» de pe bulevardul Magheru, unitatea 
din șoseaua Giurgiului realizează un plan 
valoric care-i dă dreptul de a se considera 
cea mai mare din București și din țară. «Ca 
să vorbim drept, îmi spunea inginerul 
Moraru Mihai, șeful atelierului, noi avem o 
poziție cam dezavantajoasă. Iar oamenii, se 
știe, au obiceiul, nu numai cînd fac cumpără
turi, dar și atunci cînd vor să-și repare mași
nile, să încerce mai întîi în centru. Nu 
rezolvă acolo, vin la noi. E adevărat, unele 
operații nu se pot face decît aici. Un dispozi
tiv de centrat caroserii pentru Renault 16, 
Volkswagen 1200, Fiat 124 sau Mercedes 
pînă în anul de fabricație 1967, de exemplu, 
nu-1 mai găsesc în altă parte. Dar clienții 
vin și pentru că au. aici, garanția calității 
unei lucrări. Așa ne place nouă să credem, 
ți credem așa pentru că este adevărat, in 
1975, de exemplu, am avut o depășire de 
plan de un milion ți jumătate. E o dovadă». 
«Prin calitatea lucrărilor ați devenit de 
fapt o unitate centrală, ați intrat în atenția 
lumii, ați devenit cunoscuți.» «Numai ața 
reuțim să ne menținem. Pentru noi e o pro
blemă vitală ți în rezolvarea ei nu ne punem 
nădejdea, ața cum s-ar putea crede, în ceea 
ce e mai simplu ți ușor de făcut. Păcat, aș 
zice, de stația noastră «service». Să zicem 
că vine cineva să-și spele mașina. Vine cu ea 
murdară, o ia bec de aici, dar pînă la Bellu 
o termină, e bună de adus înapoi să fie iar 
curățării. Drumul acesta neîngrijit e un 
mare necaz pentru-noi. Bătălia cea mare o 
dăm, cum spuneam, la lucrările grele, în 
urma cărora toate hîrburile astea aduse în 
batistă pleacă pe patru roți. Nu e ușor...»

Atelierul nr. 3 a recondiționat ți mașini 
care ajunseseră ia un grad de uzură de 60-70 
la sută. Asta, pentru cine nu se pricepe, e o 
minune, dar chiar și cei care se pricep re
cunosc că e o probă de măiestrie, de adevărat 
profesionalism, care se explică, după cum 
spune inginerul Moraru Mihai, printr-un 
singur cuvînt: disciplină, in urmă cu doi 
ani. cînd a venit la conducerea acestui ate
lier, avea motivele sale — acelea cunoscute. 
Iară a le mai aminti, de către noi toți — să 
creadă că este foarte greu să imprimi disci

plina și corectitudinea într-un atelier de 
reparații auto. Acum, spune, motivele aces
tea s-au împuținat simțitor, mai ales în 
urma unei perioade de aproximativ un an, 
cînd atelierul de pe șoseaua Giurgiului a 
cunoscut o mare fluctuație de cadre, datorită 
înlocuirii fără menajamente a metodei iertă
rilor repetate ți a închiderii din ochi cu 
aceea a desfacerii contractului de muncă. Cu 
cei 250 de oameni cîți numără acum, atelie
rul cunoaște o atmosferă de lucru temeinic, 
făcut cu cinste și seriozitate, care se face 
simțită atît în calitatea ireproșabilă a fie
cărei operații executate cît și în frecvența 
situațiilor de genul căreia, atunci cînd un 
mecanic a găsit o verighetă într-o Dacie 1300 
a înapoiat-o neîntîrziat și din proprie iniția
tivă proprietarului mașinii. In același timp, 
ideea folosirii cu maximă eficiență a spațiu
lui disponibil a condus la o programare 
riguroasă a fluxului de producție, ordinea 
intrării în reparație a mașinilor făctndu-se, 
după cum spunea inginerul Moraru Mihai, 
în deplină principialitate, ceea ce înseamnă 
că un Opel Capităn așteaptă după o Skodă 
chiar dacă el aparține rudelor vreunui 
maistru sau inginer, sau chiar dacă pe vreunul 
dintre lucrătorii atelierului îl leagă amintiri 
vechi de o mașină, așa cum e cazul maistru
lui Laga Dan, de la stația «service», care 
spune că știe un Mercedes din 1938 și a 
lucrat la el de nenumărate ori. Pe de altă 
parte, ordinea aceasta a intrării și ieșirii 
mașinilor din atelier trebuie să țină seama 
ți de dorințele dienților, mulți dintre aceștia, 
aflu, avînd încă preferințe și neezitînd să 
aștepte cîte o lună sau două, numai ca 
mașinile lor să fie date în grija unui mecanic 
ca Dobrescu Ion, a unui vopsitor ca Bîrzescu 
Dumitru sau a unui tapițer ca Tîmplaru Ion. 
între ei, lucrătorii atelierului se cunosc 
însă și știu că pun tot atîta suflet, că muncesc 
la fel de conștiincios ți de bine, fie că au de 
făcut o reparație capitală, deci au de schimbat 
motorul întreg, fie că trebuie să-i ajute pe 
clienții cu soții mai mofturoase. urmind a 
schimba doar culoarea unor mașini.

Unora nu le place să fie ei înșiși șoferi. 
Altora, da. Manolache Ion, muncitor în 
hala de caroserii, de exemplu, îmi spune că 
a cumpărat cu 30 000 o Dacie 1300 tampo
nată, pe care a făcut-o să meargă și să pre
zinte aceeași siguranță ca una nouă. De mai 
multe ori pe lună face același lucru cu mașini
le altora. Și nu numai el, ci toți cei de la 
atelierul «Ciclop» nr. 3. lată de ce, dacă 
anual trec 150 000 de șoferi triști pe șoseaua 
Giurgiului, la întoarcere ei par să-și fi re- i 
căpătat buna dispoziție ți pofta de viață. I

DUMITRU ELIADE ■ I

L-am «descoperit» zilele trecute — deși 
verbul a descoperi poate fi util numai unui 
ziarist sau cititorilor, nu fi specialiftilor în 
materie, alături de care lucrează de peste 
20 de ani — pe geologul Artemiu Pricăjan, 
cu funcție de inspector pentru problemele de 
ape minerale din cadrul Ministerului Minelor, 
Petrolului fi Geologiei. Știam, desigur, din 
reportajele anterioare că apa minerală româ
nească are nu numai buni specialiști, dar fi 
foarte mulți pasionați, în fapt competența 
fiecărui specialist fiind dublată de o pasiune 
trainică pentru lichidul cu calități miraculoase 
izvorit din glia străbună fi pentru condiția lui 
— așa că Artemiu Pricăjan nu a fost la început 
decît un om în plus pe lista afectiva amintită. 
Apoi am aflat că dînsul este de fapt unicul 
reprezentant al țării noastre la Comisia in
ternațională de ape minerale, care funcțio
nează in cadrul Asociației mondiale a hidro- 
geologilor, comisie pe care președintele ei, 
vest-germanul Karl Frike, îi place s-o nu
mească tot «mondială», în loc de internațio
nală, ignorînd cu bună știință neparticiparea 
voită a Statelor Unite fi a Angliei («englezii 
nu cred în apa minerală, ei cred numai în 
aspirină!»). Cum toată țara cunoaște și laudă 
apa minerală de la Borsec, trebuie să amin
tesc că lucrarea de receptare a izvorului din 
Munții Gurghiului, atît de bine efectuată, i-a 
adus lui Artemiu Pricăjan ți altor doi specia
liști Ordinul Muncii clasa a lll-a. Printre destul 
de numeroasele lucrări ale geologului Pricăjan 
se află și studiul «Apele minerale și termale 
din România», distins cu Premiul Cobălcescu 
pe anul 1972 al Academiei RS.R.

Ne-am cunoscut («prin revista dumnea
voastră ați reușit în numai cîteva luni să 
faceți ceea ce noi ne străduim de aproape 
un sfert de veac — adică atragerea atenției 
opiniei publice asupra apei minerale indi
gene și a stadiului în care se află!»), apoi 
am stat pe îndelete de vorbă. Mai întîi am 
întrebat:

— Cum priviți dumneavoastră, tovarășe Pri
căjan, ca specialist și membru al unei asociatii 
internaționale, apa minerală din România?

— în România există, pe o întindere de 
peste 200 de kilometri, mărginită la sud de 
Zizin (județul Brașov) și la nord de Bicsad, 
în depresiunea Oașului, o zonă uriașă cu 
zăcăminte de apă minerală. Această supra
față de peste 15 000 de kilometri patrați 
formează în fapt cea mai mare aureolă mo- 
fetică — ded și degajare de bioxid de car
bon — din Europa, generată de manifestări 
postvulcanice. Trebuie să vă -spun că în 
cadrul Comisiei internaționale de ape mi
nerale, din care fac parte, s-a luat hotărîrea 
de a se alcătui o hartă a zăcămintelor euro
pene; harta țării noastre prezintă însă difi
cultăți neașteptate pentru desenatori, pen
tru că densitatea izvoarelor de apă mine- 
rafi este un fapt real, apreciabil chiar și pe 
o hartă la scara de unu pe un milion... in 
afara suprafeței amintite trebuie să men
ționăm și acele fracturi profunde din Gm- 
pia Panonică și de pe Valea Mureșului,' 
care generează alte manifestări importante 
de CO2 — presiunea gazului depășind une
ori chiar o sută de atmosfere! Toate aceste 
lucruri duc spre o singură concluzie, pe 
care o susțin dealtfel de multă vreme: 
România este cea mai bogată țară în ape 
minerale, carbogazoase mai ales, din Europa!

— Și totuși țara noastră se află printre 
ultimele locuri pe continentul european în 
privința consumului de apă minerală: nu se 
îmbuteliază decît cel mult 300 de milioane 
de litri anual, revenind deci aproximativ 15 litri 
pe cap de locuitor, în timp de 365 de zile! 
Un mic calcul ar arăta ci, în medie, un locui
tor al acestei țări nu consumă un litru de apă 
minerală decît în 24 de zile și ceva...

—... Nu lipsa resurselor e de vină. în 
orice caz! în vara anului trecut s-a organizat 
la Mamaia un simpozion internațional la 
care au participat specialiști din 14 țări 
europene. Cu toții au efectuat apoi o ex
cursie în țară, cu vizitarea principalelor 
surse românești de apă minerală, impresia 
generală fiind de îneîntare, dar probabil și 
de mirare că nu știm folosi din plin aseme
nea bogății cu care natura s-a dovedit atît 
de generoasă pentru noi. Din păcate, așa 

cum dealtfel și dumneavoastră ați semnalat 
de cîtăva vreme, coordonarea, exploatarea 
și distribuția apelor noastre se face aproape 
la voia întîmplării. Avem opt județe foarte 
bogate în ape minerale care îmbuteliază, 
și alte opt cu posibilități însemnate dar încă 
neexploatate. Au fost, rețineți, 56 de unități 
de îmbuteliere înainte de ultimul război, 
dar avem astăzi numai 24! Bineînțeles, vo
lumul total al apelor îmbuteliate a crescut 
foarte mult, e un lucru indiscutabil, dar 
gama lor s-a subțiat prin desființarea uneori 
fără nici un rost a unor unități. La Bicsad, 
de exemplu, împotriva avizului nostru, ai 
specialiștilor din cadrul Ministerului Agri
culturii și Industriei Alimentare (care a 
reușit pînă în anul 1967, cînd apa minerală 
a trecut în competența industriilor locale, 
multe lucruri bune), s-a hotărît înființarea, 
chiar lîngă stația de îmbuteliere, a unui 
Sanatoriu TBC! Unitatea a fost bineînțeles 
imediat abandonată. Dealtfel, mai multe 
județe din țară ar putea să-și acopere inte
gral nevoile de apă minerală, renunțînd 
astfel fa transportul pe distanțe lungi — 
care aduce cu sine de multe ori schimbarea 
compoziției lichidului, fără a mai vorbi 
despre prețul de cost — numai prin re
deschiderea unor stații de îmbuteliere. Așa 
se poate întîmpla la Tămășel și Ținea (jude
țul Bihor), Stoiceni (Maramureș), Bicsad 
(Satu Mare), Chimindia (Hunedoara) etc. 
De asemenea, studiile noastre au pus în 
evidență posibilitatea unei dezvoltări cores
punzătoare prin exploatarea unor zăcăminte 
noi, cum ar fi cele de la Tg. Secuiesc (Co- 
vasna), zona Mădăraș, Bilbor, Tulgheș (Har
ghita), Valea Borcutului (Maramureș), Ne
grești (Satu Mare), Stînceni-Mermezeu (Mu
reș)...

— Enumerarea dumneavoastră este impre
sionantă. Dar am avea ce face cu atîta apă 
minerală? Comerțul ar avea posibilități sufi
ciente de desfacere?

— Problema depășește oarecum compe
tența mea. Ați menționat însă foarte bine 
că există numai 15 litri de apă minerală 
consumată anual pe cap de locuitor în 
țara noastră. Din păcate, nu există nici un 
fel de reclamă pentru apa minerală, nu 
sînt pliante, anunțuri etc Apoi, ar trebui 
să ne gîndim foarte serios ta export. E de 
făcut însă o... revoluție în sistemul actual de 
exploatare a apei minerale, o reconsiderare 
a ei ca zăcămînt ce poate aduce importante 
beneficii țării noastre. Nu văd de ce nu s-ar 
socoti și apa minerală o substanță minerală 
utilă, la fel ca fierul, cuprul, petrolul, căr
bunele ți ața mai departe — socotită ți 
tratată ca atare! Sînt în general împotriva 
«mamuților» de îmbuteliere (gen Borsec 
acolo fiind de fapt singura stație care se 
pretează la folosința unui utilaj de mari 
dimensiuni) ți cred că ar trebui să facem 
cit mai multe stații de capacitate mică sau 
medie. Se produc astfel de utilaje chiar la 
noi în țară, la Tehnofrig Clui-Napoca, lucru 
care poate elimina importul. Apoi, există 
în țară ți o serie de ape bicarbonatate dar 
fără bioxid de carbon — la Herculane și 
Felix, de exemplu — care ar putea fi exploa
tate prin introducerea CO2-ului, operație 
simplă, care se practică dealtfel ți la stațiu
nea italiană de renume mondial Fiuggi. 
Sînt convins că o apă minerală pe nume 
«Hercules ar contribui mult la renumele 
stațiunii noastre — mai ales dacă ar trece 
hotarele țării.

— La ce măsură radicală vă gîndiți?
— Crearea unei Comisii pentru apa mine

rală, care să cuprindă o serie de specialițti — 
balneologi, geologi, chimițti, economiști, 
tehnologi pentru stațiile de îmbuteliere — 
precum ți reprezentanți ai ministerelor 
interesate: Ministerul Sănătății, cel al turis
mului, cel al geologiei, al comerțului inte
rior ți exterior. Aș putea să vă dau chiar 
și o listă nominală, dacă țineți, pentru 
că — vedeți dumneavoastră — specialiștii 
români în apa minerală tot aceeași sîntem, 
vreo 20-30 în toată țara, de mai mulți ani, 
numai «firma» sub care lucrăm este mereu 
alta. Poate se va reuși tocmai acum formula 
cea mai bună — o așteptăm cu toții!

DUMITRU GRAUR ■
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FABULE MEDICO-LEG ALE (sau prevenire prin informare) planeta, tramvaiul, baia

probele doctorului țurcanu
Era într-o sîmbătă. 23 iunie 1973. Zi 

frumoasă. Vroiam să prind rapidul de lași, 
s-ajung mai devreme acasă. Dar primesc 
un telefon de la miliția din Huși că ia morga 
spitalului de-acolo e un cadavru și trebuie 
stabilită cauza morții. Plec imediat la Huși. 
La portarul spitalului găsesc și-o adresă 
din partea miliției; o adresă obișnuită: Vă 
comunicăm că b 22. VI. 1973, ora 14,30. a 
decedat, b domiciliu, Leondar Culina; cea 
în cauză se bănuiește că a consumat o 
substanță toxică (Detox), de aceea solicităm 
efectuarea necropsiei în vederea stabilirii 

cauzei morții.
Chem autopsierul ți începem munca. Fac 

examen extern, văd niște excoriații ți echi
moze b gît. Am o suspiciune ți telefonez 
după fotograful miliției. Apoi trec la efec
tuarea necropsiei. Și găsesc leziuni la nivelul 
gîtului în musculatura laringelui, leziuni cu 
caracter vital, infiltrații sanguine în mușchii 
laringelui. In momentul acela am ajuns la 
concluzia că e posibilă o sugrumare, dar 
neexcluzînd ți o intoxicare. De ce n-am 
exclus posibilitatea intoxicării! Pentru că 
putea să existe o tentativă de sugrumare, 
după care femeb să fi băut toxicul. De aceea 
am recoltat toate probele pentru examenul 
toxicologic, precum ți fragmente din țesutu
rile gîtului, pentru examenul microscopic. 
De asemenea am luat ți probe pentru grupa 
sanguină.

Era să uit un aparent amănunt nesemnifica
tiv: înainte de a termina necropsia, m-am 
trezit cu o rudă a decedatei care-mi tot ce
rea să mă grăbesc, s-o ia acasă. Agasat de 
insistențele sale, i-am spus: mă grăbesc,dar 
trebuie să-mi foc ți datoria; nu plec pînă nu 
mă lămuresc cine a strins-o de gît. După 
vorbele astea personajul acela pur ți simplu 
a dispărut.

Pe la 16,30 a venit ți Saul Ghelber, ancheta
torul penal de b Procuratura județului Vas
lui cu care în general colaborez, ți împreună 
ne-am dus b domiciliul decedatei. La mar
ginea Huțiului, o casă modestă, pe-afară 
butuci de vie ți curci, înăuntru deranj. 
Acolo am găsit un moțneguț, care însă era 
născut în 1921: Leondar Dezideriu, soțul 
decedatei.

Mai pe urmă, ancheta le-a stabilit istoria. 
El, infirm — o proteză îi înlocuia un picior 
lipsă chiar de sus — pensionar, întîi a an- 
gajat-o pe ea ca femeie de serviciu, apoi a 
luat-o de nevastă ți i-a înfiat băiatul pe care 
ea îl avea dinainte de a se cunoaște ei. Din 
păcate însă, între ei au apărut serioase ne
înțelegeri: din pricina caracterelor lor dife
rite, din pricina copilului, din pricina infirmi
tății lui, din pricina diferenței de virstă, din 
pricina geloziei lui. Iar neînțelegerile au 
degenerat în certuri violente ți bătăi. Pe 
acest fond de tensiune, de relații încordate, 
el a ajuns s-o sugrume. Insă a susținut că 
ea s-a intoxicat cu hortofor, pe care tot ea 
l-a cumpărat ca să-l folosească împotriva 
gîndacilor de Colorado. Au fost înștiințate 
ți rudele, care — mai ales fratele lui — au 
răspîndit această explicație. Numai că medi
cul de circă, nețtiind să fi fost decedata 
bolnavă cîndva de ceva, a refuzat să elibereze 
certificatul de deces ți astfel a impus anunța
rea miliției.

Atunci cînd am ajuns noi b casa celor doi 
soți — despărțiți prin cea mai cumplită 
posibilitate de despărțire a unor soți — era 
o vreme crepusculară ți era, firesc, o stare 
de încordare ți tristețe; însă n-am avut ce 
face si ne-am dedat la îndeletniciri dintre 

CENACLUL FLACĂRA
Asa cum s-a anuntat. duminică 21 martie 1976, începînd de la orele 16. 

la Palatul Sporturilor si Culturii va avea loc o nouă manifestare, cu invi
tatii gratuite, dedicată tinerilor muncitori, tehnicieni si ingineri din între
prinderile bucurestene.

Opțiunile pentru acest spectacol se vor prezenta zilnic la sediul redac
ției, între orele P si 14, pe bază de adresă, însoțită de tabel nominal, indi- 
cîndu-se și funcția participantilor.

Datele la care se vor distribui invitațiile se vor anunța ulterior.
De asemenea, în zilele de sîmbătă 27 si duminică 28 martie se va desfă

șura în primă ediție FESTIVALUL DE PRIMĂVARĂ FLACĂRA — 1976 
prin două mari manifestări la Palatul Sporturilor si Culturii, Cele două 
programe diferite vor fi susținute de membrii reprezentativi ai Cenaclului. 
Precizări -mai amănunțite veți găsi în numărul viitor al revistei.

cele mai prozaice: colegul de la procuratură 
a căutat ades invocata sticlă de hortofor, 
iar eu i-am tăiat unghiile pe atunci doar 
presupusului autor. Sticb n-a fost niciodată 
găsită ți, prin examenele toxicologice, nu 
s-au identificat, în probele biologice recol
tate de la cadavru, toxicele uzuale, de o mai 
largă circulație (insecto-fungicide organo- 
fosforate, organo-clorurate, stricnină, bar- 
biturice, alcool), excluzîndu-se astfel în mod 
indubitabil posibilitatea unei morți violente 
prin intoxicație ca urmare a ingerării uneb 
din substanțele pe care le-am înșiruit. Pe 
de altă parte, pe unghiile lui Leondar Dezi
deriu s-au găsit urme de singe uman, e 
adevărat fără a se mai putea stabili și grupa.

In concluziile raportului meu privind 
expertiza medico-legală de autopsie pe care 
am efectuat-o, am scris ața:

Moartea lui Leondar Culina a fost violentă. 
Ea se datorețte insuficienței cardio-respira- 
torii consecutivă asfixiei produsă prin sugru
mare. in afara leziunilor externe ți interne 
caracteristice sugrumării, la autopsia cada
vrului s-au mai constatat leziuni de natură 
traumatică dispuse în alte regiuni, produse 
prin loviri cu corpuri dure contondente și 
posibil, de corpuri dure. In momentul 

morțu sus-numita nu era în stare de ebrietate 
deoarece sîngele nu conținea alcool. Sîngele 

sus-numitei aparține grupei sanguine AB IV. 
Se exclude o moarte patologică prin afec
țiuni organice ți o moarte violență ca ur
mare a intoxicației prin ingestia unuia dintre 
toxicele cercetate.

Raportul meu a fost omologat ți de specia
liștii de b lași și de cei de b București.

Leondar Dezideriu n-a recunoscut că și-a 
ucis soția prin sugrumare. Tribunalul județu
lui Vaslui l-a condamnat, prin sentința 
pena» nr. 19 din 30. IV. 1974, fa 17 ani 
închisoare, iar Tribunalul Suprem i-a respins 
recursul.

In mare, cam aceasta este una dintre acele 
istorii tragice pe care mi le-a spus doctorul 
V.M. Țurcanu, șeful Serviciului medico
legal din județul Vaslui.

O istorie pe care putem s-o interpretăm 
ți ca o fabulă dacă îi descoperim o morală. 
Or, eu unul cred că dincolo de tragedia 
personală (intenționat n-am spus tragediile, 
ci tragedia) a Culinei ți a lui Dezideriu 
Leondar, morala care rămîne pentru ceilalți 
este aceasta:

Dacă un medic specialist n-ar fi făcut un 
amplu, riguros, științific ți de nuanță raport 
de expertiză în care să fi scris și fraze consta
tatoare precise ți revelatoare — de felul 
acesteia: «pe gît, la nivelul regiunii paro- 
tidiene drepte, o echimoză violacee închis 
pe o suprafață de circa 7/5,5 cm, avînd pe 
ea numeroase puncte diseminate violaceu 
negricioase; incizia făcută b acest nivel 
pune în evidență infiltrații sanguine în 
țesuturile moi subiacente;» — atunci apăra
rea mincinoasă a autorului unei crime ar fi 
putut trece drept adevăr. Și — per con
trarie — sn condițiile existenței unei rețele 
de specialițti cu o profundă pregătire pro
fesională, infractorii nu mai au nici o șansă 
de a evita dreapta lor tragere la răspun
dere.

Cu alte cuvinte, crime care în alte secole 
ar fi putut fi perfecte, în secolul nostru, cei 
științific,devin implacabil dovedibiie. Liniști
tor pentru noi cei multi,descurajam pentru 
cei din crepusculul de după lege și morală.

NELU IONESCU ■

De cincisprezece sau douăzeci de mii de 
ani oamenii, în starea lor frumoasă de 
oameni și de sapiens, folosesc în comun și 
oarecum pașnic planeta. De trei sau patru 
mH de ani sîntem în situația de a ne sluji 
în comun ți oarecum pațnic de orașe și 
străzi. In comun ți, în general, pațnic folo
sim tramvaiul, holul blocului în care lo
cuim, precum ți o seamă de multe alte 
lucruri. Gîlcevile, între persoane ori între 
state, se sting relativ repede, fiindcă n-avem 
încotro: aceasta e toată planeta ce-o avem 
și trebuie s-o locuim în bună înțelegere.

Din anul 1952, familiile Leca și Bonda
renco se trezesc, pur ți simplu. în circum
stanța ciudată că trebuie să folosească în 
comun ți bab casei din strada Puțul de 
piatră 6 — sectorul 1, București. In comun 
ți, neapărat, în burn pace pentru că imo
bilul e situat în buricul Bucureștiului, e în- 
căpător și salubru, are gaze ți cam tot ce-i 
trebuie unei case ca să mulțumească pe un 
om. (Intre alții, a locuit aici și Octavian 
Gpga.)

Treburile gospodăriei au mers ani de 
zile pașnic în casa cu pricina ți ar mai fi 
mers poate ani buni înainte dacă nu s-ar fi 
petrecut întîmplarea că, pe cînd numărul 
membrilor familiei Bondarenco a rămas 
același, familia Leca a tot crescut. în aparta
mentul cu două fete al familiei Leca, prin 
urmare, au apărut doi gineri ți, ca urmare 
directă a acestui fapt, trei copii.

Baia în ciuda nenumăratelor mutații — 
ca să ne exprimăm în termenii distinși ai 
sociologiei — a rămas tot una Și mai ciudat 
e însă detaliul că deși toți locatarii casei 
din Puțul de piatră prosperă ți se chiverni
sesc, baia arată din ce în ce mai rău. Semn 
că traiul pațnic de odinioară a luat sfîrșit.

Cine ți cum a început rîca, e greu de 
spus. Cert este că după o minuțioasă pre
gătire psihologică. Petre Gheorghe, unul 
din cei doi gineri ai familiei Leca dă în 
judecată familia Bondarenco pentru «jig
niri, insulte, injurii, brutalizarea copii
lor etc.». (Dosar 1705/74 Tribunal sector 1). 
Pe 9 pagini, dactilografiate la un rind ți 
jumătate. Petre Gheorghe adună, nici mii 
mult, nid mai puțin decît «30 de acuzații 
grave». Comisia de împăciuire, unde ajunge 
pe dreptate procesul, reține însă numai 
una în baza căreia Valentina Bondarenco, 
fiica bătrînilor Bondarenco, e sancționată 
cu «mustrare cu avertisment». «Mustra
rea» comisiei de împăciuire este, în fapt, 
un fel de apel la bură vecinătate adresat 
ambelor tabere.

Petre Gheorghe este profund nemulțu
mit de hotărirea judecății și convins că 
istoria e mușamalizată datoritii «pilelor» 
familiei Bondarenco. Iar un om nemulțu
mit în profunzime, cum știe toată, lumea, 
insistă.

Pentru ca cititorul să priceapă din capul 
locului cum stau lucrurile, precizăm că am 
avut răbdarea și, la urma urmei, uimirea 
să citim cele «30 de acuzații grave» strinse 
cu o perseverență demnă de o cauză mai 
bună de Petre Gheorghe pe durata unui 
an întreg (conform propriei sale mărturi
siri scrise și semnate). Cititorul știe că 
orice zicere rea, în absența martorilor, ca
lomnie se cheamă. Iar cînd zicerea e spusă 
în scris și e rea de tot, e insultă ți se pedep
sește, ca și calomnia, conform legii. Ei bine, 
rar am întîlnit text de dare în judecată 
care să fie mai plin de insulte ți calomnii 
precum cel alcătuit de Petre Gheorghe. 
Dacă Valentina Bondarenco ar fi avut ambi
ția să-l aducă în fața justiției pe dumnealui, 
pentru cele scrise în memoriu, ar fi primit, 
fără nid un dubiu, un substanțial cîțtig de 
cauză. In plîngerea adresată legii de Petre 
Gheorghe apar cu o frecvență amețitoare 
cuvintele: curățenie, mătură, ștergător, 
scutură, ceartă, scandal, baie, apă, precum 
ți derivatele. Petre Gheorghe spune în 
scris că ei, cei din familia Bondarenco, 
«sînt intriganți, invidioși, recalcitranți, vul
gari, suferind de mania persecuției ți răi 
platnici», că «dau dovadă de o nebunie 
periculoasă pentru cei din jur». Petre 
Gheorghe cere cu infinită candoare justiției 
«să constate dacă împricinați! suferă de boli 
ale sistemului nervos» deoarece «ne chinu
iesc viața, ne știrbesc demnitatea ți ne 
uzează moral». Memoriul e plin de pican
te»’, apropo de viața intimă a familiei ve
cine ți, pe alocuri, de-o grosolănie, de-o 
insolență, de-o lipsă de bună-cuviință mai

mult decît jenante.
împricinaț» sînt: Vladimir Bondarenco, 

73 de ani, Cristina. 71 de ani — ți Valentina, 
46 de ani, pensionată pe motiv de boală.

Vă imaginați, stimate cititor, că trei pen
sionari — din care Cristina Bondarenco e 
mai mult în spital decît acasă — ar avea 
curajul să atace, în plină zi ți b loc de tre
cere. niște oameni tineri ți în puteri!

Pe 28 septembrie are loc în baie un in
cident — inevitabil, am adăuga — din care 
Valentina Bondarenco iese cu o spaimă mare 
ți, peste spaimă, cu un certificat eliberat 
de Institutul de medicină legală pentru «le
ziuni provocate de un corp dur». în baza 
acestui certificat, familia Bondarenco dă în 
judecată pe familiile Leca, Baciu ți Gheorghe 
(dosar 4499/75 Tribunalul sectorului 1, pro
ces penal). Petre Gheorghe dă ți eL se în
țelege, proces, pentru aceeași sfadă din 
baie. (Dosar 743/75 Comisă de judecată a 
sectorului 1, proces civil).

Dacă pînă acum istoria vi s-a părut cu
minte, vă previn că de aici încolo devine 
palpitantă: cele două familii cîștigă, în două 
instanțe diferite, cele două procese!!! Bon
darenco, bătrînul și fiica sînt amendați cu 
1 500 lei, femeile familiilor Leca. Baciu și 
Gheorghe cu cîte 3 000 lei fiecare. Putem 
socoti aid un cîțtig dar — dat fiindcă e 
vorba de două procese cîțtigate, nu! — 
de 10500 lei în contul locatarilor din casa 
cu nr. 6, strada Puțul de piatră. Dacă soco
tim timpul pierdut cu judecățile și-l măsu
răm în iei, dacă echivalăm în lei ți pierde
rea de vreme a martorilor scoși din pro
ducție, plus amenda încasată de un martor 
ai familiei Petre Gheorghe, pentru că nu 
s-a prezentat b prima înfățișare, dacă adău
găm, în fine, cheltuielile de judecată, nervii 
roți, pantofii scîlciați, nopțile cu frisoane, 
tulbureab din casă ți toate belelele ce vin 
de obicei cu un proces obținem @ sumă 
frumușică. Ne-am putea imagina că este 
exact suma ce-ar fi fost necesară construc
ției unei tăi nou-nouțe în folosul exclusiv 
al celor ce se cheamă Leca, ți Baciu, ți 
Gheorghe.

Firește, povestea nu se încheie aici. Ur
mează recursul. Pe care, de bură seamă și 
în sensul întîmplărilor de pînă acum,ambele 
tabere îl vor cîțtiga. Și, uite așa, din proces 
în recurs, din recurs în proces, istoria are 
șanse să dureze. Cît! Cum cît! O mie de 
ani. Două mii de ani. Poate și mai mult.

Ce se mai întîmplă. totuși! Considerîn- 
du-se nedreptățit, «amenințat cu spectrul 
închisorii». Petre Gheorghe alcătuiește un 
plan complex de bătaie din care o fia 
importantă e memoriul ce-l încredințează 
redacției «Flacăra». Tonul memoriului e 
catastrofic ți în multe privințe asemănător 
celui care a declanșat ostilitățile în chip 
direct. Petre Gheorghe scrie ți semnează 
convingerea jenantă că un bătrm de 73 de 
ani, o bătrină de 71 — actualmente într-o 
situație dramatică la spitalul «Ascar» — ți 
o femeie de 46 de ani, pensionată pentru 
boală, ar fi în stare să terorizeze niște 
oameni, ți mulți, ți sănătoși, ți bine mersi 
întru toate. Ce motive are Petre Gheorghe 
să procedeze astfel!

Nu vrem să facem supoziții păgubitoare 
intereselor sale, dar nu putem să nu băgăm 
de seamă că, odată cu scurgerea timpului, 
familă Bondarenco se micșorează pe cînd 
familiile Leca, Baciu ți Gheorghe se împli
nesc ți au nevoie de tot mai mult spațiu. 
O nevoie pe care nimeni n-ar îndrăzni să o 
condamne dacă ar afla o rezolvare civili
zată, adică umană. Dacă ne permitem să 
încheiem cu ipoteza aceasta este pentru că, 
începînd ancheta la solicitarea stăruitoare 
a lui Petre Gheorghe, ajungem b unele 
adevăruri exact contrare celor pe care ar 
fi voit să le dovedim. Nu mai e nevoie să 
spunem, desigur, că pe parcursul anchetei 
am avut surpriza să constatăm că multe din 
cele declarate ți scrise de Petre Gheorghe 
sînt frumușel ciuntite de aderâr, conform 
strigării: «Ai noștri au întotdeauna drep
tate. Trăiască ai noștri!»

De ce facem din toată istoria asta un 
articol! Fiindcă de cincisprezece sau două
zeci de mii de ani oamenii, în starea lor 
frumoasă de oameni ți de sapiens, folosesc 
în comun ți oarecum pațnic planeta, cu 
osebire cei ce se cheamă cu toată îndreptă
țirea oameni.

TUDOR OCTAVIAN •
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în nordul județului Olt, la o distanță egală (45 km) de 
Slatina și Pitești, se află Spineniul. sat nu prea vechi (atestat 
prima oară în cancelariile veacului XVn). nu prea bogat 
(pămînturi podzoiice, șuvoite și fără apă, într-o frămîntată 
zonă de trecere de la deai la șes), dar în care timpul și 
oamenii au început să se împace destul de bine.

în seara cind am poposit aici, o ploaie cu furtună, miș
cată de electricități înalte, a clătit sticla cerului pînă ia 
moleculă, a purificat văzduhul pînă sus, a făcut ioc. înlă- 
turînd norii iernii, primelor stele și primelor adieri de 
vînt cu miros reavăn, tulburător, de țarină. Primeie 
adieri ale primăverii, plutind pe sub crîngurile de s'ră- 
luciri ca niște dinți suavi ai unor ferăstraie de sunete, ce 
încercau parcă să taie copacii de stele și să-i scuture jos. 
cu crengi cu tot. Hotărît, mi-am zis. nu va mai ninge, 
pămîntul va înflori!

în zori însă satul, din nou, era alb, ningea bogat, fulgi 
mari se învălmășeau, zbîrnîiau și plesneau sub fulgerul 
unor nevăzute harapnice, împletite din mătase de ger.

Loc de răspîntie, deschis surprizelor anotimpurilor, 
răscruce aeriană de regimuri climatice diferite, unghi de. 
aspră interferență între năvala de aer cald a cîmpiei și 
zidul rece a! dealurilor. Spineniul este totuși, de la o vreme, 
un ioc în care timpul și oamenii au început să se împace 
destul de bine.

E o comună întinsă, cu peste patru mii de locuitori, ri
sipiți în vreo șapte sate. Ca să treci pe la toate gospodă
riile trebuie să străbați vreo 60 de kilometri: mai mult 
decît distanța pînă ia Slatina sau Pitești. 40 km sînt de 
drum principal, pot fi parcurși cu mașina, restul însă, 
pe măsură ce te afunzi în golul tot mai adînc dintre case, 
sînt abordabili doar cu șareta, cu bicicleta sau cu piciorul. 
Kilometri care încep cu asfalt (16 km de asfalt, plantați 
în ultimii trei-patru ani) și sfîrșesc în poteci înguste, 
printre dealuri și văi și rîpi. Kilometri întregi de pustie
tate, printre văile unor ape care, abandonîndu-și albiile, 
au abandonat paraginii zone întinse. Coline sculptate în 
trepte (de către oameni, de către ape, de către lucrarea 
secretă a timpului?), puse-n mișcare bucată cu bucată, 
către deșerturi, ca într-o repetiție generală a unei oro- 
geneze care n-a mai avut loc. Intenții indescifrabile ale 
naturii, ratate fără să știm de ce. cetăți neterminate ale 
pămîntului, vanități de piatră prefăcute în nisip, perse
verențe tantalice, de sobol, ridicînd cu umerii mușuroaie 
lăsate de izbeliște în chiar pragul ajungerii lor la lumină.

E o comună care, ca toate așezările românești, își re- 
scrie astăzi priveliștea, și-o așază într-o ordine nouă, 
într-un desen care se cheamă sistematizare, urbani
zare. Cele șapte sate se vor regrupa, alcătuind numai 
trei. Șase sute optzeci de gospodării vor fi strămutate, 
dintr-un total de una mie șase sute optsprezece. Deci 
vor apare. în viitorii ani, 680 de case noi. Dacă introducem 
în ecuația sistematizării celelalte construcții noi ale sa
tului, ridicate în ultimii zece ani. printre care 218 case, 
pe iîngă numeroase edificii publice, rezultatul înseamnă, 
în fapt, o nouă hartă a locului, cu punctele principale de 
referință ancorate în solul acestor ani.

Ce mai rămîne din Spineniul de ieri!
Am pornit, sud ninsoarea învălmășită de vînt, prin sat, 

căutîndu-i istoria, căutîndu-i tradiția, căutînd temeliile 
pe care zidim, căutînd apa vechilor sale fîntîni. din care 
ne adăpăm și în care, din cînd în cind, ne privim, ca să 
vedem cine-am fost și cine sîntem.

Satul de ieri, satul dintoideauna. ca și întreaga cîmpie 
și țară veche, erau împărăția de lemn a fîntîniior. Coco- 
stîrci singuratici ce vegheau zările, semnalînd de la mari 
distanțe prezența omului, prin înclinarea cumpeneior. 
ciocuri de pasăre care pătrundeau adînc în pămînt. Fîntîna 
era un simbol social. în jurul ei se întîineau nu numai 
cîțiva oameni, dar și comunități umane. Se salutau, se 
respectau, veneau, plecau. Fîntîna rămînea singură, dar 
nu tristă, cu ochiul clar al nostalgiei ascuns adînc în pămîht, 
știind că cei care pleacă se vor întoarce și, pînă cînd se 
vor întoarce, vor ține minte apa, răcoarea, generozitatea, 
ospeția. Fîntîna era simbolul mut al legăturilor dintre 
oameni, simbolul unității obștii, glasul de susur al pă
mîntului, adunîndu-i mereu pe cei plecați, nelăsîndu-i pe 
cei plecați să se risipească.

în Spineni nu erau fîntîni și oamenii, neavîndu-le, se 
risipeau. Nu erau fîntîni. satul fiind așezat pe dealuri. 
Pînza freatică ia Spineni e la 135 de metri sub 
pămînt. in Aluniș. satul vecin, e la 172 m. Apa era adusă 
de la mulți kilometri, cu sacalele, de undeva, din valea 
rîului Vedea, de unde se scotea cu ajutorul «buduroaie- 
lor», putini înfipte în matca rîului. Apa din ploi și din 
zăpezi se colecta în niște gropi și, filtrată prin cîțiva metri 
de puț, alimenta gospodăriile doar cîteva săptămîni pe 
an. Pămînt sărac, fără apă, pe care oamenii îl părăseau, 
iuînd. de cînd se știau, calea orașelor.

Acum, comuna dispune de o întinsă rețea de conducte, 
care alimentează cu apă potabilă toate gospodăriile Alu- 
nișului și Spineniului. Sacalele și buduroaiele au dispărut, 
vechile gropi de colectare a apelor sînt folosite de C.A.P.- 
uriie celor două sate într-un sistem local de irigații care 
fertilizează ogoarele cu porumb, plantațiile cu pomi fruc
tiferi, pășunile cu trifoi. Acum, viața oamenilor se poate 
fixa pe acest pămînt, dar, înainte vreme, de pe acest pă
mînt fără apă și fără daruri, oamenii plecau. Iuînd calea 
orașului.

Ce însemna, în epocă, «a lua calea orașului», ce însemna 
orașul (Piteștiul, Slatina și mai cu seamă Bucureștiui, exodul 
celor din Spineni atingîndu-l în special pe cel din urmă) 
pentru satul rămas între dealuri și rîpi asemenea unui 
univers scufundat, în care nici măcar o cumpănă de fîn- 

tînă nu săpa în adîncul cerului un semn al prezenței omului?
Un studiu publicat în 1937 (V. Oprescu-Spineni: «Emi

grarea la orașe a locuitorilor din Spineni-Olt») îi prinde 
sub amară observație pe cei care, plecînd din sat. aban- 
donîndu-și vetrele «de cum se termină arăturile toamnei», 
se întorc, ca păsările, «odată cu primele mijiri ale soarelui 
primăverii», aducînd nu numai o agonisită săracă, ce se 
termină repede («ocupația acestora la București este în 
mare parte lucrul în grădini și parcuri, unde sînt angajați 
cu luna și plătiți foarte prost»), dar și niște rele ce se în- 
cuibă în sat, proliferează, ating, după părerea cercetăto
rului, proporții de catastrofă. Intr-un Spineni ce număra, 
în epocă, doar 189 familii, sînt, notează autorul studiului, 
«peste 50 de cazuri de sifilis», boală adusă din mahalalele 
Bucureștiului. de unde, notează același, vine și «o nouă 
mentalitate despre obiceiuri, îmbrăcăminte etc.», vine 
«portui nemțesc», de fapt parodia lui. vine «ironizarea» 
moravurilor arhaice, a «duhului satului», a codului eticii 
populare, înlocuit cu principii ce se deprind din contactul 
cu o anume faună a orașelor, cea a negustorilor în primul 
rînd. 48 de bărbați din Spineni sînt, în epocă, «marchi
tani», colectează din sate păr de porc, pe care-l vînd, 
în orașe, negustorilor-fabricanți de perii și bidinele. în
șelați mereu de negustori, înșală. la rîndu-le, cînd colec
tează părul, încearcă, după cum înșiși mărturisesc, «să-i 
ia pe nimic», dînd în schimb niște stambă sau niște sare, 
exploatînd mai ales naivitatea copiilor din sate, ce le 
strecoară ghemotocul de păr furat din casă în schimbul 
unui inei de plumb sau al unei păpuși de zahăr. Ei colindă 
țara, traversează Oltul, Vlașca și Teleormanul, ajung pînă 
prin Vrancea și prin Galați, dar, cu trecerea vremii, ago
nisita le e tot mai mică, viața tot mai nesigură, ei simt tot 
mai acut presiunea unui timp pentru care nu mai au in-

SPINENI, 
O AȘEZARE 
A OAMENILOR 
ACESTEI EPOCI, 
CARE-SI 
ÎNTEMEIAZĂ 
CU VREDNICIE 
PREZENTUL, 
DUPĂ MAI VECHI 
ASPIRAȚII 
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strumente de supunere sau de integrare. Scriitorul Ion 
Marin lovescu, originar din aceste locuri, consemnează 
într-un studiu din 1937 următoarea mărturisire a unuia 
dintre marchitani. Nicolae Belu, «om de 48 de ani, căsă
torit, cu copii și cu vreo două ciase primare», despre 
«ce crede el în ce privește viitorul marchităniei»:

«Mă întrebi dumneata că ce va ajunge meseria asta de-a- 
cum înainte? E greu, neică, de spus. De unde aș putea eu 
să ghicesc? Totuși, din prostia mea, eu cred că va pieri cu 
timpul, și uite de ce. Vezi d-ta, acum s-a mai deșteptat 
lumea o țîră... Că vezi dumneata: dacă se deșteaptă lumea, 
nu mai e de trăit. Vreau să spun că oamenii ăia de la vale, 
pe unde umblăm noi cu marfa, se vor deștepta și ei, vor 
deschide ochii și vor- vedea, adică vor băga de seamă, 
că părul ăla de ia porc, în ioc să-l lase pe mîna copilului, 
ca să vină la mine și să-i dau în loc un inel de plumb sau 
un șir de mărgele, mai bine e dacă-l strînge vreo ,,cumpa- 
rativă” și-i vinde cuffotui. Mai frumoase parale ia pe ei 
atunci. Și atunci te întreb eu pe dumneata: ce dracu’ 
mai căutăm noi pe-acolo, că puterea meseriei noastre e

pe nimic, 
o putere. 
Așa cred

în a înșela copilul, ca să-i luăm părul de porc 
Altminteri, meseria noastră nu mai are nici 
moare, dacă ajungi să negustorești cu francul.
eu, în prostia mea, că vor veni timpurile. Ai să vezi d-ta 
sau alții ca d-ta. care ăți trăi în urmă și noi om fi făcuți 
mușuroi de mult la cimitir. O să te gîndești atunci ia 
vorba mea».

De fapt, «deșteptarea lumii» și dispariția marchitanilor 
s-au petrecut odată cu apariția cooperativelor și a maga
zinelor sătești, care au ruinat micul comerț ambulant, 
condiția-i tristă și condiția tristei sale înșelăciuni, inclusiv 
«relele» de alte feluri pe care, ca și aite forme de emi
grație spre urban sau de atingere cu urbanul, le aducea 
în sar le aducea ființei și duhului locului.

Orașul însă avea să pătrundă de-acum în sat cu o forță 
nouă, modelatoare de peisaj și de lume, continuînd altfei 
mișcarea timpului sau imprimîndu-i timpului o mișcare 
pe o altă dimensiune, cu consecințe pe care nu vom ezita 
să le numim istorice.

Orașul a adus Spineniului, ca tuturor satelor noastre,

18



GENERAȚII
Zac — toți ai mei — în satul de cîmpie, 
păziți de vinturi, mingîiați de ploi, 
fîntîni respiră-adînc, din veșnicie, 
cresc grinele, din țeste de eroi.

Albastrul ochilor — li-i in cicoare, 
iar sîngele — prin lanuri izvodit — 
dovadă vie-i azi, în orice floare 
că n-au trecut degeaba-n asfințit

Cu pasul greu de tot ce i-a durut 
ca ei am mers, prin veac, pe-aceeași cale: 
și nu le-a fost mîndria, pe roți de care, lut, 
un cîntec mi-au lăsat Dar nu de jale!

Cînd ierburi m-or întoarce spre ai mei, 
cum truda zilei se petrece-n seară, 
celor ce vin, le voi lăsa —temei — 
împătimita dragoste de țară.

DESPINA MINCU ■

* V

tractorul, chimia agricolă, electrificarea (deci radioul, 
televizorul), conducta de apă, pompele pentru irigații, 
autobuzele care fac legătura cu Slatina, cu Piteștiui și Bucu- 
reștiul. mărfurile industriale, materialele noilor sale con
strucții, i-a trimis doctori, ingineri, profesori, economiști, 
arhitecți; cu un cuvînt. în loc de a-l risipi, ca odinioară, 
l-a ajutat să se fixeze, să se consolideze, să se așeze pe 

r niște temelii tefere de civilizație, pentru totdeauna.
Sentimentul acesta de siguranță, de calm, fertil, de uni

vers ce se așază pe niște fundații ferme, ți-i dă însăși geo
grafia peisajului, ce s-a transformat și se transformă de ia 
an ia an. Pînzeie pe care țăranul cooperator le pictează 
pentru fiecare anotimp sînt într-adevăr sensibil modifi
cate de la an la an. fierul tractorului ștergînd culoarea 
vegetației, pentru ca. după el, brațul și mintea să semene 
alte culori, mai' viguroase, mai bogate, uneori chiar fre
netice în vitala lor dezlănțuire. Față de anii vechi ai Spi- 
nenilor, recoltele de porumb ale C.A.P.-urilor sînt astăzi 
de trei-patru ori mai mari. Sînt parcele de pe care oamenii 
acestui pămînt sărac au cules și cîte 5 OOO kg porumb la

hectar. Sistemul de irigații înaintează mereu (cam cu 
cîte 30 de hectare pe an), la fel lucrările de amendamente 
(«rata de amendamentare» a solului: între 600 și 700 de 
hectare pe an), la fel fertilizările'cu îngrășăminte, ia fel 
plantațiile de pruni și meri, la fel trecerea oamenilor din 
azi în mîine. proiectele lor de muncă, proiectele lor de 
viață. Suprafețele pomicole ale C.A.P.-urilor vor spori 
în acest cincinal cu 300 ha, oile satului vor fi 8 000 (de trei 
ori mai multe ca acum), iar harta propriu-zisă a așezării, 
în perspectiva sistematizării, ți se pare a căpăta, ca și 
harta cîmpului. nu atît culorile anotimpurilor ce vor veni, 
cit valoarea cromatică a unei pînze îndelung migălite.

Vibranta cuvîntare a tovarășului Nicolae Ceaușescu ia 
Congresul consiliilor populare, chemarea adresată de 
congres către cetățenii înfegii țări au răscolit, au stimulat 
inițiativele, au îndemnat ia o regîndire a efortului creator 
ai satului pe toate planurile — atît de vaste — care-i 
alcătuiesc existența de azi. P

Satui, de fapt, e un șantier. Are numeroase construcții 
noi, unele încheiate, altele în curs de edificare. Are, prin-

tre construcțiile încheiate, un spital cu 125 de paturi 
(șapte medici), un dispensar, o farmacie, un dispensar 
veterinar, 3 școli generale, cu 618 elevi și 46 cadre didac
tice (în trecut: o școală primară, doi învățători). 8 grădi
nițe (care-i cuprind pe toți copiii de 4-5 ani), o fermă 
I.A.S.. o stațiune de mașini agricole. 3 magazine univer
sale. 3 magazine sătești, 3 cămine culturale. 3 cinemato
grafe, electrificare, apă potabilă, asfalt, început de termo- 
ficare, poștă. C.E.C.. bancă agricolă etc. în construcție: 
o școală nouă, o moară modernă, o baie comunală. în 
perspectivă: primele blocuri de locuințe, pentru angajați! 
comunei (care-s vreo 250) și pentru membrii C.A.P.- 
urilor.

43 din cele 46 de cadre didactice sînt fii ai satului. 3 
nu-s din sat, dar s-au mutat în sat, nu fac navetă, sînt fii 
prin adopțiune ai satului. Președintele C.A.P.-ului din 
Aluniș, Marin Drăgușin. e om al locului, președintele 
C.A.P.-ului din Spineni, ing. Ion Murgan, nu-i de-al locului, 
dar s-a însurat aici, e acum «de-aici» Nu-i de-aici, dar s-a 
căsătorit aici și a devenit «de-aici» profesorul de istorie 
Ion Popescu, directorul coordonator ai școlilor. E de-aici 
primarul comunei. Gheorghe Sterpu. Nu-i de-aici, dar e 
aici de două decenii, medicui Paul Tomescu, directorul 
spitalului, care nu părăsește satul decît atunci cînd e 
chemat la Pitești (dr. Paul Tomescu, vîlcean de iei și spi- 
nean prin adopțiune, fiind medicul echipei F.C. Argeș). 
Satul de astăzi nu numai că nu-și dispersează fiii, ca altă
dată, dar îi absoarbe și pe alții.

Și totuși, pe mulți, pe foarte muiți dintre bărbații 
Spineniului nu-i vei găsi în Spineni. ci prin alte locuri. îi 
vei găsi (ca pe unui din descendenții lui Nicolae Belu. 
marchitanul pomenit mai sus) pe platforma Cotmeanâi. 
printre sondori. II veigăsi pe noile platforme industriale 
ale Slatinei sau PiteștiuIui. printre făurarii de aluminiu, 
printre constructorii de automobile, printre chimiști. 
Peste o mie de bărbați ai Spineniului părăsesc, diminețile, 
satul, luînd calea orașului, devenind ai lui.

Ce înseamnă, astăzi, «a lua calea orașului», ce înseamnă 
orașul pentru cei care intră în el. ce ie oferă el, pentru 
satul rămas între văi și dealuri?

Acești oameni, îmi spune primarul Gheorghe Sterpu. 
aduc în sat nu numai niște bani, nu numai niște priceperi 
și iscusințe, nu numai niște deprinderi și niște pretenții 
«urbane» (ei avînd fiecare modelul orașului în buzunar, 
aplicîndu-l ogrăzii din sat și chiar satului însuși, cînd e 
nevoie și cînd se poate, ei fiind, deci, cei mai buni pro
pagandiști ai sistematizării, cei dintîi care și-au introdus 
în case televizor și apă la robinet, cei dintîi care și-au cum
părat automobile «Dacia», astăzi în număr de 24 în co
mună), dar ei aduc, înainte de toate, niște idei, niște 
concepții și niște gînduri ce țin de etica nouă a muncii 
industriale, de conștiința muncitorească, de perspectiva 
muncitorească asupra muncii, asupra vieții. Ei, cei dintîi, 
se prind în muncile de folos obștesc, ei, cei dintîi. contri
buie cu bani și cu eforturi la tot ce se întemeiază astăzi 
în sat. Paradoxal pentru unii, tot ei sînt și cei care, ne- 
renunțînd la portul strămoșilor, îl îmbracă, primii la 
horă, sau pe scena căminului cultural, și tot ei, cînd își 
fac case noi. le vor cu prispă și cu stîlpi, desigur și cu con
fort modern, una pe alta neexcluzîndu-se. cerîndu-i iui 
nea Gheorghe Boștină. șeful echipei de meșteri zidari a 
C.A.P.-ului, să facă ce-o ști ca să păstreze linia și parfumul 
arhitecturii tradiționale a locului.

Sînt de-acum acești oameni — musafiri doar ai amie
zilor tîrzii ale satului, doar ai serilor și ai nopților lui — 
niște orășeni? Ei muncesc la oraș, ei se îmbracă în salopete, 
nu în cojoace (minus duminicile, cînd își reiau vechiul 
port), ei sînt mult mai aproape, prin tot ce fac și prin tot 
ce gîndesc, de orășanul din Slatina sau din Pitești, decît 
de prietenul din copilărie, care paște oile pe dealurile 
pustii. Rămîn ei. totuși, oameni ai satului, ai acestui sat 
pentru care, în amiezi și în seri, nu pregetă să muncească, 
nu pregetă să gîndească? Răspunsul aparține cercetătorilor, 
sociologilor, scriitorilor. După aproape patru decenii de 
ia studiile pe care le-am citat. Spineniui îi așteaptă din nou.

Peste omătul înalt, sub; ninsoarea învălmășită de vînt. 
privesc, oricum, o așezare a oamenilor acestei epoci, care-și 
întemeiază cu vrednicie prezentul, după mai vechi aspi
rații dar la nivelul de exigentă al viitorului.

ILIE PURCARU ■
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puțin fotbal în „16-
TG. MUREȘ, A.S.A.-Dinamo 4-2 ■ Trei au fost bene

ficiarii meciului de cupă dintre A.S.A.-Dinamo. Echipa locală, 
care s-a calificat în faza următoare a competiției, publicul, care 
a fost servit cu șase goluri, unul mai frumos decît altul, și care 
a trecut de la o stare de înmormîntare la un entuziasm de 
nedescris, fotbalul în sine, un adevărat spectacol desfășurat 
în limitele unei depline sportivități. ■ Sumar descrisă, partida 
s-a desfășurat astfel: Dinamo are un start înspăimîntător 
(pentru gazde) de lucid și de exact, punctînd de două ori prin 
Dumitrache în numai 12 minute. Deși primesc un gol (Hajnal 
șutează în minutul 14 necruțător la vindu), după care mure
șenii devin tot mai insistenți și mai periculoși (Cavai salvează 
de două ori în extremis, iar Sandu Gabriel interceptează și 
stopează cîteva periculoase atacuri), dinamoviștii opresc oare
cum motoarele și își permit să rateze încă din fașă o suită de 
atacuri prin Dudu Georgescu, parcă împiedicat la ambele 
picioare, și prin Dinu, autor de pase lungi, dar inexacte, date 
ca să fie și să se găsească... ■ Pe acest fond de îmbătrînire a 
jocului, patru mari ambițioși, Naghi (care a alergat cît în tot 
turul), Hajnal, Boloni și Fazekaș au reușit în repriza a doua, 
în numai 30 de minute, să înscrie trei goluri, dintre care, 
pentru frumusețea sa, îl evidențiem pe cel realizat de Boloni. 
O formidabilă lovitură cu capul de la 16 metri, la o centrare 
executată de Pîslaru. ■ Arbitrajul: N. Cursaru (Ploiești) 8. 
(Victor Niță). ■ BUZĂU, Gloria-F.C. Bihor 5-6. At
mosferă de mare derby. 22 de cale au fost înmînate jucătorilor 
înaintea partidei, pe fundalul galeriei «Sta-ne, Sta-ne, vrem un 
got»... Destinate de regulă mireselor, pentru poza de rigoare, 
calele au ajuns de data aceasta în mîinile unor bărbați adevărați, 
care au aruncat în luptă toate resursele, furnizînd o confrun
tare aprigă și dramatică, dar corectă. ■ Cînd a auzit Stan 
îndemnul spectatorilor, în minutul 12, marcînd cu un șut plasat, 
rezultatul era 1-0 pentru orădeni, deschiderea scorului dato- 
rîndu-se, în minutul 3, lui Agud. Au urmat, după egalare și 
pînă la executarea penaltyurilor, minute de presiune constantă 
la poarta oaspeților, constrînși la apărare, un joc bun al buzo- 
ienilor, dirijat de marele talent comod care este fostul inter
național Grozea, precum și o serie de ratări exasperante, între 
care două bare ale aceluiași Stan! ■ Golul victoriei gazdelor, 
o garnitură ambițioasă și dispusă la orice efort, a plutit mereu 
în aer și... a rămas acolo. ■ Executarea penaltyurilor a fost de 
un dramatism tragic pentru gazde, virtuale cîștigătoare înain
tea ultimelor două serii duble, cînd scorul era, după ratarea 
lui Dărăban, 4-3. Dar Oprișan și Enache, ultimii executanți, 
au ratat, orădeanul Albu a adus egalarea, s-a trecut la loviturile 
suplimentare și ex-progresistul Radu Ionescu a greșit din nou, 
Eugen Naghi pecetluind o victorie care a fost mai puțin a echipei 
superioare și mai mult a norocului și nervilor tari. ■ Arbitra
jul: Gheorghe Vasilescu 1 (București) 8. (Ovidiu loani- 
țoaia). ■ BACĂU, Sport Club-U.T.A. 1-2, după un meci 
care a fost multă vreme la discreția gazdelor ce și-au creat, 
mai ales în prima repriză, o cascadă de ocazii, ratate cu senină
tate de Cărpuci și Chitara. ■ După pauză Broșovschi a deschis 
scorul cu un șut-bombă, Duțan a egalat repede, reaprinzînd 
speranța în tribună. A venit însă rîndul lui Coman să gre
șească, și Broșovschi a izbutit al doilea gol, sintetizînd superio
ritatea oaspeților pe parcursul ultimelor 45 de minute. ■ An
trenorul Constantin, înainte de meci: «Am mari emoții. 
Pînă acum, echipa noastră n-a jucat decît pe gheață, astăzi 
terenul e alunecos...» Temerile au fost justificate, localnicii 
alunecînd în afara luptei pentru Cupă ■ Arbitrajul: Mihai 
Moraru (Ploiești) 9. (Emanuel Tînjală). ■ GALAȚI, 
C.S.U.-C.F.R. Cluj-Napoca 1-0. Două goluri marcate de 
gazde (Cotigă, min. 30 și Marinescu, min. 31) și anulate de ar
bitrul bucureștean Stîncan au incendiat cribunele, umplute 
de peste 18 000 de spectatori. După părerea noastră, deciziile

traian tomescu a dat startul
Apreciind, se pare, cum trebuie constructiva critică făcută trecerii testului de rezistență de către fotbaliștii 

divizionari A din Capitală, C.M.E.F.S., reprezentat de către Traian Tomescu, șeful secției de fotbal (încercuit), 
și de către C. Petrea, președintele Colegiului municipal de arbitri, absent din obiectivul nostru, s-a străduit," 
cu ocazia trecerii normelor fizice de către arbitrii bucureșteni din diviziile inferioare, să asigure o organizare 
ce s-a dorit ireproșabilă. S-au convocat arbitri, opt cronometrori de meserie, a fost invitată și presa. Singurul 
fluier care s-a făcut auzit a fost cel al profesorului Tomescu, în imaginea noastră unul din starterii cursei de 
488 de metri. Fotografie de EMANUEL TÂNJALĂ ■

imile”cupei româniei
conducătorului jocului au fost exacte. B în fața unei garnituri 
firave, clujenii vor trage cu totul și cu totul 6 șuturi spre poarta 
lui Tănase, gazdele vor învinge orice complex, atacînd cu 
hotărîre și izbutind, prin Cotigă, golul unei victorii indiscu
tabile. B Arbitrajul: Romeo Stîncan (București) 10. (Radu 
Mircea). ■ TURT, Meciul Minerul-Sportul Studențesc 
nu s-a disputat, arbitrul sucevean Fediuc constatînd 
condiția impracticabilă a terenului. ■ Lume multă la Turț, 
în județul Satu Mare, venită din comunele învecinate și chiar 
de la Baia Mare! în ciuda eforturilor gazdelor, terenul s-a 
prezentat într-adevăr impracticabil, neputînd să găzduiască 
un meci de fotbal, lată cîteva opinii de la fața locului. Angelo 
Niculescu: «apreciem eforturile organizatorilor, dar nu se 
poate juca»; loan Tîrțiu, primarul comunei Turț: «ne pare rău 
că s-a întîmplat așa, noi am făcut tot ceea ce era omenește 
posibil, garduri noi, tabelă de marcaj, vestiare cu baie, realizate 
prin munca voluntară a oamenilor. Din păcate, n-am avut ce-i 
face soarelui care a topit în ultimele zile stratul de zăpadă. 
Un observator venit de la federație în urmă cu o săptămînă, 
antrenorul CoIoman Braun Bogdan, ne-a asigurat că se va 
putea juca! La fel ne-au spus și conducătorii clubului bucu
reștean, veniți într-un fel de control alaltăieri. Ne-au asigurat 
că vor juca oricum, altfel am fi mutat meciul la Negrești. 
Noi nu ne-am gîndit nici o clipă la calificare, dar am vrut să 
transformăm meciul de astăzi într-o sărbătoare a sportului, 
într-un prilej de propagandă pentru fotbal». Eugen Banciu, 
observator federal: «Nu spun nimic. Nu știu nimic. Arbitrul 
decide». B Din punct de vedere al terenului de joc și al hotă- 
rîrii arbitrului, nimic de zis. Din celelalte puncte de vedere, 
considerăm că meciul trebuie reprogramat. Și o nedumerire: 
cum de-a fost posibil ca federația să delege la această partidă 
ca observator neutru pe un fost conducător al ...Sportului 
Studențesc ?! (Cornel Ionescu). B ORȘOVA, Dierna- 
F.C. Bata Mare, 1-2, după un meci în care gazdele au înscris... 
două goluri, între care unul, prin Calinin, în propria poartă! 
Tot Calinin a stat la baza golului victoriei oaspeților, ajutîndu-l 
pe atacantul băimărean Mânu printr-o defectuoasă trimitere 
acasă, prompt exploatată. B După meci, antrenorul gazdelor, 
Petre Dragomir, ne declara: «Am avut mare ghinion. Nu pot 
să-l suspectez pe Calinin de altceva». B Arbitrajul: Marian 
Stelian (Sighișoara) — 8 (Mircea Fodoreanu). B BUCU
REȘTI, Rapid-Politehnica lași 5-3 (după prelungiri). Meci 
dîrz, arareori spectaculos, într-un decor întunecat. Ia propriu 
și la figurat, de spiritul mercantil și ciudat de perseverent al 
organizatorilor giuleșteni, pe care nu o dată i-am avertizat în 
coloanele acestei pagini. B Au învins jucătorii rapid iști, tenaci, 
dezlînați și cu mult aplomb, după executarea loviturilor de la 
11 metri, o echipa, Politehnica lași, calmă, bine organizată și 
elegantă, inhibată însă de propriul curaj dea se găsi pe invidiatul 
și nesperatul foc trei în turul campionatului, pregătită să piardă 
onorabil, să lupte adică din răsputeri pentru apărarea unui 
prestigiu care o onorează, dar care n-o poate ajuta prea mult 
în fața unui adversar care, în ajutorul pretențiilor sale, aduce 
în teren forță, viteză și sîrguință. B Giuleștenii au cîștigat pe 
merit o partidă în care galeria mai mult i-a încurcat, umbrin- 
du-le, uneori, lor ca și nouă, cu culorile groase ale periferiei, 
sentimentele curate ale acestui început de sezon, dar Poli
tehnica ni se pare a avea un angrenaj mai suplu și mai mobil 
pentru a înfrunta obligațiile care o așteaptă. B Arbitrajul: 
S. Drăgulici (Drobeta-Tr. Severin) 9. (Nicolae Cristache). 
B TIMIȘOARA, Politehnica-F.C. Constanța 1-0. Pentru 
reporter, meciul a început încă de la porțile stadionului, unde 
un anume Turcu (cu funcție de secretar'al clubului timișorean, 
cum am aflat mai tîrziu, dar cu maniere de birjar) își luase de la 
sine putere împuternicirea de a hotărî cine poate intra și cine 
nu. Numai întîmplarea l-a domolit, tocmai atunci cînd își

strînsese pumnii pentru argumentele decisive! B Restul a fost 
de-a dreptul banal: un med plicticos, tocmai bun pentru o 
moțăiala în soarele atît de plăcut ce a încălzit duminică orașul 
de pe Bega. B A cîștigat Politehnica, grație insistenței lui 
Cotec în atac (astfel s-a marcat și unicul gol al meciului, în 
minutul 56, autorul lui fiind Anghef) și a jocului sigur al lui 
Păltinișan în apărare—-au cîștigat ded timișorenii, dar oaspeții 
au jucat mai bine, au avut dealtfel si mai multe ocazii. Una peste 
alta, cam multă oboseală în ambele tabere pentru un sezon 
care abia începe... B Arbitrajul: Constantin Bărbulescu 
(București) 9. (Dumitru Graur). B SIBIU, F.C. Șoimii- 
Universitatea Craiova 1-3. Din primul pînă în ultimul 
minut, gazde și oaspeți au jucat de la egal la egal, fazele de gol 
alternînd, cu singura observație că au fost finalizate diferit, 
capitol la care echipa sibiană a fost corijentă și în tur. în plus, 
a simțit lipsa lui Schwartz (accidentat) și a lui Oprea (suspendat), 
oameni de gol. B Dacă jucătorilor pauza competițională le-a 
priit, nu același lucru se poate spune și despre arbitri. în nota 
sa obișnuită, O. Anderco a avantajat gazdele, n-a sancționat 
(așa cum se cădea) o intrare extrem de dură a lui Purima încă 
din minutul 2, permițîndu-i acestuia să persiste, culminînd cu 
lovitura de cap aplicată in timpia jucătorului Georgescu, 
care a părăsit terenul în stare de inconștiență. B Foarte pene
tra bile apărările celor două echipe. Excepție au Scut portarii 
Lung și Negru. în excelentă formă pare a fi linia mediană a 
studenților, bine condusă de Bălăci, devenit creierul și căpi
tanul echipei. B Cel mai bun jucător de pe teren s-a dovedit 
a fi tînărul Cămătaru (nu4 uitați, stimați selecționeri), care 
pe lingă un remarcabil joc de cap (a înscris două goluri din 
plonjoane spectaculoase) are un foarte bun dribling, sprin- 
tează puternic, fiind capabil să se bată cu o întreagă apărare. 
B Arbitrajul: O. Anderco (Satu Mare) 5. (Ion Predoșanu).
B SATU MARE, F.C. Olimpia-Steaua 1-4. Din nou 
Steaua a învins Olimpia Satu Mare și la fel de clar și categoric, 
încît dacă nu s-ar fi aruncat la sfîrșitul partidei cu sticle am fi 
putut repeta cronica din tur. Am fi putut spune deci că fără 
sticlele astea publicul sătmărean a recunoscut sportiv diferența 
de clasă între cele două echipe care merg în direcții exact 
inverse. Una la titlu, cealaltă ta retrogradare. Steaua, cu lorda- 
che în poartă, excelent, deși i se poate imputa golul de onoare ai 
gazdelor, cu Dumitru complet refăcut și dea ce! mai bun de 
pe teren, cu Marcel Răducanu nu numai artist, ci și eficace, bun 
și pentru națională, cu fon fon care pare că nu va pierde echipa, 
are mai multe șanse la titlu ca niciodată. Olimpia, fără mijloc 
și cu o înaintare de «B», alunecă ușor din divizia A Cît despre 
golul reclamat de gazde cu o vehemență inutilă (într-un meci 
de cupă, în minutul 85, la 4-1 n-are prea multă importanță 
un gol), el a fost marcat din ofsaid, fl Arbitrajul: C. Ghiță 
(Brașov) 9. (Iulian Neacșu). B BUCUREȘTI, Progresul- 
F.C. Reșița, 4-2 (după prelungiri). Giron a calificat Progresul. 
Dacă la capătul prelungirilor jucătorii celor două echipe n-ar 
fi descoperit, prin excepția loviturilor de pedeapsă, și ceea- 

ce în fotbal se cheamă în mod obișnuit «poartă», am fi putut 
să credem că am asistat la unul din jocurile Turneului celor 
5 națiuni. Risipă de energie, ruperi mai ales pe aripi (era să 
spunem «pe trei sferturi»), grămezi spontane, e drept neorga
nizate, porțile rămînînd elemente de decor în care cei doi 
gardieni au avut totuși de cîteva ori intervenții de domeniul 
științifico-fantastic, mingea negăsind drumul spre plasă deși 
fazele păreau simple ca în jocurile de preșcolari. B Dintre cei 
cinci jucători care s-au remarcat în chip de fotbaliști pe teren, 
Beldeanu, Florea, Dumitriu II (prea multe «călcîiuri» totuși), 
portarii Constantin și Giron, ultimul a calificat Progresul în 
optimi, apărînd cu siguranță penaltyurile executate de reși- 
țenii Gabel și Bojin. în rest fotbal servit farmaceutic, cu lingu
rița, unor spectatori (15 000) veniți pe Republicii cu lingura, 
cu sacul, cu ce vreți, și întorși acasă cu buza umflată. Arbitrajul: 
N: Petriceanu (București): 9 (Marius Popescu) B

consecințe grave aie indiferenței 
și lipsei de răspundere

A fost nevoie să treacă și ceasul al doisprezecelea pentru 
ca responsabilii clubului de fotbal Rapid să fie treziți la o 
realitate pe care nu puțini oameni ai presei au prevăzut-o. 
în ce ne privește, am atras în mai multe rînduri atenția 
asupra condițiilor improprii fotbalului și spiritului de 
sportivitate oferite de stadionul din Giulești. Fiindcă nu 
e vorba doar de rezistența fizică a stadionului, ci șt de aceea 
pe care organizatorii clubului au opus-o somațiilor noastre 
de a acorda atenția cuvenită climatului de disciplină, 
fair-play, și civilizație în afara căruia spectacolul sportiv 
este lipsit de sens și contrar menirii ce-i justifică rațiunea 
de a fi. Spiritul mercantil și interese dincolo de hotarele 
sportului au făcut nu o dată din stadionul Giulești un focar 
de privitivism care a ținut în afara sa mulți dintre admira
torii civilizați ai fotbalului și a favorizat pătrunderea în 
incinta lui a oamenilor certați cu disciplina și bunul simț. 
Aceasta și numai această concepție funciar greșită privind 
rosturile sportului în general și ale fotbalului în specia! 
a condus la accidentul de duminică (prăbușirea unei schele 
din vecinătatea terenului), redus ca proporții numai în 
raport cu ceea ce ar fi putut să se întîmple dacă ne gîndim 
la copiii cățărați în copaci într-un echilibru instabil, la 
oamenii în stare de ebrietate agățați de stîlpi și schele și 
tot ce au găsit la îndemînă cu o lipsă de răspundere îngri
jorătoare, dar, tocmai de aceea semnificativa pentru cei 
ce sînt atrași de lipsa de exigență a organizatorilor. Credem 
oportun și cerem ca măcar acum să se ia în discuția fede
rației (vinovată și ea de ceea ce se întâmplă de atîta vreme 
pe stadionul Giulești) ceea ce trebuie să reprezinte spectaco
lul fotbalistic, un prilej sărbătoresc adică al manifestării 
sentimentelor frumoase, de competiție și solidaritate cu 
echipa favorită, în care scop cluburile sportive sînt datoare 
să acorde creării atmosferei de pe stadioane aceeași atenție 
ca și pregătirii tehnice a echipelor.

Una fără alta nu se poate și nu are sens.
NICOLAE CRISTACHE B
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Studiind această condică am tost profund dezgustat de spectaco
lul jalnic al timpeniei minții umane aflate sub influența alcoolu
lui. Am intrat în restaurant pentru a mă alimenta și am ieșit 
dezgustat. Nu voi mai reveni niciodată.

Dr. Meneiau Giurumică 
MĂSURI LUATE
Clientu reclamă a fost dezgustat.

Resp.

MĂSURI LUATE

Fiind într-un grup de societate cu niște persoane, soțul meu 
tov. Micșunică Dumitru mi-a dat peste față patru palme puter
nice una după alta.

Clienta fiind sur-escitată, vorbind c-un ton ridicat și de maximă 
gelozie, soțul a încercat s-o calmeze dar în realitate nu s-a putut. 
In continuare i-a dat nește palme.

Resp.

MĂSURI LUATE
i fost dezbrăcată toată lumea Mai puțin tovarășa Berciu care 
i-a vrut I S-a dat coniac la discreție. Era ziua tov. Hruzuzache.

Sosind în Braserie și cerînd ca să fiu servit mi s-a pus condiția 
dezbrăcării imediate. Dar încă de la intrare m-a surprins 
«plăcut» cînd am văzut că în Braserie unii clienți sînt serviți 
«îmbrăcați» iar alții numai «dezbrăcați». Cînd am cerut condica 
mi s-a condiționat aducerea ei de consumarea unui coniac mic. 
Servire preferențială'

condica de sugestii și reclamați!

timpul sublimului
Așa cum vine timpul măritișului, așa cum vine timpul 

pensionării, vine și timpul sublimului. După ce individul 
s-a încropit materialicește începe să se gîndească și la 
înburghezirea spirituală... Că nu e deajuns să ai locuință 
cu scară interioară, trebuie, e musai, să te și topești de 
entuziasm ascultînd «Anotimpurile» lui Vivaldi.

Un șef de sală îngrășat și înălțat vertiginos de bacșișuri 
și filodorme își punea cu toată seriozitatea problema inte- 
lectualizării și subtilizării vieții lui personale. Aglomerarea 
de bunuri materiale îl sufoca, îl strangula, numai puțină 
poezie, puțină artă, puțin extaz în fața Renașterii italiene 
le-ar mai fi aerisit și descongestionat.

— Două mașini, două locuințe — una la București, alta 
la Breaza — îmi ajung, acum trebuie arta... N-am tablouri 
de valoare, am o bibliotecă florentină și n-am nimic în ea, 
e de rîsul lumii...

Merge departe, foarte departe cu nevoia lui de cultura
lizare, pînă la înălțimi și lui însuși inaccesibile.

— Cîteodată mă bate gîndul să învăț latina, fie ce-o fi... 
Am nevoie și de ceva de care n-am nevoie, așa, ca idee...

Arta joacă și rolul unui regenerator moral, îi dă puterea 
de a-și schimba cît mai avantajos biografia.

— Dacă te emoționează, să zicem, Mozart, uiți că ai 
luat bacșiș, totul se sublimează... Și apoi florile lui Luchian 
te fac mai bun, mai sensibil.

Pînă la urmă reușea să stabilească o legătură între utili
tatea «Daciei 1300» și miracolul florilor lui Luchian. Din 
această confruntare florile lui Luchian ieșeau net învingă
toare.

— O mașină se mai uzează, însă valoarea unui tablou 
crește...

...Din bacșișuri s-a născut, în bacșișuri se întoarce.
TEODOR MAZILU ■

ss indescifrabil

Resp.

AL MONCI U-SUD1NSKI ■

Micșunică .Ionela, angajată 
ICPEH, str. Butii nr. 9

entomologii lingvistice Montan
Moșier

— pisică de munte
— instrument folosit la moșit

M , N , O Movilă — ridicătură de pămînt de culoare mov
Năut — strămoșul nessului

Manufactură — factură făcută cu mina Necrolog — care se hrănește cu anunțuri funebre
— prost în stare neto
— coccis gordian
— bani necesari pentru cumpărarea unui oboi
— un unghi mărginit
— iliadă maritimă

Marinată 
Maritim 
Martir 
Memoriu

— serată marinărească
— marinar căsătorit legitim
— combustibil în evul mediu
— medicament împotriva uitării

Noadă 
Obol 
Obtuz 
Odisee

Microbalanțăi — cîntar pentru stabilirea greutății microbilor Omoplat — om călcat de buldozer
Mir — briantină sfințită Onorar — sumă de bani dată pe cuvînt de onoare
Mistreț — porc analfabet Orbicular — funicular pentru nevăzători
Mitic — capabil să primească mită CORNEL UDREA ■

recăpătindu-și vederea 
după 57 de ani,
ioan băcioiu din 
breaza de sus a cerut 
o oglindă, apoi s-a mirat: 
tare am mai îmbătrînit!

(Urmare din pag. 1)

Ridică din umeri. S-a descurcat. Și-a tăiat 
un baston dintr-un copac și a deprins dru
murile de fiecare zi ale vieții. Prin comună îi 
era mai ușor, îl mai ajutau oamenii, cu vre
mea nu i-a mai fost greu nici spre pădure, 
unde se ducea după lemnișoare. Pipăiam 
după ele, zice, le găseam și ajunsesem să le 
știu și după fel, mîngîindu-le cu buricele 
degetelor. Cu drumul a fost mai greu, dar 
pînă la urmă l-a biruit. L-a învățat după 
iarbă și și-a numărat pașii pînă în poiană, 
într-o vreme, continuă, cred că știam copacii 
și după paserile ce cîntau în ei. Vara mai 
ales, n-aveam nici o piedică la mers, puteam 
chiar să și alerg. Altfel, l-au ajutat nepoții 
și vecinii. Nu i-a ars de însurătoare, dar i-a 
ars de viață, viața fiind pentru dînsul, chiar 
așa chinuită cum i-a fost dat s-o trăiască, 
mai mult o plăcere decît o obligație.

A bijbiit prin lume, dar n-a dezarmat. 
L-au mai ajutat nepoții, a mai vîndut o 
prună din pomii livezii, pe care este gata să-i 
descrie cu lux de amănunte, a intrat, ra
reori, și la bufet, să bea o bere. Și-a făcut 
singur mîncare și s-a apropiat de oameni, 
cum zice, mai mult cu mîinile și cu picioarele, 
găsindu-i mai mult buni decît răi. Ajutorul 
social primit de la stat l-a scos adesea din 
nevoi, dar cel mai mult și mai mult a găsit 
înțelegere la un nepot, Nuțu, care lucrează 
ca electrician la o fabrică din Comarnic.

Cum arată nepotul acesta?, îl întreb.
Imi răspunde cu un zîmbet durut. Nu 

știe cum arată, de ani de zile asta e dorința 
sa cea mai mare: să vadă fața unui om. Pe 
Nuțu l-a ținut în brațe cînd era mic, l-a legă
nat, vrea să creadă că e alb la chip și frumos, 
dar de văzut nu l-a văzut. în toți anii aceștia, 
continuă, a văzut numai în vis, lucru posibil, 
întărește conferențiarul Olteanu, căci acci- 

loan Băcioiu din Breaza de Sus.

dentul l-a găsit cu vederea formată, lăsîndu-i 
măcar dreptul la amintiri vizuale. A visat 
mai ales nunți, petreceri mari la care a dansat 
de-a rupt pămîntul, mereu cu aceeași fată, 
zveltă și blondă. Numai în vis a dansat 
loan Băcioiu din Breaza de Sus, în realitate 
n-a dansat niciodată.

Il las pentru o clipă pe uncheșul din Breaza 
și mă întorc spre doctorul Olteanu, ale cărui 
mîini binecuvîntate și a cărui măiestrie 
profesională, recunoscută de mult pe toate 
meridianele globului, au redat vederea a mii 
și mii de suferinzi. Orbi din naștere, aflați 
astăzi în producție. Oameni care n-au văzut 

Conferențiarul Mircea Olteanu: «astăzi nu se mai poate opera pe ochi decît în echipă. Reușitele mele se datorează și capaci
tății unor distinși colegi, medicii Moraru, Boieraș, Cupșa, Bucur, Pop, Cîrstocea, Gheorghițoiu sau Dumitrache». lată-i 
adunați în curtea Spitalului militar, lîngă statuia lui Carol Davilla, realizată de geniul lui Brâncuși.

cu anii. Oprea Scrieciu din Piscul Vechi, 
județul Dolj, de exemplu, a rămas orb în 
timpul războiului, dar care acum se vîntură 
prin lume fără bastonul alb. Operații mai 
dificile sau mai simple, unicate în oftalmo
logia mondială, transplanturi lamelare to
tale, la care nu se încumetă nici măcar școlile 
medicale cu veche tradiție.

Pentru remarcabilul profesionist care 
este conferențiarul Mircea Olteanu, cazul 
lui loan Băcioiu n-a fost din seria celor foarte 
grele. Distingînd lumina și puțind s-o pro
iecteze, țăranul din Breaza i-a părut medicu
lui drept un bolnav ce poate fi recuperat. 
Diagnosticul lui n-a fost simplu, leucom 
corneean total, vascularizat, degenerescență 
calcară centrală a corneei, după infectări 
repetate, intervenția chirurgicală, efectuată 
sub microscop, n-a fost simplă, dar nici n-a 
fost, cum spune conferențiarul, un capăt de 
țară. Nu mi-e greu să înțeleg că omul din 
fața mea nu joacă modestia, ci chiar o trăiește, 
dînsul umblă de mult cu alte unități de 
măsură, iar minunile, căci nouă, oamenilor 
de rînd, ni se pare, nu-i așa, o minune să 
redai vederea unui orb după treizeci sau 
patruzeci de ani de întuneric, i se arată 
intrate în firea lucrurilor.

Va vedea loan Băcioiu?, întreb.
Va vedea, mi se răspunde, dar deocamdată 

numai pe jumătate.
Numai pe jumătate?!
Exact, continuă conferențiarul Olteanu. 

Singura sa șansă a fost transplantul, căci 

opacitatea centrală mergea la el pînă la 
fund. Pe vechea cornee nu simțea nimic l-am 
pus una nouă. Urmează acum să-i facem o 
iredectomie optică, o nouă pupilă, excen
trică, acolo unde corneea se va păstra cel 
mai clar. Mai avem de lucrat, dar vederea i se 
va consolida treptat și cred că o vom scoate 
pînă aproape de sută la sută.

Mă reîntorc către loan Băcioiu. Urmează 
să i se scoată bandajul și medicii îl asigură că 
va vedea. Nu crede. După atîta amar, zice, 
nu poate fi totul așa de simplu. Conferen
țiarul Olteanu zîmbește, în vreme ce doc
torul Fane Boieraș, unul dintre cei mai apro- 
piați colaboratori ai șefului secției, desprinde 
bandajul de pe ochiul operat.

Uncheșul clipește.
Vezi?, e întrebat.
Știu eu?!, răspunde cu voce tremurătoare. 
Cîte degete sînt aici?
Două.
Dar aici?
Cred că unul.
Crezi sau ești sigur?
Sînt sigur.
Apoi loan Băcioiu din Breaza de Sus, care 

n-a văzut de 57 de ani, cere o oglindă. O 
duce în dreptul ochiului drept și o coboară. 
O ridică din nou. Ptiu, se miră, tare am mai 
îmbătrînit.

Din ochiul recuperat coboară încet, stre- 
curîndu-se printre șanțurile obrazului, o 
lacrimă. De mirare și recunoștință.

Fotografii de GH. AMUZA ■



BIOGRAFIA UNUI 
OM AL MUNCII

m-am gindit bine și am văzut 
că era c simplă ambiție (2)

— Hotărîsem, așadar, să mă văd tn toamna aceluiași 
an, 1966, student la litere. A doua zi chiar, m-am apucat de 
învățat. Cărți aveam eu ceva, dar cumpărate cam la înthn- 
plare, nu mă puteam bizui pe ele pentru a urmări sistema
tic toate titlurile cuprinse în programa analitică a exame
nului de admitere. Am scos vreo cinci mii de lei de la 
CEC, am tăcut rost de un IMS și am plecat la București, 
unde am colindat librăriile și intr-o singură zi, cu lista în 
mînă, am cumpărat ctteva sute de volume, tot ce am putut 
găsi atunci, la ora aceea, din ceea ce îmi trebuia. M-am mai 
liniștit așa, și două luni, iulie și august, am citit ca un smin
tit, biata nevastă-mea n-a zis in toate zilele alea nimic, 
absolut nimic, a înțeles și ea că după examen o să se 
lămurească lucrurile, ori o să fie albă ori o să fie neagră, 
în septembrie mi-am pus toate actele Intr-o servietă și am 
luat din nou drumul Bucureștiului; cine știe ce figură de 
provincial oi fi avut cînd am deschis ușa aceea masivă de 
stejar, vopsită în negru, de pe strada Edgar Quinet, de pe 
pragul căreia am intrat direct în sala de marmură a facultă
ții pe care o visasem atît am întrebat pe un flăcău care 
ședea rezemat de bustul lui Densușianu și fuma aprig 
unde este secretariatul, m-am dus și m-am înscris la exa
menul pentru cursurile fără frecvență, iar cind am coborit 
l-am găsit tot acolo,' fuma ca un șarpe. Zice el, la mine: 
«ce faci matale, neică, pe-aici?». Zic: uite, m-am înscris să 
dau examen. «Păi n-ai vrea să te meditez eu?». Cum să 
nu! Zis și făcut Un sfert de oră mai tîrziu ne aflam la 
restaurantul «Zori de zi», aflat cam pe locul unde se întin
de acum o aripă a Teatrului Național, și ne înțelesesem ca 
în zilele care mai rămăseseră pină la examen să aflu de la 
studentul acela niște noutăți in materie, să-mi mai sle- 
fuiesc, cu ajutorul lui, unele cunoștințe. Studentul a 
mîncat și a băut bine și a înțeles, ce-i drept, să plătească în 
felul lui consumația aiătîndu-mi, chiar dacă puțin cam 
învălmășit ceea ce s-ar fi cuvenit să știu. Dar meditație cu 
el n-am făcut Intîmplarea a fost totuși cu noroc, pentru că 
de luat am luat examenul

Avea 29 de ani, virsta cînd toate bucuriile sufletului cer 
zile calde și însorite, ca o corespondență firească și obli
gatorie a gîndului fiecăruia dintre noi că la o asemenea 
vîrstă toată lumea este a noastră. în seara cînd s-au afișat 
rezultatele examenului de admitere ploua însă cu găleata, 
o zi de toamnă rea, mohorttă și jilavă, și tot pe o asemenea 
vreme Neagu Ștefan a luat trenul către casă, un personal 
de navetiști In care țăranii cu servicii pe la oraș căutau 
să-și amăgească somnul trăgîndu-și căciulile mari, negre, 
pe ochi și rămînînd neclintiți ori privind fără noimă, în gol, 
pe geamurile reci și tulburi, aburite de ploaie, ale compar
timentelor cu iz pătrunzător de cizme și de cojoace. în 
gară la Titu a întîlnit un consătean cu căruța, își adusese 
omul un băiat care pleca în armată, și a trebuit să aștepte 
pînă cînd cei doi s-au despărțit, la primul tren care pleca 
inspre București, și după ce terminaseră sticla aceea de 
țuică pe care cel bătrîn o scotea din cînd în cînd din buzu nar 
și i-o oferea fiului împreună cu sfaturile sale. A ajuns acasă 
destul de tîrziu, așa cum sosise și cu două luni în urmă, 
cînd fusese la întîlnirea de zece ani de la terminarea 
liceului, unde se întîlnise cu foștii săi colegi de clasă, și 
cînd se supărase atît de rău pe el însuși, își făcuse o ju
decată severă și se găsise vinovat fără drept de apel pen
tru faptul de a se fi neglijat, de a se fi făcut că uită ceea ce 
fusese o înclinație a sa și o plăcere dar și un fel de contract 
pe care-l făcuse cu lumea de a urma o facultate pentru 
care indiscutabil simțea o chemare, iar asta îl ambiționase 
și ambiția asta odată împlinită, iată, li făcuse acum un om 
fericit De a doua zi, însă, la treabă!

O treabă care avea, in orice caz, prea puțină legătură cu 
dialectologia sau cu slava veche. In primii ani '60, Neagu 
Ștefan luase parte la proiectarea și executarea mai multor 
sisteme de irigații in această zonă. Făcuse primele lacuri 
de acumulare la Comățelu, la Sîrbeni, la Corbii Mari. 
Treizeci și cinci de șantiere a avut la un moment dat in 
seama sa, dispunind de o asistență tehnică despre care ar 
fi prea mult ca să spună, acum, că era minimă: doi tovarăși 
trimiși de la regiune! Partea grea, zice, au făcut-o atunci 
peste tot țăranii, și el răminea citeva zile in șir, uneori 
săptămîni încheiate, tn satele acelea, printre oameni 
săritori și inimoși dar nepricepuți, bineînțeles, in materie 
de diguri, baraje și irioatii, pină au reușit să dea împreună 
peste 25 000 hectare amenajări locale. Viața lui fusese pîna 
atunci una și singură, gindită și trăită așa, întreagă, dar 
acum i șe întimpla ceva curios si neașteptat spune Neagu 
Ștefan, avea impresia că in el sălășluiesc doi oameni, 
care nu s-ar fi putut spune că nu se împacă dar nici de 
înțeles nu s-ar fi putut spune că se înțeleg prea bine, erau 
doi oameni străini, strinși în aceeași încăpere, ceremonial- 
politicoși și poate stimindu-se de la distanță dar nu aju- 
tîndu-se și nu întinzindu-și miinile ca doi prieteni, un topo- 
graf și un student la litere. Trăiește cu aceeași senzație, a 
unei vieți împărțite în două, și după 1968, cînd la noua împăr
țire administrativ-teritorială părăsește agricultura și intră 
în industrie, într-o ramură însă care merge mînă în mînă cu 
agricultura, cu pămintul: petrolul, și cind, la Schela de 
extracție Titu, unde oamenii ii cunoscuseră ca șef al 
serviciului fond funciar al raionului, doar nu putuseră să 
facă nimic fără avizul lui, intilneșfe o lume nouă. Unele 
lucruri ii erau complet necunoscute. Dacă mă-ntrebai ce e 

o prevenitoare sau un scun cu bilă, spune, habar nu 
aveam. începe să se documenteze insă asupra operațiilor 
din petrol, să învețe limba petroliștilor, și marea lui cantate, 
mai cu seamă cind a devenit secretarul comitetului de 
partid al Schelei, a fost, crede, că nu s-a sfiit să întrebe 
nici de lucrurile cele mai simple și că, in general, pentru a 
hotărî într-un fel sau altul într-o problemă de producție, a 
contat pe specialiști. Cind ai o funcție de conducere, zice, 
și mai ales cind te găsești cam descoperit, cum eram 
eu atunci, a apela la oameni de specialitate, a ști să lu
crezi cu ei, a-i face să vrea să lucreze cu tine, e o artă și o 
măiestrie. Și au fost niște ani buni atunci, pe vremea aceea 
Schela de extracție Titu dădea peste 11 la sută din pro
ducția națională de țiței cu numai o sută de sonde. O sută 
reprezintă cu aproximație numărul soldaților unei com
panii, iar Neagu Ștefan, care in rezervă este locotenent 
major, deci ar putea să comande o companie, cunoscînd 
individual, de la om la om, fiecare soldat, își amintește și 
azi despre fiecare sondă a Schelei de extracție Titu în 
parte, despre aceea cu numărul 1652, de exemplu, forată 
pe structuri de calciu, și care la primele probe de producție 
nu promitea nimic. Alternativa era necruțătoare: ori să se 
lucreze mai departe, dar să se piardă, poate, alți bani, și se 
pierduseră deja pină atunci trei milioane, ori să se înce
teze lucrul și atunci să se închidă calea oricărei posibilități 
de a-i recupera, pe toți, cu beneficii. în final, după aproape 
o lună, sonda a erupt cu 100 de tone la 24 de ore, ceea ce 
era un debit fantastic. «A venit și tovarășul ministre și ne-a 
felicitat!». Și dacă în ciuda tuturor încercărilor sonda aceea 
n-ar fi mers?, întreb. Ce s-ar fi Intîmplat?, zice Neagu 
Ștefan. N-am prea fost eu ghinionist de felul meu...

— La început sisteme de irigații, apoi petrol. Cu cartea 
cum râmînea? Aveați examene la facultate pe care tre
buia, ca să zic așa, nu numai să ie dați, dar să le și luați.

— îmi făceam timp și pentru învățat. învățam cam in 
salturi recunosc, cind se apropia sesiunea, dar exame
nele le-am luat și am ajuns cu bine în anul al treilea. 
Munca mea, după cum v-am spus, era însă prea Indepă' 
tată de profilul facultății pe care o urmam. M-am gîndit 
bine, bine de tot, și am ajuns la concluzia că a urma filo
logia e de fapt o simplă ambiție a mea, rămasă de pe vre
mea copilăriei și adolescenței, cînd — asta v-o spun 
numai așa, să n-o scrieți — ca elev prin clasa a șaptea am 
scris și versuri, care mi s-au «publicat» la gazeta de perete 
a școlii. Ceva cam în genul acesta: A-nceput să se-mpli- 
neasc^ Visul cel demult doriți Și-n comuna noastră drag^ 
Socialismul a venit Era prin 52-53.

Să faci una și să înveți alta? Să ai două vieți, adică? Sau 
să ai o singură viață împărțită în două? Nu. Să faci ceea ce 
înveți și să înveți din ceea ce faci, să ai o singură viață, pe 
care să o simți că este a ta, întreagă, și că poți să o dai 
astfel, din toată inima, lumii. Neagu Stefan ar fi rămas to
tuși să termine filologia, dar în 1970 e propus de către 
Comitetul județean de partid Dîmbovița pentru a urma 
cursurile de zi ale Academiei «Ștefan Gheorghiu», unde 
patru ani mai tîrziu obține diploma de licență în științe 
politice, specialitatea științe politico-economice. Aceștia 
au fost, mărturisește, anii cei mai frumoși din viața lui, 
pentru că abia acum, fără a mai avea și alte griji, a putut 
într-adevăr să învețe, să învețe ceea ce l-a interesat și 
știa că-i va folosi. A intrat acolo, tn bibliotecă, spune, 
poate comparația este nepotrivită dar trebuie să o înțe
legem, cu plăcerea cu care un om obosit se iasă în voia 
somnului. Acolo a simțit plăcerea aproape fizică a actului 
de a citi.

Foaia matricolă atașată diplomei arată numai note de 9 
și 10. La drept și administrație de stat, la matematici su
perioare, metode sociologice și statistice utilizate în 
munca de partid, mașini de calcul, finanțe, credit și circu
lație bănească, pedagogie etc. Tot ceea ce știa că-i va 
trebui aici, ca primar, in Potlogi.

'— De ce neapărat primar intr-o comună? Puteați face și 
altă muncă.

Oe Ce? DUMITRU ELIADE ■
(Va urma)

CONDUCĂTOR DE JOC, GAȚU (1)

ca s-o păcălim pe mama, 
tata îmi arunca, pe furiș, 
bocancii de fotbal pe fereastră...

— Ți-ai făcut lecția la matematici, 
Cristian? Termină-ți problemele și 
poți să ieși la aer. Dar nu stai mai 
mult de o oră și jumătate, că iar te 
duci obosit după-amiază ia școală. 
Ne-am înțeles?

— Alo, Cristian, vezi că problema 
aia a doua ai greșit-o. Nu poate să 
dea rezultatul care ți-a ieșit ție. Nu e 
logic, la mai încearc-o o dată!

La biroul din fața mea, decanul de 
vîrstă al redacției, un bărbat brunet

și uscățiv, o mină de om de o uimitoare vitalitate, s-a în
trerupt de ctteva minute din bătutul la mașină. Bătea de 
vreo două ore încontinuu, bătea de dimineață, în stilul său 
de mitralieră a scrisului. II vedeam și îl auzeam pufnind și 
bombănind înciudat «Nu iese. Nu iese nici așa, nici așa! 
Ce problemă e asta, dom'le?!? N-o fi cumva enunțul 
greșit?!?» Apoi urma rugămintea: «la vezi tu, mă băiatule, 
că ai terminat școala mai alaltăieri, poate o dibuiești, că 
am de terminat documentarul ăsta și iar strigă secretaria
tul după marfă».

Așa l-am cunoscut pe Cristian Gațu. Din telefoanele 
tatălui său. L-arș cunoscut fără să-l văd. S-a Intîmplat ca 
ani de zile să nu3 știu decit din vocea ascultată în receptor 
și din foarte zgîrcitele, scoțienele prezentări pe care i le 
făcea, rar, părintele său, colegul meu mai vîrstnic, la care o 
să mă gîndesc toată iața *. un viu sentiment de dragoste 
și smerit respect, regretatul Petre Gațu.

... —Așadar, ți-ai făcut lecția la matematici, Cristian? 
— Da, pot să spun că am făcut-o, mi-am terminat și 

toate problemele, mi-a ieșit și rezultatul Pun: am ajuns 
inginer constructor, visul tatălui meu.

Stau de vorbă într-un hotel din Poiana Brașov cu Cristian 
Gațu, una din celebritățile handbalului mondial, căpitanul 
echipei reprezentative a României. Firesc, omenesc, 
discuția pornește și revine mereu la legătura noastră 
comună, existentă chiar înainte de a ne cunoaște, tatăl 
său — fostul meu coleg, reputatul cronicar de fotbal 
Petre Gațu.

— Mulți s-au mirat de flagranta nepotrivire de pasiune 
dintre Petre și Cristian Gațu. Primul, robit pină la moarte 
de pasiunea pentru balonul rotund, fuma două pachete de 
țigări Select la un cuplaj fotbalistic bucureștean; al doilea, 
departe de fotbal, strălucește în cu totul altă lume spor
tivă, lumea handbalului. Cum a fost posibilă această dezbi
nare? Nu ți-a plăcut fotbalul?

— Mi-a plăcut enorm. Ani de zile, pînă am intrat la facul
tate, am visat să ajung un mare fotbalist Și nu visam așa, 
ca prostu', America, aveam toate motivele să visez. 
Aveam, după părerea multor tehnicieni, destule date să 
ajung un fotbalist de valoare. N-a fost să fie.

— Să ințeleg din ceea ce spui că facultatea te-a sustras 
fotbalului?

— Nu, povestea e mai complicată și mai lungă. (Interlo
cutorul meu s-a ridicat de la masă și s-a dus la geam, să 
nu-i observ lacrimile care i-au mijit în colțul ochilor). Eu 
eram nebun dună fotbal iar tata, săracu’, dorea nemaipo
menit să-și vadă băiatul mare fotbalist. încă de la șase am 
m-a dus la primul antrenor, la Cornel Drăgușin, să-mi 
«testeze» aptitudinile. Eram vioi, mă lipeam de minge, dar 
Drăgușin i-a spus tatii: «e prea mic, nea Petrică, mai lasă-l 
să crească puțin și-l luăm noi apoi în primire». După doi 
ani, tata m-a luat de mînă și m-a dus din nou la fotbal. La 
Dinamo, la Petre Steinbach. Și m-a legitimat la pitici Am 
fost așadar fotbalist legitimat de la vîrstă. de 8 ani. Din 
1953 pînă în 1963, 10 ani deci, am fost fotbalist cu acte la 
Dinamo. Sigur că atîta timp cit am fost elev fotbalul cel 
mai pasionant l-am trăit la școală, cu întlmplări pe care 
n-am să le pot uita niciodată. Cum aș putea bunăoară sa 
uit că eu, elevul aflat de cele mai multe ori printre fruntașii 
clasei, am fost de două ori eliminat pentru fotbal. Prima 
oară s-a intîmplat în clasa a Vll-a. Țin minte, era iarnă ca și 
acum, iar la Liceul Mihai Viteazul, unde învățam, fotbalul 
era o pasiune non-stop care nu ținea seama că plouă, 
ninge sau îngheață. Jucam oricînd și oriunde găseam un 
loc să batem mingea. In iarna aceea terenul nostru de 
fotbal l-am brodit in podul școlii. Vorbesc serios, nu-i nici 
o glumă. Era un pod destul de mare, mai dădeai cu capul 
de cite o grindă sau te mai ciocneai de cite un stilp de 
susținere, dar toate astea nu făceau decit să sporească 
spectaculozitatea jocurilor. încingeam, îmi amintesc, niște 
meciuri grozave al căror șir s-a întrerupt tocmai in ziua 
cînd noi, băieții de a Vll-a, disputam marele «derby al 
podului» cu echipa clasei a Vlll-a. Parcă văd și acum faza 
deznodămintului. Am driblat doi adversari, am driblat și 
un ...stilp, scăpasem singur spre poartă cind, deodată, in 
fața mea a răsărit ca din pămtnt tovarășa directoare Cara- 
pancea!! Ce a urmat? Ne-a «umflat» imediat pe toți, jos, 
in cancelarie, unde am coborit așa cum eram, verdictul 
fiind scurt și limpede: eliminarea pe trei zile. Din fericire 
pentru situația de acasă,în acele trei zile am fost totuși 
primiți la școală, la curățatul zăpezii, așa că majoritatea 
părinților n-au aflat de pedeapsa noastră.

A doua eliminare a fost cu mai mult ctntec. Eram băiat 
mare, elev in ultimele clase de liceu, și pe stadionul 23 Au
gust urma să se joace, într-o miercuri mi se pare, o partidă 
de mare atracție între C.C.A., faimoasa noastră echipă 
de acum 10-15 ani, și vestita formație milaneză Intemazio- 
nale. Aveam în după-amiaza aceea, printre altele, două ore 
de matematică și îmi făcusem planul ca în pauza dintre 
ele să plec la stadion ca să prind meciul. Ghinionul meu a 
fost că profesoara s-a hotărtt să țină cele două ore șnur, 
să nu facă pauză între ele, urmind ca la sfîrșitui celei de-a 
doua ore să ne dea drumul mai iute în recreație. Eram dis
trus, pierdeam un med la care mă gîndisem toată noaptea. 
La un moment dat, mi-a venit o idee. Profesoara scria la 
tablă, ne făcea o lungă demonstrație a unei teoreme. Era cu 
spatele la noi. Aveam ctteva secunde ca să mă hotărăsc. 
Și m-am hotărtt. Din trei pași am fost călare pe geam. A 
urmat o coborîre pe burlan de la etajul întîi, acolo aveam 
clasa, o coborîre ca in filmele cu Belmondo, și cred că 
pînă să se fi întors profesoara spre elevi eu deja eram pe 
scara troleibuzului 84, sosind pe stadion exact în clipa 
intrării echipelor pe teren. A fost un meci minunat, iar 
C.C.A. a învins cu 2-9, ceea ce m-a făcut să mă întorc la 
școală într-o dispoziție foarte fericită. Am intrat radios in 
clasă, tocmai urma ultima oră din acea duoă-amiază, cind 
am dat ochii cu directorul Costea. Eram gata eliminat! 
Directorul mi-a spus doar atît «Gațule, îți recomand un 
frizer foarte bun în colț, la bulevard, te duci și-i ceri să te 
tundă zero cu cărare...»

Cînd am ajuns acasă i-am spus tatii, care n-a aflat nicio
dată că am fost eliminat că a început să-mi cadă părul și 
de.aceea m-am tuns, ca să se regenereze.

îmi dau seama că din cele povestite de mine pînă acum, 
cineva care mă cunoaște mai puțin, numai de la televizor și 
din cronicile ziarelor, și-ar putea închipui că am fost pe 
vremea școlii o mică pușlama. Ceea ce ar fi o impresie 
falsă, pentru că n-am fost numărîndu-mă cam in toți 
anii printre fruntașii clasei. Mai mult m-a pasionat mate
matica, unde am fost întotdeauna tare, motiv pentru care 
mi-am făcut din matematică o carieră, dind examen la 
construcții și ajungînd inginer într-o specialitate recu
noscută de toți ca fiind grea. E adevărat că pasiunea mea 
pentru matematică a fost permanent la concurență cu 
pasiunea pentru sport, pentru fotbal, dar pentru băiatul 
unui cronicar de fotbal, fost, la vremea lui, și el fotbalist 
pasiunea aceasta era o chemare a sîngelui. Și apoi nimeni 
nu știe ce mult dorea tata să ajung un fotbalist de care să 
se vorbească. Deși mă urmărea îndeaproape în treburile 
mele școlare și mă controla zilnic la lecții, tata era compli
cele meu in ale fotbalului Știind că mama nici nu vroia să 
audă că joc fotbal, tata și cu mine recurgeam adeseori la o 
stratagemă care n-a dat niciodată greș. Eu ziceam că plec 
la școală, ia ore suplimentare sau la meditații, ieșeam cu 
ghiozdanul în mînă condus adeseori de mama pînă la ușă, 
dădeam cuminte colțul străzii și mă întorceam înapoi să 
iau bocancii de fotbal pe care tata mi-i arunca pe furiș pe 
geam. Și nu o dată cînd mă întorceam înapoi de la antre
nament de la Dinamo, îl vedeam de departe pe tata la 
colțul străzii, amenințîndu-mă cu pumnul c-am întîrziat. 
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iar mama e îngrijorată. Mă amenința cu pumnul dar toată 
viața lui nu mi-a dat o palma, iar cmd intram in casă, eu cu 
ghiozdanul, el cu bocancii de fotbal cu iarbă proaspătă pe 
crampoane, zicea, dacă se întîmpla să-i zărească maică- 
mea, «am fost și eu, Lucico, să mă mai dezmorțesc puțin 
la fotbal, să mă bat puțin cu reumatismul ăsta păcătos».

MARIUS POPESCU ■
(Va urma)

yoga, cui prodest?(1)

«Yoga este făurită de om, deci se aplică pe Pămint, 
oamenilor». Fraza aceasta, una din cele mai frumoase din 
Yoga-Shastra (literatura yoghină clasică), răspunde clar 
la întrebarea atît de des pusă: cine poate practica Yoga, 
cui îi poate servi și cum? Cîmpul de aplicații al acestui 
sistem este extrem de vast și de divers: el servește omului 
sculat in zori, alungîndu-i urmele somnului și redîndu-i 
rapid capacitatea de acțiune, folosește celui dezorientat 
de explozia informațională prin ameliorarea puterii de 
sinteză, mărește puterea de concentrare a cercetătorului, 
redă claritatea vederii proiectantului obosit de amalga
mul liniilor de pe planșeta din fața sa, sau odihnește ochii 
obosiți de microscop. Ascute atenția muncitorului ce 
veghează procesul de strunjire, purifică plămînii celui 
obligat să lucreze intr-un mediu mai mult sau mai puțin 
poluat, activează circulația sîngelui, dezintoxicînd și 
tonificînd astfel organismul sedentarului. îl ajută pe spor
tiv atît prin dezvoltarea calmului și a potentelor fizice, cit 
și prin evitarea uzurii premature. Permite omului de artă 
să-și utilizeze la maximum posibilitățile creatoare, sporind 
de asemenea efectul estetic-emoțional al operelor sale. 
Prin Yoga, muzicianul interpret descoperă noi și nebă
nuite frumuseți ale pieselor din repertoriul său, trăind mult 
mai intens bucuria adevăratei împliniri artistice. Intervine 
în vindecarea omului atins de una din nenumăratele ma
ladii cunoscute, completind tratamentul clasic cu o serie 
de tehnici foarte eficace, și mai ales naturale. Așa cum vom 
vedea, Yoga intervine profund în terapie, nemulțumindu-se 
cu înlăturarea simptomelor și acționînd direct asupra cau
zelor profunde, de multe ori ascunse, ale bolii. Revenind 
la utilizarea în viața normală, de zi cu zi, și rezumînd moda
litățile de intervenție ale practicii Yoga, observăm că aces
tea cuprind practic toate aspectele activității cotidiene; 
astfel, observînd procesul productiv, vedem că Yoga poate 
servi în fazele preparatorii, asigurind rezerva de energie a 
individului, precum și o viziune clară a fazelor ce vor urma, 
apoi poate ameliora activitatea productivă în sine, gratie 
amplificării unor calități ca puterea de muncă, puterea 
de concentrare, cea de soluționare promptă a problemelor 
ivite, cit și prin eliminarea tensiunilor inutile. în final, după 
terminarea activității, permite o rapidă refacere psihofi- 
zică, asigurind prin aceasta nu numai o nouă reluare a 
muncii în condiții optime, ci și o considerabilă sporire a 
bugetului de timp liber, aspect foarte important în viața 
omului modern. Luind în considerare o perioadă mai lungă 
a vieții unui practician, observăm că acesta marchează o 
accentuată mărire a randamentului său în toate domeniile 
de manifestare, fiind scutit însă de uzură, fie ea fizică, 
intelectuală sau sufletească. Căci este important nu nu
mai să fim longevivi (și aici are Yoga un cuvînt greu de 
spus), ci și ca un procent cit mai mare din durata vieții 
noastre să se desfășoare in condițiile unei manifestări 
plenare a ființei. Numai așa putem vorbi de o trăire ade
vărată, îmbibată de bucuria vieții. Pentru aceasta este 
necesar insă să nu considerăm tehnicile yoghine izolat, 
ci in însuși contextul unui mod de viață armonios echili
brat, accesibil fiecăruia din noi. Căci, să nu uităm. Yoga se 
aplică pe Pămint, OAMENILOR!

MARÎO-SORIN VASILESCU ■
(Va urma)

EDUCAȚIE PRIN AMINTIRI

locotenentul se descurcă

După ce de dimineață a avut parte de tot felul de solici
tări urgente, maiorul Aron a găsit răgazul șă reia toate 
datele cazului pe care in mintea sa ii numea «încurcăturile 
locotenentului», cu toate că își dădea bine seama că loco
tenentul nu era deloc vinovat de acele încurcături.

Cînd rememora un caz avea mai multe sisteme de a și-l 
repovesti. După primul sistem, pornea de la elementarul 
unghi optic că toate faptele au o succesiune în timp, 
așa că proceda ia așezarea tuturor situațiilor despre care 
avea informații in ordine cronologică. Deci o echipă de 
balet plecase în străinătate contractată de impresarul N. 
Turneul degenerează, spectacole dezagreabile în cine
matografe și baruri, fetele sînt nemulțumite, discuții cu 
impresarul, rup contractul și se întorc in țară mai repede 
decit fusese prevăzut. Rămîne insă Mioara, balerina față 
de care se pare că s-a utilizat efectul de slăbire a voinței 
prin demachiantul care conținea substanțe haluncino- 
gene. A dus-o bine o vreme — deci cineva a avut interes 
să se ocupe de ea — dar acum piinge să se reîntoarcă. 
Deci, își spunea maiorul, nu le-a fost de folos, sau cine 
știe ce se mai ascunde în spatele acestui joc?

Acum apare in țară acelaș domn N-, care vrea să facă 
un film, e însoțit de niște actori, de doi cascadori, vrea 
să angajeze balerine pentru colaborare la film, o folosește 
pentru legătură în primul rînd pe Nadia, cu care se pare 
că s-a înțeles bine totdeauna, dar o vizează cu certitudine 
pe Delia Față de ea a și folosit efectul acelui demachiant, 

care a făcut să îi parvină sub formă de cadou prin Nadia. 
In prima seara o așteaptă după spectacol, știind că dacă 
va folosi la demachiaj substanța aceea îi fa fi ușor să o 
ducă acasă la Nadia, ceea ce a și făcut. In a doua seară, 
poate avusese acelaș plan, dar a intervenit locotenentul, 
a acroșat-o mai repede pe Delia și fata i-a căzut lui în 
brațe; tot datorită aceleiași substanțe. Locotenentul chea
mă medicul, e bănuit că se ține de aventuri... în fine, in 
următoarea seară locotenentul e din nou în așteptarea 
Deliei, aceasta nu mai are aceleași stări de somnolență 
(firesc, își spune maiorul, fiindcă intre timp locotenentul 
a făcut ce a făcut și i-a cerut pentru sora lui demachiantul 
și parfumul), dar, cînd o conduce galant acasă, nu intră 
bine fata în bloc și II atacă cei doi cascadori. Ajungînd la 
acest moment al rememorării, maiorul își zimbeste satis
făcut amintindu-și de modul eficace în care a intervenit, 
folosind mașina in derapa; controlat, pe loc, ca un mare 
cascador. Numai că zîmbetul i s-a șters cînd și-a amintit 
că trebuie să schimbe discul de ambreiaj și, mai ales, 
cînd și-a amintit cam cit o să îl coste treaba asta.

Aid s-a oprit cu rememorarea sub formă de fabulație 
și a luat-o de la capăt, in alt mod, adică amintindu-și tot 
ce știa despre fiecare personaj, pornind de la sănătoasa 
idee că, in fond, intimplările le fac oamenii și cauzalitatea 
lor trebuie căutată in interesul pe care il urmăresc unii 
dintre ei. Așa a ajuns la adevăratul tată al Deliei. Da, 
numai acesta putea fi vizat, fiindcă numai el merita aten
ția domnului impresar, mai exact a celor care erau in spa
tele Iul Da, omul acela stilat, cult, fire de artist, părăsit 
de soția lui, rămas un singuratic, nu putea fi sensibilizat, 
nu se putea ajunge la el și, eventual, nu putea fi șantajat 
decit prin fiica lui. Despre faptul că acest om merită 
atenție ar fi putut afla, de pildă, din trăncăneala fetelor 
in timpul turneului. Să vedem, deci, și-a spus maiorul, 
cum se va continua atacul spre el... Mai întîi am putea 
afla ceva de la cascadori, fiindcă pe ei i-a dirijat să il înde
părteze pe locotenent de Delia, înfricoșîndu-l. Mai ales 
că au ei mușchii tari, dar altfel...

Tocmai cînd se gîndea la un plan, maiorul a fost între
rupt de țîrîitul telefonului. A ridicat receptorul nervos, 
apoi,ascuttînd ce i se relata, a devenit tot mai atent și a 
început să își noteze pe o hirtiuță, mormăind: «Da... 
înțeleg— un actor... nu, nu am auzit de el... mort de beai? 
...nu? mort de-abinelea?... Vin imediat.»

Cînd locotenentul a cerut permisiunea celor doi cas
cadori să se așeze la masa lor s-a așteptat să fie recunos
cut, dar nu s-a intimplat așa. Mai mult, cei doi, care de 
obicei de cum intrau în local făceau totul ca să fie obser
vați, vorbeau tare, rîdeau strident strigau după ospătar 
și cu rost și fără rost de astă dată mîncau în tăcere, cu pri
virile căzute în farfurie. «Poate sînt încă muiați după che
ful de astă noapte», și-a spus locotenentul, care se inte
resase despre modul în care și-au petrecut timpul și a 
aflai că au deranjat toți locatarii din hotel cu cheful lor. 
Ca să lege cumva discuția și-a scos o țigară, s-a prefăcut 
că nu găsește cutia cu chibrite și le-a cerut un foc. Cel mai 
înalt cu o barbă stufoasă, cu cămașă cadrilată și curea 
de piele lată cît un șerpar, i-a împins pe masă o brichetă 
elegantă, fără a-i spune ceva. Și-a aprins țigara, a resti
tuit bricheta cu un mulțumesc, dar bărbosul a mormăit 
ceva neinteligibil. îl enerva mai ales faptul că de ctte ori 
își întorcea privirile simțea că cel mai mic si mai îndesat 
dintre ei il privește pe furiș. De aceea s-a hotărlt să îi 
întrebe direct și a făcut-o cu un ton vesel, ca și cum ar 
fi fost vorba de o glumă:

— Chiar nu mă recunoașteți?
Bărbosul a clătinat din cap In semn de negație, iar cel 

mai mic și-a tăcut de lucru cu pioa. îndesind în ea tutun 
«Clan»;

Abea după ce a repetat întrebarea, bărbosul a binevoit 
să îi răspundă:

— Nu am avut onoarea... Dar dumneata de unde ne 
cunoști? Din filme?

— Nu din filme; Din pumni. Uite, vînătaia asta de sub 
ochiul drept dumneata mi-ai făcut-o.

în timp ce bărbosul il privea cam chioriș și cam încurcat, 
cel mai îndesat a intervenit:

— Filmezi cumva și dumneata la scenele cu lupte?
— Nu! Știți doar bine cind v-ați legat de mine, mai exact 

cînd m-ați atacat.
— Și ce dorești acum ?, l-a întrebat cel mai îndesat, 

punindu-și pipa pe masă și luind o poziție încordată ca 
și cum s-ar fi așteptat ia o lovitură.

— In nici un caz nu am venit să mă bat cu voi. E meseria 
voastră...

— Atunci?, a întrebat sec bărbosul.
— Am venit doar să vă întreb dacă apreciați că este 

frumos ceea ce ați făcut Doi contra unul?
Din nou a intervenit cel mai îndesat
— Dacă-i pe întrebări, atunci să ne spui și dumneata 

dacă e frumos să te legi de logodnica prietenului nostru!
Locotenentul a avut senzația că paharul pe care II 

ținea în mină a început să îi tremure de la sine. L-a așezat 
pe masă cu grijă și a întrebat.

— A cui logodnică?
— Fetișcana aia pe care ai condus-o. Ne-a spus domnul 

Ionescu I. că ii taci zile tripte, cu toate că știi că e logodnica 
lui.

— Și cine e acel domn I.I.?
— Cum, nu îl știi? Actorul... E chestie serioasă între 

el și fată, iar dumneata te bagi ca musca. Așa că meritai 
o mică lecție.

«Nu știu care dintre noi a primit lecția» a vrut să le spună 
locotenentul, dar un chelner i-a șoptit ceva bărbosului 
și la un semn al acestuia s-a ridicat și celălalt și au plecat 
grăbiți.

Locotenentul și-a băut singur și amărit sticla de bere 
și apoi a plecat gîndindu-se că logodna Deliei cu actorul 
e prea de tot ca să fie adevărată... Sau?...

Cînd să împingă ușa masivă de sticlă a holului localului 
a simțit o mină pe umăr și cum li era gîndul la cei doi 

cascadori, s-a întors printr-un gest de apărare. Era însă 
maiorul care a început să rîdă:

— Hei! Ce ți-a venit?
— Dumneavoastră erați? Nu mi-ați spus că veniți pe 

aici
— Nu ți-am spus, dar uite, un actor a binevoit să moară 

in chip subit fiind beat mort, așa că am fost la locul faptei.
— Ce actor?,a întrebat locotenentul in timp ce se urca 

în mașină alături de maior.
— Unul pe nume I.L Zic despre el că ar fi vedetă, dar eu 

nu l-am văzut în nici un film.
— Asta e colosal! Tocmai el?! Cascadorii aceia cu 

care m-am bătut-
— Care te-au bătut vrei să spui, l-a întrerupt maiorul.
— în fine, aceia mi-au spus că acel actor s-ar fi logo

dit cu Delia.
— Și din cauza asta te bucuri că a murit?
— Și dumneavoastră! Nu e vorba despre așa ceva, 

fiindcă nu poate fi adevărat l-a mințit astfel ca să ii deter
mine să mă atace. încep să cred că și acest actor avea un 
rol în toată povestea

— Cred că avea. Cred și eu, fiindcă in agenda lui era 
notată și adresa tatălui Deliei.

— Nu mi-ați spus insă de ce e atit de important tatăl 
fetei.

— Da nu ți-am spus și, oarecum, ești interesat să afli 
și din alte motive decit cele profesionale. Nu? Atunci, 
află de la mine că dacă Delia se va mărita cu tine te poți 
considera un om pricopsit. în afară de faptul că tatăl 
Deliei e o valoare prin cercetările pe care le face ca mare 
specialist mai are și o avere pe pereți. în tinerețe a tot 
colecționat tablouri și, cum se pricepe la pictură, s-a 
trezit că deține unele piese de valoare excepțională. Cred 
că asta îi interesează pe «ei».

— Delia nu mi-a spus niciodată despre colecție.
— Văd că despre multe nu ți-a spus... în fine, fiindcă 

după modul în care reacționezi la glumele mele referitor 
la Delia văd că fata nu îți este indiferentă, trebuie să mă 
ocup eu de tatăl ei și de ea. E mai bine așa.

Locotenentul a încercat să protesteze, dar maiorul l-a 
făcut să tacă cu un gest și a continuat.

— Mai bine te-ai gindi la ce mutră ar face fata și cei din 
familia ei dacă vor constata că te învîrți în jurul ei din mo
tive profesionale. Cum ar mai avea încredere in senti
mentele tale? hi ordon ca de acum înainte de Delia să te 
ocupi numai dacă ai motive personale. în rest, cred că 
e bine să vezi de cascadorii aceia. Au băut toată noaptea 
cu actorul care a murit înnecîndu-se in baie.

— A căzut singur, adică neimpins?
— Așa se pare. Oricum, camera lui era încuiată pe 

dinăuntru, a fost nevoie să fie forțată ușa cînd s-a obser
vat că se revărsa pe coridor apa din camera lui. Cheia era 
la el pe noptieră, geamul care dă spre balcon era inchis 
pe dinăuntru, așa că se pare că a fost un accident.

— Totuși, spuneți «se pare».
— Da, se pare, fiindcă din moment ce I.L a avut și el 

un rol in jocul periculos, poate a aflat prea multe, poate 
nu și-a îndeplinit rolul și asta se plătește cu accidente 
de diferite feluri... Și spun asta cu toate că se pare că 
domnul N. are un alibi pentru întreaga noapte.

•
Parcul avea primele semne de primăvară. Tufele cu ra

muri galbene înflorite păreau că arcuiesc cununițe pen
tru bun-venit luminii noi. Tocurile înalte ale pantofilor 
Deliei se înfundau mereu în prundișul de pe atee, așa ca 
a trebuit să il ia de braț pe locotenent. Acesta o așteptase 
la teatru, unde i-a restituit parfumul și cutia cu demachiant 
împrumutate «pentru sora lui care urma să meargă la o 
nuntă», înlocuind bineînțeles demachiantul cu o cremă 
inofensivă cam de aceeași culoare.

— Spune-mi, te rog, o întrebă locotenentul, de ce iți 
face Nadia asemenea cadouri?

— Vrea să accept să filmez cu o echipă străină. M-a 
și prezentat regizorului, dar am refuzat. Adică tata nu 
a vrut să mă lase. Nu îl cunoști pe tatăl meu. E foarte 
sever.

îrr mintea lui locotenentul și-a spus: «bravo lui!», dar 
a întrebat cu glas tare:

— Bine, bine, dar ce interes are Nadia in toată chestia 
asta, de se agită atita.

— Știu eu? E prietenă mai veche cu regizorul străin 
si apoi, așa e ea, băgăreață. Acum se zbate să îl înduplece 
pe doctorul V. să o ierte pe Mioara, spunîndu-i că numai 
așa se va putea întoarce în țară, dacă el o iartă, dar docto
rul V. e oe cale să se căsătorească cu o profesoară foarte 
simpatică. Degeaba se agită Nadia.

— Deci, il bate la cap pe fostul soț al Mioarei?
— Mi-a spus și mie să vorbesc cu el, mi-a povestit 

că Mioara îl mai iubește și regretă teribil ce a făcut că 
și acum, deși o duce greu, a făcut ce a putut și i-a trimis 
un calculator de mină de ultimul tip, chiar prin regizorul 
acela

— Un calculator? Ce să tacă doctorul cu el?
— Știu eu?... Dacă îmi amintesc bine, mi-ai spus că 

mă inviți la o cafea..
Locotenentul nu s-a așezat bine la masă cu Delia, că 

au apărut cei doi cascadori. Au cerut însă permisiunea 
respectuos și, abia după gestul amical al locotenentului, 
s-au așezat Arătau fierți și frămîntați. Bărbosul nu își 
mai ținea miinile în șerparul-curea după cum îi era obice
iul, iar cel îndesat nu își mai dichisea pipa de fabricație 
străină, cu tutun fin.

— Pot să o întreb ceva pe duduia?,a început cel îndesat
— Pe mine?, s-a mirat Delia (locotenentul avind astfel 

ocazia să constate că nu se cunoșteau).
— Da, pe dumneavoastră. Sînteți logodnica lui I.
Delia a vrut să se ridice de la masă și l-a privit furioasă: 
— Vă rog să încetați cu asemenea glume proaste! Nu 

sînt logodnica nimănui!
EMIL POENARU ■

(Va urma)

COPERTA NOASTRĂ

Rod — pictură de DIMITRIE GRlGORAS (sus); e timpul 
mieilor (stingă jos); la Rovinari in aceste zile (dreapta jos) 

j
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nonice ale verosimilului. Purtînd lumea pe 
lentilele cristalinelor și înțelesurile ei în 
suflet pictorul o evocă apelînd la semnele ei, 
evoluînd spre o încifrare a imaginii, obligînd 
astfel privitorul să participe la acel proces al 
decodării care risipește misterul și clarifică 
intențiile artistului. Și să descifreze poves
tea. Pentru că fiecare tablou însumează 
în limitele ecranului său un eveniment, fie 
că e vorba de clipa unei flori, de spectacolul 
vegetal al unei păduri, de răgazul unui călă
reț, de sentimentul unei sărbători, sau de 
multe alte momente ale unor trăiri afective 
consumate în combustiuni active.

Toate aceste evenimente sînt exteriori
zate prin culoare și mai puțin prin desen.

Roșul, verdele, galbenul mai ales — culori 
care domină — în starea lor tonală pură sau 
valorate savant, sînt învestite cu construcția 
imaginii. Și ele o impun privitorului nu prin 
sonoritățile lor temperate, ci prin grandi
locvența incandescenței lor care tinde să 
fixeze imaginea în memorie. De aceea uneori 
îmi vine să cred că George Ștefănescu nu 
pictează cu tot dinadinsul flori sau păduri, 
peisaje sau odalisce, călăreți sau momente 
sărbătorești, ci echivalentele feerice ale 
acestora.

CORNEL BOZBICI ■
Reproducere color de 

V. MÂNECAN ■

CIVILIZAȚIA OCHIULUI

formele fug din matca lor știută ca să ia o altă înfățișare

Privind tablourile lui George Ștefănescu 
și, mai apoi, rememorîndu-le înțelesurile, 
pictura lui mi-a adus aminte de o lungă 
plimbare într-o zi de duminică, dintr-un 
oraș uitat, stăpînit de un anotimp fericit, 
unde luminile după-amiezelor îmbogățesc 
ființele și lucrurile cu valori cromatice 
neașteptate, mutîndu-le din realitatea lor 
imediată într-un ceas al aparențelor presu
puse. Dar dacă formele fug din matca lor

știută, ca să ia o altă înfățișare pe care lumina 
le-o aduce și umbra le-o dorește, ori de 
lucrurile există în ipostaze cromatice im
puse, ele nu părăsesc niciodată teritoriul 
realului, pentru că totdeauna există o refe
rință pe care ochiul o captează ca pe un 
semnal al recunoașterii. George Ștefănescu 
nu cultivă descrierea imitativă, nu este un 
apostol al asemănării care rostește povestea 
unei flori sau a unui peisaj sub Jhfluențeie ca-
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